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Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιουνίου 2011, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14.6.2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΝΓ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 14
Ιουνίου 2011, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολό του σχε-
δίου νόµου: «Εθνική στρατηγική για την προστασία και διαχεί-
ριση του θαλάσσιου περιβάλλοντος – Εναρµόνιση µε την οδηγία
2008/56/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 17ης Ιουνίου 2008 και άλλες διατάξεις.»)

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 16 Ιουνίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 973/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου Οικονό-
µου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε δηµοσιεύµατα
για την απόφαση της αλβανικής κυβέρνησης περί ατοµικών πι-
στοποιητικών γεννήσεων.

2. Η µε αριθµό 976/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την παραχώρηση, για
απλή χρήση, τµηµάτων του αιγιαλού στο Δήµο Σαρωνικού.

3. Η µε αριθµό 980/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την καταβολή των
δεδουλευµένων και την ασφάλιση όσων εργάστηκαν στην απο-
γραφή της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής.

4. Η µε αριθµό 984/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα πρόσθετα φορολογικά
βάρη από την τακτοποίηση των ηµιυπαιθρίων χώρων.

5. Η µε αριθµό 982/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αναστασίου Κουράκη προς την Υπουργό
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
σταδιακή κατάργηση της δεύτερης ξένης γλώσσας από την πρω-
τοβάθµια και την δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (’Αρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 979/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευάγγελου Αργύρη
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την υλοποίηση της δέσµευσης της Κυβέρ-
νησης για δανειοδοτήσεις των πτηνοτροφικών επιχειρήσεων.

2. Η µε αριθµό 977/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μαρκόπουλου προς την
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τις λατοµικές επιχειρήσεις της Καρυστίας Ευβοίας.

3. Η µε αριθµό 981/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα προς
τους Υπουργούς Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας και
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη διαδικασία
ιδιωτικοποίησης του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης.

4. Η µε αριθµό 985/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθα-
κόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε τη σχέση κοινοβουλευτισµού και Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης. 

5. Η µε αριθµό 983/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηρούς Διώτη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και Εκπαί-
δευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης: «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα 1 έως 63
του νοµοσχέδιου. Θα µιλήσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγο-
ρητές επί των άρθρων, θα ακολουθήσουν οι εναποµείναντες
δέκα οµιλητές επί της αρχής και επί των άρθρων και τέλος, θα
µιλήσουν όσοι Βουλευτές εγγραφούν.

Στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα υπόλοιπα άρθρα
του νοµοσχέδιου και οι τροπολογίες ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Φραγκίσκος Πα-
ρασύρης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρακλείου, για οκτώ
λεπτά.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι µε ιδιαίτερη

χαρά παρακολούθησα χθες τη συζήτηση επί της αρχής και την

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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υπερψήφισή του από τις περισσότερες παρατάξεις της Εθνικής
Αντιπροσωπείας. Μιας και συµβαίνει αυτό, θεωρώ ότι είναι σκό-
πιµο να µην µπούµε σε µία αναλυτική εισήγηση κατ’ άρθρον,
αλλά να παραµείνω µόνο στα επίµαχα και επιµέρους ζητήµατα
του νοµοσχέδιου, που αναδείχθηκαν άλλωστε και χθες από τη
συζήτηση.

Ξεκινώ, εποµένως, µε το άρθρο 8 που αφορά τη διεύρυνση
του κύκλου των ζώντων δοτών, η οποία φθάνει πλέον µέχρι τη
συγγένεια τετάρτου βαθµού και µέχρι το δεύτερο βαθµό για συγ-
γενή εξ αγχιστείας.

Επίσης, γίνεται µία διεύρυνση στο δότη, που συνδέεται µε το
σύµφωνο ελεύθερης συµβίωσης και µετά από τις παρεµβάσεις
και µέσα στην επιτροπή πλέον, υπάρχει και ο χρονικός ορίζοντας
της τριετίας. Σ’ αυτήν την περίπτωση για την αποφυγή οποιασ-
δήποτε πιθανής οικονοµικής εκµετάλλευσης και συναλλαγής,
αυτή η χρονική προϋπόθεση νοµίζω ότι διασφαλίζει τον κύκλο
των δοτών και αποτρέπει αυτά τα φαινόµενα της συναλλαγής.

Στο ίδιο άρθρο προβλέπεται, επίσης, η περίπτωση της δωρεάς
οργάνων από πρόσωπο, το οποίο συνδέεται συναισθηµατικά µε
τον ασθενή και αποδεικνύεται η οικειοθελής και ανιδιοτελής προ-
σφορά του, καθώς και η συναισθηµατική σύνδεσή του µε το
λήπτη, αλλά και η ψυχική του υγεία. Σ’ αυτήν την περίπτωση, κα-
τόπιν ελέγχου όλων των νόµιµων προϋποθέσεων, απαιτείται
άδεια µε δικαστική απόφαση, προκειµένου να προχωρήσει η µε-
ταµόσχευση.

Σε σχέση µε το συναισθηµατικό δότη διατυπώθηκαν πολλές
επιφυλάξεις, που κατέληξαν από κάποιους συναδέλφους Βου-
λευτές σε µία άρνηση, σε σχέση µε τη συγκεκριµένη περίπτωση
του συναισθηµατικού δότη. Θα πω κάτι το οποίο είπα και στη συ-
ζήτηση επί της αρχής, που αφορά το συναισθηµατικό δότη. Από
αυτήν τη διάταξη είναι βέβαιο ότι δεν περιµένουµε την αύξηση
ούτε των µεταµοσχεύσεων ούτε των µοσχευµάτων. Ωστόσο,
ένας νόµος και ένα δίκαιο, το οποίο επιδιώκουµε εµείς εδώ σή-
µερα να διαµορφώσουµε και θα επηρεάζει τις ζωές των ανθρώ-
πων για τα επόµενα χρόνια, θα πρέπει να είναι πλήρες και
ολοκληρωµένο και να προβλέπει ακόµα και τις εξαιρετικά σπά-
νιες περιπτώσεις που αυτό θα συµβεί. Μέσα στην εικοσαετία πα-
ρουσιάστηκε δύο φορές µε τραγική κατάληξη για τα πρόσωπα
που επεδίωξαν τη µεταµόσχευση µέσω του συναισθηµατικού
δότη. Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι µία καλή πρόβλεψη, η οποία πρέ-
πει να γίνεται µέσα στο νόµο.

Η δεύτερη σηµαντική αλλαγή που προτείνεται και περιγράφε-
ται και αυτή στο άρθρο 8 είναι η λεγόµενη χιαστή µεταµόσχευση,
που αφορά την περίπτωση που ζώντας δότης αφαιρέσει όργανο
για συγγενικό του πρόσωπο και δεν υπάρχει ιστοσυµβατότητα
µε τον ασθενή. Στην περίπτωση αυτή πραγµατοποιείται η µετα-
µόσχευση σε υποψήφιο λήπτη βάσει του Εθνικού Μητρώου,
αλλά ταυτόχρονα, ο ασθενής προτάσσεται στην κατάταξη στη
θέση του λήπτη, που έλαβε το µόσχευµα. Κατ’ αυτόν τον τρόπο,
ο λήπτης που είναι πρώτος στη σειρά κατάταξης του Εθνικού
Μητρώου επωφελείται, όπως επίσης, συµβαίνει και µε τον
ασθενή συγγενή του δότη, ο οποίος προτάσσεται στη σειρά κα-
τάταξης.

Το άλλο µεγάλο θέµα του νοµοσχέδιου, στο οποίο νοµίζω ότι
θα πρέπει να σταθούµε, είναι αυτό της εικαζόµενης συναίνεσης
που προβλέπεται στο άρθρο 9. Δεν χωρά αµφιβολία ότι η εισα-
γωγή αυτού του είδους της συναίνεσης θα αποβεί ευεργετική
και σωτήρια για την αύξηση των µεταµοσχεύσεων, όπως συνέβη
σε όλες τις χώρες όπου εφαρµόστηκε. Τα αποτελέσµατα της αύ-
ξησης των µοσχευµάτων παντού ήταν θεαµατικά.

Θεωρώ ότι η εικαζόµενη συναίνεση θα πρέπει να παραµείνει
µε τον τρόπο που έχει εισαχτεί σήµερα στο σχέδιο νόµου το
οποίο συζητάµε, καθότι είναι η ενδεδειγµένη λύση για το πρό-
βληµα του µεταµοσχευτικού ζητήµατος και θα πρέπει να παρα-
µένει προτεραιότητα της πολιτείας, προκειµένου να αυξήσουµε
τις πτωµατικές δωρεές, έτσι ώστε να µειώσουµε τις δωρεές από
τους ζώντες δότες. Θεωρώ ότι και µε τη δέσµευση του Υπουρ-
γού για την παρέλευση των δύο ετών µέχρι να εφαρµοστεί η ει-
καζόµενη συναίνεση και να έχουµε µέχρι τότε τη δυνατότητα να
ενηµερώσουµε όσο το δυνατόν µεγαλύτερο κοµµάτι του πληθυ-
σµού µέσα από ένα επιχειρησιακό σχέδιο, το οποίο περιγράφεται

σε άλλα άρθρα του νοµοσχέδιου, θα έχουµε µία πολύ ασφαλή
πολιτική επιλογή, η οποία δεν θα προκαλέσει προβλήµατα και τε-
λικά, θα έχει τα αποτελέσµατα, τα οποία περιµένουµε όλοι.

Η σηµασία που δίνεται στην ενηµέρωση –και αυτό είναι το κοµ-
βικό σηµείο που αφορά στην εικαζόµενη συναίνεση- γίνεται φα-
νερή στο άρθρο 7 του προτεινόµενου νόµου, µε την υποχρεωτική
ενηµέρωση από πλευράς πολιτείας. Στα πλαίσια αυτής της ενη-
µέρωσης απαιτείται η ανάληψη κοινών δράσεων από το Υπουρ-
γείο Υγείας µε άλλα Υπουργεία και φορείς, προκειµένου να
εφαρµοστεί στην πράξη η ενηµερωτική εκστρατεία, που θα δια-
περάσει όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης του στρατού, αλλά
και της διοίκησης, έτσι όπως τουλάχιστον αναδείχτηκε µέσα στην
επιτροπή να υπάρξει αυτή η ευρεία ενηµερωτική εκστρατεία,
αυτό το επιχειρησιακό σχέδιο ενηµέρωσης. 

Νοµίζω ότι συνέβαλαν και όλοι οι Βουλευτές µε τις προτάσεις
τους, έτσι ώστε σε κρίσιµα ζητήµατα και σε συναλλαγές που
έχουν όλοι οι πολίτες µε το δηµόσιο, δηλαδή στην έκδοση του
βιβλιαρίου υγείας ή στην έκδοση του δελτίου αστυνοµικής ταυ-
τότητας ή ακόµα και στη φορολογική δήλωση να υπάρχει το πε-
ριθώριο, έτσι ώστε να δηλώνει ο καθένας την πρόθεσή του ή όχι
να είναι υποψήφιος δωρητής οργάνων.

Εξίσου κρίσιµο και σηµαντικό ζήτηµα είναι αυτό της Εθνικής
Λίστας Υποψηφίων Ληπτών, η οποία µέχρι σήµερα προέβλεπε γε-
ωγραφικούς διαχωρισµούς, αφήνοντας παράθυρα αδιαφανών
επιλογών, συµπληρώνοντας εστίες διαφθοράς. Με το παρόν νο-
µοσχέδιο και συγκεκριµένα στο άρθρο 19 εισάγονται νέες ρυθ-
µίσεις, ώστε να εξασφαλίζεται η διαφάνεια και η ίση µεταχείριση
των υποψηφίων ληπτών µέσα από µία ενιαία λίστα, χωρίς γεω-
γραφικούς περιορισµούς για ολόκληρη την επικράτεια.

Στο Τέταρτο Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου τα άρθρα 23 έως 28
αναφέρονται στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, όπου
αναβαθµίζεται ουσιαστικά η λειτουργία του ΕΟΜ, του πιο κρίσι-
µου δηλαδή κρίκου της αλυσίδας των µεταµοσχεύσεων. Θα πρέ-
πει να συµφωνήσουµε ότι ένα εγχείρηµα τέτοιου µεγέθους και
αυτής της σηµασίας απαιτεί πάνω από όλα σωστό και ταχύ προ-
γραµµατισµό. Όταν το διακύβευµα είναι η ανθρώπινη ζωή, οφεί-
λουµε να δράσουµε άµεσα, παρά τις αντίξοες συνθήκες και τη
δυσχερή οικονοµική κατάσταση της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι, λοιπόν, ιδιαίτερα θετική και άµεση η ανταπόκριση του
Υπουργού στο κοινό αίτηµα όλων των συναδέλφων από κάθε
πτέρυγα για το διορισµό του διοικητικού συµβουλίου του ΕΟΜ,
αλλά και η πλήρης στελέχωση του Εθνικού Οργανισµού Μετα-
µοσχεύσεων µέσα από τις µετατάξεις προσωπικού, διότι υπάρχει
και αυτή η εγκύκλιος για το 1 προς 5.

Νοµίζω ότι είναι στη θετική κατεύθυνση, σε ό,τι αφορά τις ποι-
νικές κυρώσεις, η αποδοχή που έκανε χθες ο Υπουργός για την
οριστική απαγόρευση της άσκησης του ιατρικού επαγγέλµατος
από γιατρό, που έχει εµπλακεί σε εµπόριο οργάνων. 

Θέλω να πω µία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, αν έχω λίγο χρόνο
ακόµα, σε ό,τι αφορά τις τράπεζες οµφαλοπλακουντιακού αίµα-
τος. Είναι σαφής η κεντρική κατεύθυνση του νοµοσχεδίου για τη
στήριξη των τραπεζών δηµόσιας χρήσης. Δεν χωρά αµφιβολία
ότι το πρωταρχικό µέληµα της πολιτείας είναι η θωράκιση και η
ενίσχυση της λειτουργίας των δηµόσιων τραπεζών. Μπαίνουν,
όµως, κριτήρια και αυστηρές δικλείδες ασφαλείας και προϋπο-
θέσεις για τη λειτουργία των ιδιωτικών τραπεζών. Θεσµοθετού-
νται από την πολιτεία οι αυστηροί έλεγχοι των ιδιωτικών
τραπεζών, απαιτείται η οικονοµική τους φερεγγυότητα και µάλι-
στα, µε τραπεζική εγγύηση 100.000 ευρώ για την ασφαλή και
απρόσκοπτη λειτουργία τους και προβλέπεται η υποχρέωσή
τους να παρέχουν πλήρη και συνολική ενηµέρωση στους πολίτες
και εισάγονται, ταυτόχρονα, διεθνή πρότυπα και κριτήρια για την
αδειοδότησή τους από το Υπουργείο Υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ο
προτεινόµενος νόµος του Υπουργείου Υγείας, πέραν από µεγά-
λης σηµασίας, είναι και ιδιαίτερα τολµηρός και πραγµατικά, πρέ-
πει να επιδεικνύουµε τέτοια τόλµη και τέτοια αποφασιστικότητα
σε τόσο κρίσιµα και ευαίσθητα ταυτόχρονα ζητήµατα. Νοµίζω,
όµως, ότι η τύχη του νοµοσχεδίου θα κριθεί στη θετική συµβολή
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όλων µας, στη θετική συµβολή όσων συµµετέχουν σε αυτό που
λέµε σύστηµα και ειδικότερα σύστηµα υγείας. Αυτοί δεν είναι
µόνο οι Υπουργοί και οι Βουλευτές και οι µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις, είναι και οι εθελοντές, είναι και οι µονάδες εντατικής θε-
ραπείας, είναι και ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων. 

Όλοι µαζί πρέπει να δούµε θετικά αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία, αυτή την πρόοδο που κάνουµε στο θεσµικό µας πλαίσιο,
που αφορά τις µεταµοσχεύσεις και µέσα από τη θετική µας συµ-
µετοχή και συµβολή να έχουµε µία πραγµατικά καλύτερη τύχη,
σε ό,τι αφορά το µεταµοσχευτικό ζήτηµα στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θέλω να διευκρινίσω ότι σήµερα συζητάµε τα άρθρα από το 1
έως το 63 και αύριο θα έχουµε τη συζήτηση των άρθρων από 64
έως 68 και τις τροπολογίες ως µία ενότητα. Γι’ αυτό θα έχουµε
µία ανοχή στο χρόνο, επειδή είναι πολλά τα άρθρα, αλλά όχι για
δέκα πέντε λεπτά.

Η κ. Έλενα Ράπτη, εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, έχει το
λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µπαίνοντας στις ειδικότερες ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου θα ήθελα να θέσω κάποια θέµατα, κυρίως µία σειρά
άρθρων του νοµοσχεδίου που θεωρώ πως δίνουν το κεντρικό
στίγµα των προτεινόµενων αλλαγών.

Στο άρθρο 8 παράγραφος 1 εισάγεται η κατηγορία ασθενή µε
τον οποίο ο δότης συνδέεται µε το σύµφωνο ελεύθερης συµβίω-
σης. Πραγµατικά, η εισαγωγή αυτής της ρύθµισης καλύπτει µια
ακόµη κατηγορία έννοµης σύνδεσης προσώπων. Έχω, όµως,
έναν προβληµατισµό µήπως αυτή η σχέση που δεν έχει δοκιµα-
στεί στην πράξη, ως προς τα αποτελέσµατα που παράγει, µπορεί
πολύ ευκολότερα να υποκρύπτει µία οικονοµική συναλλαγή για
την απόκτηση µοσχεύµατος, για να αποφευχθεί η χρήση του ως
παράθυρο άλλου είδους συναλλαγής. Ζητήσαµε στην επιτροπή
να έχει ισχύ τουλάχιστον τριών ετών.

Στο ίδιο άρθρο και σε ό,τι αφορά την περίπτωση του συναι-
σθηµατικού δότη, είµαι αντίθετη. Όποια ασφαλιστική δικλείδα κι
αν µπει, πιστεύω πως δεν µπορεί να λειτουργήσει µε αντικειµενι-
κότητα. Κανένα δικαστήριο δεν µπορεί να κρίνει επαρκώς ποια
σχέση συνδέει συναισθηµατικά δύο ανθρώπους, για να θεµελιώ-
σουν ένα τόσο σοβαρό δικαίωµα. Είναι σχεδόν βέβαιο πως θα
δηµιουργήσει κλίµα οικονοµικής συναλλαγής και εµπορίου εικο-
νικών σχέσεων και άρα οργάνων και βεβαίως, πολύ ορθά συνα-
ντά τη δικαιολογηµένη αντίδραση όλων των συλλόγων και
φορέων. Θέλω να θυµίσω πως και στην προηγούµενη συζήτηση
η αντίδραση όλων, συλλόγων, Εθνικού Οργανισµού Μεταµο-
σχεύσεων, ήταν πολύ έντονη σε ένα τέτοιο ενδεχόµενο.

Εγώ πολύ απλά θα ήθελα να θέσω έναν προφανή προβληµα-
τισµό στην αξιολόγηση αυτής της συναισθηµατικής σχέσης. Ποια
σχέση είναι συναισθηµατική και µε ποια κριτήρια θα µπορούσε
αντικειµενικά να αξιολογηθεί; Ποιος την πιστοποιεί και πώς µπο-
ρεί να κριθεί από το δικαστήριο ή από τον ίδιο τον Εθνικό Οργα-
νισµό Μεταµοσχεύσεων; Ποιος θα αναλάβει το βάρος της
ερµηνείας µιας τέτοιας σχέσης, όταν διακυβεύεται µία ανθρώ-
πινη ζωή; Τέλος, µε ποιο κριτήριο τόσο αόριστο και γενικό υπάρ-
χει σχέση η οποία να εξαιρείται; Εµείς δηλώνουµε, ειδικά σε αυτή
τη ρύθµιση, αντίθετοι στην εισαγωγή της.

Στην ίδια παράγραφο, στο θέµα της πρόταξης ασθενούς, όταν
ο συγγενής ή σύζυγος που επιθυµεί να κάνει δωρεά του ανα-
γκαίου οργάνου δεν έχει ιστοσυµβατότητα, νοµίζω πως θα πρέ-
πει να εξειδικευθεί λόγω της σηµασίας του σε ξεχωριστή
παράγραφο του νόµου και όχι ως µέρος της πρόβλεψης του συ-
ναισθηµατικού δότη. Προσωπικά, µε βρίσκει σύµφωνη η συγκε-
κριµένη διάταξη.

Στο άρθρο 9 παράγραφος 2 θίγεται το ζήτηµα της εικαζόµενης
συναίνεσης. Δεν υπάρχει αµφιβολία πως υπάρχουν χώρες που η
εφαρµογή αυτού του είδους της συναίνεσης έφερε θεαµατικά
αποτελέσµατα. Είναι, όµως, όλες οι κοινωνίες έτοιµες να το δε-
χτούν και εν προκειµένω, είναι έτοιµη να το δεχτεί η ελληνική κοι-
νωνία;

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας θυµίσω ότι µόνο σε δύο από
τις δεκαέξι ευρωπαϊκές χώρες που εφαρµόζεται η εικαζόµενη
συναίνεση δεν ζητείται η συναίνεση των συγγενών για την αφαί-
ρεση των οργάνων του θανόντα. Στις υπόλοιπες ζητείται η συ-
ναίνεση των συγγενών. Θεωρώ πως είναι ένα θέµα µε µεγάλες
δυσκολίες εφαρµογής και µε τεράστιο τον κίνδυνο να αντιδράσει
µαζικά η κοινωνία.

Κατά την άποψή µου δεν είναι ζήτηµα πρακτικό ή συνταγµα-
τικό, είναι ζήτηµα πιθανόν αρνητικών επιπτώσεων στην ψυχολο-
γία των πολιτών και γενικότερα στη δηµόσια συζήτηση. Αυτό
είναι που µε φοβίζει: η επόµενη µέρα µιας κοινωνίας που θα αντι-
δράσει.

Η άποψή µου είναι πως δεν θα πρέπει η ανάγκη για αύξηση
των µοσχευµάτων από πτωµατικούς δότες να µας ωθήσει σε βια-
στικές αποφάσεις στο θέµα της συναίνεσης των πολιτών και µά-
λιστα, σε µια κοινωνία που κατά τεκµήριο αντιδρά όταν κάτι της
επιβάλλεται, πόσο µάλλον σε ένα τόσο κρίσιµο θέµα. Φοβάµαι
δηλαδή, µήπως µε την αγωνία µας να δηµιουργήσουµε δωρητές,
αποθαρρύνουµε και φοβίσουµε τους πολίτες και οδηγηθούµε
στα ακριβώς αντίθετα αποτελέσµατα. 

Μια λύση θα ήταν ενδεχοµένως να αφήσουµε προς το παρόν
εκτός νόµου τη συγκεκριµένη πρόβλεψη, ώστε να προηγηθεί
εντατική ενηµέρωση, ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση των πο-
λιτών, µία συντονισµένη και διαρκής εκστρατεία ενηµέρωσης.
Είναι κάτι που θα πρέπει να το δούµε µε πάρα πολύ µεγάλη προ-
σοχή.

Στο άρθρο 39 θεωρώ ότι θα πρέπει να γίνει διάκριση του πα-
ραπτώµατος και σε περιπτώσεις που υπάρχει αποδεδειγµένη
εµπλοκή γιατρού. Για παράδειγµα, σε περίπτωση διαµεσολάβη-
σής του µε οικονοµικό αντάλλαγµα, να του αφαιρείται οριστικά
η άδεια άσκησης του επαγγέλµατος, αφού βεβαίως αποδειχθεί
η ενοχή του. Νοµίζω πως η εξάντληση της αυστηρότητας δεν
αποτελεί σηµείο διαφωνίας οποιουδήποτε επί σοβαρού παρα-
πτώµατος σε ένα τόσο κρίσιµο θέµα. Τελικά δηµιουργεί ένα αί-
σθηµα ασφάλειας των διαδικασιών. Γιατί να µην κάνουµε ακόµη
αυστηρότερη τη συγκεκριµένη διάταξη όταν υπάρχει αποδεδειγ-
µένη εµπλοκή γιατρού στην τέλεση του περιγραφόµενου αδική-
µατος; Να του αφαιρείται η άδεια δια παντός. Πιστεύω πως η
ιδιότητά του δικαιολογεί την αυστηρότητα µιας τέτοιας ποινής.

Κάποια σχόλια που αφορούν το άρθρο 66 θα τα συζητήσουµε
αύριο, µαζί µε τις τροπολογίες.

Θα κλείσω λέγοντας πως πρέπει να ακούσουµε, να συζητή-
σουµε και να εντάξουµε στο σχέδιο νόµου κάποιες από τις πολύ
ενδιαφέρουσες προτάσεις των φορέων, όπως για παράδειγµα
τη χιαστή µεταµόσχευση ή αλλιώς µεταµόσχευση τύπου «ντό-
µινο». Ένα ζεύγος δότη και λήπτη που συνδέονται µε συγγενικό
δεσµό, όπως περιγράφεται στις υπό ψήφιση διατάξεις αλλά δεν
έχουν ιστοσυµβατότητα, να µπορούν µε απόφαση του Εθνικού
Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων να έχουν το δικαίωµα της χιαστής
µεταµόσχευσης µε άλλο ζεύγος, εφόσον βέβαια διασφαλίζεται
η ιστοσυµβατότητα. Επιπλέον, χρήσιµη είναι και η δηµιουργία ξε-
χωριστών διευθύνσεων στα µεταµοσχευτικά κέντρα για την πα-
ρακολούθηση των ληπτών.

Η δική µου θέση είναι πως στο συζητούµενο σχέδιο νόµου
υπάρχουν διατάξεις χρήσιµες και διατάξεις προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Επίσης, θεωρώ πολύ καθαρή τη θέση µου πως κά-
ποιες διατάξεις είναι προβληµατικές στην εφαρµογή τους. Θα
ξαναπώ πως έχω την αίσθηση ότι σε κάποια σηµεία κινούµαστε
ίσως πιο βιαστικά απ’ ό,τι θα έπρεπε. Είναι σηµαντικό να δούµε
τα ζητήµατα που αποτελούν σηµείο διαφωνίας και να τα συζητή-
σουµε διεξοδικά, να µην αφήσουµε σκιές. Κυρίως, να µην κά-
νουµε πολιτική σ’ αυτά τα ζητήµατα, να βρούµε το επίπεδο
ισορροπίας της κοινωνίας και να βεβαιωθούµε πως θα στηρίξει
το περιεχόµενο του νόµου. Να µη τη φοβίσουµε, να µη νιώσει
πως της επιβάλλουµε λύσεις σε ένα τόσο κρίσιµο θέµα.

Προσωπικά, είµαι στη διάθεσή σας να ακούσω κάθε πρόταση,
αλλά και τον αντίλογο σε όσα είπα, προκειµένου να διαµορφώ-
σουµε θέσεις κοινές και να κάνουµε βήµατα µπροστά στο θέµα
των µεταµοσχεύσεων. Βήµατα, όµως, σταθερά και σίγουρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Ράπτη.

Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Ουρανία Παπανδρέου Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ -ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα
και χθες στην οµιλία µου επί της αρχής του νοµοσχεδίου, εµείς
στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό βλέπουµε σαν επιτακτική την
ανάγκη να δουλέψουµε όλοι µαζί για ένα θέµα ζωής, το οποίο
ταλανίζει το χώρο της υγείας εδώ και δεκαετίες και δεν είναι
άλλο από την έλλειψη που έχουµε, τόσο σε επίπεδο οργάνωσης
ως κράτος, όσο και στην έλλειψη ενηµέρωσης γύρω από το θέµα
των µεταµοσχεύσεων και της δωρεάς οργάνων εν ζωή. 

Πριν αρχίσω την τοποθέτησή µου και τις παρατηρήσεις µου
επί των άρθρων, θα ήθελα να επαναλάβω για µια ακόµη φορά
και να επαναφέρω την πρόταση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού που είναι η εξής: Σε κάθε δηµόσιο έγγραφο –ταυτότητα,
διαβατήριο, δίπλωµα οδήγησης, ακόµη και στην πιστωτική
κάρτα- να υπάρχει η δυνατότητα αναγραφής της θετικής ή αρ-
νητικής πρόθεσης για δωρεά οργάνων. Νοµίζω ότι αυτό θα βοη-
θήσει στην εθελοντική εξεύρεση οργάνων για µεταµόσχευση,
καθώς και τους ανθρώπους που βρίσκονται για χρόνια σ’ αυτή
τη λίστα αναµονής περιµένοντας ένα µόσχευµα. Στην κυριολεξία,
όµως, περιµένουν τη ζωή.

Έχω ρωτήσει και θα ήθελα µια διευκρίνιση στο άρθρο 6, το
οποίο αναφέρει ότι προβλέπονται να καταβάλονται αποζηµιώσεις
διατροφής στον ίδιο ή στους δικαιούχους. Ποιος καθορίζει και
πόσο είναι αυτή η αποζηµίωση; 

Θα αναφερθώ σε άρθρα µε τα οποία εµείς διαφωνούµε κά-
θετα. Η διεύρυνση, δηλαδή, στο άρθρο 8 του κύκλου των δοτών,
προκειµένου για ζώσες µεταµοσχεύσεις, για µας ενέχει ένα
ορατό κίνδυνο εµπορευµατοποίησης των µεταµοσχεύσεων. 

Είµαστε αντίθετοι µε την επέκταση της δωρεάς σε άτοµα µε
συναισθηµατικό δεσµό -το είπε και η συνάδελφος από τη Νέα
Δηµοκρατία, αλλά το είπαν και συνάδελφοι απ’ όλα τα κόµµατα
και από το κυβερνόν- διότι εµείς πιστεύουµε ότι κανένα δικαστή-
ριο, κανείς, δεν µπορεί να πιστοποιήσει την ύπαρξη του συναι-
σθηµατικού δεσµού. 

Ανέφερα στην επιτροπή –θα το αναφέρω και σήµερα- πως
ένας µεγάλος καθηγητής της παιδιατρικής, ο αείµνηστος καθη-
γητής Νίκος Ματσανιώτης έλεγε: «στη ζωή µπορώ να πιστοποι-
ήσω µόνο την αγάπη της µάνας προς το παιδί της και τίποτα
άλλο». Εποµένως, για µας ο συναισθηµατικός δότης δεν ισχύει.

Σε άτοµα που συζούν ή σε άτοµα που έχουν σύµφωνο ελεύ-
θερης συµβίωσης, θεωρώ πολύ θετική την απόφασή σας, κύριε
Υπουργέ -νοµίζω ήταν πρόταση των περισσότερων κοµµάτων και
τη δεχθήκατε- να επεκτείνετε τουλάχιστον στα τρία χρόνια το
χρόνο συµβίωσης. Νοµίζω ότι αυτό θα περιορίσει κάποιες κατα-
στάσεις, διότι έχουµε ζήσει πολλές άλλες καταστάσεις που το
θέµα αυτό το έχουν εκµεταλλευτεί οικονοµικά καταλλήλως.

Όσον αφορά την εικαζόµενη συναίνεση που προβλέπεται στο
άρθρο 9, χθες ο συνάδελφός µου κ. Θάνος Πλεύρης ανέλυσε το
θέµα λεπτοµερέστατα από πλευράς νοµικής και από πλευράς αν-
θρωπιστικής και θρησκευτικής, αν θέλετε, ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος κ. Ροντούλης. Εγώ σήµερα θα επαναλάβω ότι
είµαστε αντίθετοι στην εικαζόµενη συναίνεση και θα αναφερθώ
σε εντελώς πρακτικούς και ιατρικούς όρους.

Ακόµη σε χώρες όπου είναι νοµοθετηµένη η εικαζόµενη συναί-
νεση, όπως στην Ισπανία, στη Γερµανία και στην Αυστρία, στην
πράξη δεν χρησιµοποιείται και δεν αφαιρούνται ποτέ όργανα
χωρίς να έχουµε τη σύµφωνη γνώµη των συγγενών. 

Για µας τους γιατρούς, που έχουµε ζήσει και δουλέψει σε µο-
νάδες εντατικής νοσηλείας και θεραπείας και έχουµε έλθει αντι-
µέτωποι µε το θάνατο και την ενηµέρωση των συγγενών ή των
γονιών για το παιδί τους, είναι αδιανόητο να αφαιρεθούν όργανα,
χωρίς να έχουµε τη σύµφωνη γνώµη των συγγενών. Πιστεύω δη-
λαδή ότι ο νόµος αυτός για την εικαζόµενη συναίνεση θα είναι
ακόµη ένας ανεφάρµοστος νόµος, αλλά φοβάµαι ότι είναι δυ-
νατό να αυξήσει µόνο την καχυποψία της κοινωνίας απέναντι στις
µεταµοσχεύσεις. 

Βεβαίως πρέπει να πω ότι χθες άκουσα µε ιδιαίτερη ικανοποί-
ηση την πρόθεση του Υπουργού να υλοποιήσει την πρότασή µας
στην επιτροπή, που ήταν να δοθεί παράταση χρόνου. Είπατε
χθες, κύριε Υπουργέ, για δύο χρόνια. Πιστεύω ότι είναι ένας
καλός χρόνος για να δοθεί η δυνατότητα στον πολίτη να ωριµά-
σει µέσα στην ψυχή του η προσφορά της δωρεάς, βέβαια µε την
προϋπόθεση, τον χρόνο αυτό των δύο ετών να τον εκµεταλλευ-
θούµε καταλλήλως, µε σωστή ενηµέρωση στον κόσµο, µε οτιδή-
ποτε άλλο µπορεί να προάγει τη γνώση του αντικειµένου αυτού.

Εκείνο που θέλω να διερωτηθούµε όλοι είναι γιατί οι Έλληνες
δεν γίνονται δωρητές οργάνων, ενώ τα γκάλοπ, τα στατιστικά δε-
δοµένα και το ευρωβαρόµετρο λένε ότι ένας στους δύο Έλληνες
είναι θετικά τοποθετηµένος να δίνει τα όργανά του. Γιατί όµως
δεν τα δίνει; Τι φταίει; Αυτό νοµίζω ότι είναι ένα µεγάλο ζητού-
µενο και θα πρέπει ίσως να διερωτηθούµε µήπως φταίει ακόµη
και η διαφθορά στον ίδιο το χώρο της υγείας, καθώς δυστυχώς
είναι πολλοί εκείνοι που επιδιώκουν να πλουτίσουν µε τις µετα-
µοσχεύσεις. Οφείλουµε να οργανώσουµε το σύστηµα υγείας
µας, το οποίο δεν λειτουργεί σωστά και ο πολίτης δυστυχώς δεν
έχει την πρέπουσα εµπιστοσύνη στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Για τη δηµιουργία των οργανισµών αφαίρεσης στο άρθρο 13
θέλω να πω ότι για µας αυτό είναι µια υπερβολή και θεωρούµε
ότι στην ελληνική πραγµατικότητα αυτό δεν έχει καµµία θέση.
Είναι, βέβαια, µία κοινοτική οδηγία. Εµείς πιστεύουµε ότι η αφαί-
ρεση πρέπει να γίνεται από εξειδικευµένες οµάδες σε άρτια ορ-
γανωµένα µεταµοσχευτικά κέντρα και σε καµµιά περίπτωση από
τρίτους. Πιστεύω δηλαδή ότι αυτός ο θεσµός θα αυξήσει περισ-
σότερο τη γραφειοκρατία και θα δυσκολέψει τα πράγµατα.

Εκείνο που νοµίζω ότι πρέπει να είναι το πρώτο µας µέληµα
και κυρίως το πρώτο µέληµα της πολιτείας, αν θέλουµε να
έχουµε αποτελέσµατα, είναι στην ουσία να υπάρξει έµπρακτη εν-
δυνάµωση του ρόλου του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύ-
σεων. Εγώ έχω αποδείξει µε πάρα πολλές ερωτήσεις και µε
επίκαιρη ερώτηση στη Βουλή τη δυσλειτουργία αυτού του οργα-
νισµού. Όπως µας ανακοινώσατε χθες, πιστεύω ότι η νέα του δι-
οίκηση, που είµαι σίγουρη ότι µέσα της έχει το ζήλο και τον πόθο
να δυναµώσει αυτό τον οργανισµό, θα µας δώσει τα αποτελέ-
σµατα που θέλουµε. 

Πάντως, αυτός ο Οργανισµός των µεταµοσχεύσεων, πρέπει
να έχει στο νου του ότι πρέπει να ενηµερώνει και να ευαισθητο-
ποιεί τον πληθυσµό. Έχει πολύ µεγάλο έργο να επιτελέσει, να
εξασφαλίσει τη διαφάνεια σ’ όλες τις διαδικασίες της µεταµό-
σχευσης, να επιµορφώνει στελέχη, να επικοινωνεί και να είναι σε
άµεση επικοινωνία και συνεργασία µε τις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας. Χαιρετίζουµε το συντονιστή µεταµοσχεύσεων στις µο-
νάδες εντατικής θεραπείας διότι για µας, για όλους
–διαπιστώθηκε σ’ όλη τη συζήτηση- οι µονάδες εντατικής θερα-
πείας είναι το «κλειδί». Είναι αυτές οι οποίες θα βοηθήσουν απο-
φασιστικά στην αύξηση των µοσχευµάτων.

Στο άρθρο 35 γίνεται λόγος για τις ποινικές κυρώσεις. Επιµέ-
νουµε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτές είναι ποινές-«χάδι», δηλαδή δεν
µπορώ να δεχθώ ότι θα έχει αναστολή µε 15.000 ευρώ και δύο
έτη φυλάκισης ένας επίορκος ή ένας κοινός εγκληµατίας, γιατί
αυτοί οι άνθρωποι που εκµεταλλεύονται αυτό το ιερό θέµα της
ζωής και της µεταµόσχευσης για µένα είναι εγκληµατίες. Αµφι-
βάλλω ότι κάποιος θα αναστείλει τη δράση του µε αυτές τις ποι-
νές που βάζετε.

Στο άρθρο 39 εµείς έχουµε προτείνει την ισόβια απαγόρευση
της άσκησης του ιατρικού επαγγέλµατος στον επίορκο γιατρό
και χαίροµαι ιδιαιτέρως που αυτή την πρόταση τη δέχθηκε ο
Υπουργός και χθες ανακοίνωσε στον συνάδελφο κ. Πολατίδη ότι
την δέχεται.

Θα πω δύο λέξεις για τα άρθρα 45 έως 51 όπου γίνεται ανα-
φορά στο τεράστιο θέµα των βλαστοκυττάρων, των αρχέγονων
κυττάρων που για µας τους γιατρούς, για την ιατρική κοινότητα
είναι το µέλλον της ιατρικής και πιθανόν κάποια στιγµή µε τη βοή-
θεια των βλαστοκυττάρων να δούµε και όργανα τα οποία να µπο-
ρούµε να µεταµοσχεύουµε. Το πράγµα σήµερα και στη χώρα µας
είναι ειλικρινά απογοητευτικό, γιατί είµαστε µία χώρα που έχουµε
δώδεκα ή είκοσι ιδιωτικές τράπεζες βλαστοκυττάρων, τη στιγµή
κατά την οποία στη Γερµανία υπάρχει µόνο µία ιδιωτική τράπεζα
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βλαστοκυττάρων, όµως στη Γερµανία και στην Αυστρία υπάρ-
χουν επτά ή δέκα κρατικές τράπεζες βλαστοκυττάρων. Εµείς δεν
«δαιµονοποιούµε» τον ιδιωτικό τοµέα, όµως νοµίζω ότι εδώ επι-
βάλλεται αυστηρότατος έλεγχος, τόσο στον ιδιωτικό, όσο και
στο δηµόσιο τοµέα. 

Πάνω απ’ όλα, πρέπει να διερωτηθούµε: Γιατί τόσες ιδιωτικές
τράπεζες βλαστοκυττάρων; Είναι απλούστατο: Είναι γεγονός ότι
δεν υπήρξε οργανωµένος κρατικός φορέας όλα αυτά τα χρόνια.
Τώρα πάει να δηµιουργηθεί. 

Εδώ, βεβαίως, πρέπει να υπάρξει ενηµέρωση και για µένα όχι
το τελευταίο τρίµηνο της εγκυµοσύνης. Η νέα µητέρα θα πρέπει
να τα γνωρίζει όλα και θα πρέπει να είναι προετοιµασµένη και θα
πρέπει να ξέρει τι σηµαίνει «δίνω το αίµα για φύλαξη στην ιδιω-
τική τράπεζα, που θα είναι περιορισµένης χρήσεως, θα είναι δη-
λαδή µόνο για αυτόλογη µεταµόσχευση, ενώ και θα πληρώνω,
ενώ αν το δώσω στη δηµόσια τράπεζα, εκεί θα µπορώ κι εγώ να
το χρησιµοποιήσω, αλλά θα το χρησιµοποιήσουν και άλλοι άν-
θρωποι και θα βοηθηθούν εξίσου». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κυρία συνάδελφε.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Έχουµε πολλά να
πούµε στο άρθρο 66, αλλά αυτά θα τα συζητήσουµε αύριο. Βε-
βαίως, αυτά τα τρία άρθρα εµείς δεν θα τα ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε πολύ.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνστα-

ντίνος Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µεγάλο ενδιαφέρον παρακο-

λούθησα το σύνολο της χθεσινής συνεδρίασης µε πάρα πολλές
και συγκεκριµένες αναφορές στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου.

Εκτιµώ, όµως, ότι τα γεγονότα και η πραγµατικότητα µας ξε-
περνούν. Για το λόγο αυτό -αν και είναι η πρώτη φορά που το
κάνω στα οκτώ χρόνια της κοινοβουλευτικής µου θητείας- θα επι-
χειρήσω µία συνολική προσέγγιση για τα ζητήµατα της υγείας,
µιας κι εκτιµώ ότι τα προβλήµατα, από τη µια πλευρά, είναι τόσα
πολλά, αλλά από την άλλη ο τρόπος µε τον οποίο τα αντιµετωπί-
ζει συνολικά -και πιθανότητα διαχρονικά- το πολιτικό σύστηµα
είναι η αιτία και ο σοβαρός λόγος, για τον οποίο ένα µεγάλο
µέρος των συµπολιτών µας βρίσκεται έξω από αυτό το χώρο
αυτή τη στιγµή.

Κύριε Υπουργέ, θα σας δυσαρεστήσω. Η πραγµατικότητα στο
χώρο της δηµόσιας υγείας είναι τραγική. Δεν ξέρω αν πραγµα-
τικά υπάρχει συνείδηση του τι ακριβώς συµβαίνει, αν υπάρχει κα-
ταγραφή των πραγµατικών περιστατικών. Με πολύ απλά, όµως,
λόγια µπορεί να περιγράψει κανείς την απόλυτη αποδιοργάνωση,
την απόλυτη, αν θέλετε, αδυναµία λειτουργίας σχεδόν του συ-
νόλου των νοσοκοµείων της χώρας.

Και επειδή σε αυτή την Αίθουσα υπάρχουν και κάποιοι συνά-
δελφοι γιατροί, είµαι βέβαιος ότι είναι γνώστες και κοινωνοί
αυτής της πραγµατικότητας, µιας και καθηµερινά στα αυτιά µας
ή στη γνώση µας περιέρχονται γεγονότα ή πραγµατικότητες, που
πραγµατικά µας κάνουν να ντρεπόµαστε.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι στο σύνολο των χειρουργικών κλι-
νικών της Ελλάδος αυτή τη στιγµή τα χειρουργεία είναι σαφώς
λιγότερα, σε σχέση µε το τι συνέβαινε στο πρόσφατο παρελθόν;
Σε ορθοπεδικές κλινικές, σε νευροχειρουργικές κλινικές, σε κλι-
νικές που εν πάση περιπτώσει έχουν να κάνουν µε προθέµατα ή
µε παραγγελίες υλικών. Τα χειρουργεία δεν µπαίνουν σε καµµία
περίπτωση µε το ρυθµό που έµπαιναν στο πρόσφατο, επαναλαµ-
βάνω, παρελθόν.

Υπάρχουν χαρακτηριστικά παραδείγµατα: Στον «Άγιο Σάββα»,
σε ένα πολύ µεγάλο αντικαρκινικό ογκολογικό Νοσοκοµείο, κάθε
µέρα οι εργαζόµενοι κάνουν δύο, τρεις ώρες στάση εργασίας,
µε αποτέλεσµα άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται σε προχωρηµένη
κατάσταση καρκινοπαθειών, να µην µπορούν να χειρουργηθούν.

Από την άλλη πλευρά, µπήκαµε σε µία συζήτηση, αν θέλετε,

µικρότερης έντασης ή µικρότερου ενδιαφέροντος ζητηµάτων,
κυρίως για να στρέψουµε την κοινή γνώµη κάπου αλλού.

Ένα από αυτά τα ζητήµατα αφορούσε τις εκθέσεις σχετικά µε
το κλείσιµο ή τον περιορισµό νοσοκοµείων ή κλινικών ανά την Ελ-
λάδα, χωρίς να βλέπουµε νωρίτερα ότι έπρεπε να οργανώσουµε
τους πυλώνες διατήρησης και λειτουργίας του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας. 

Ο λόγος για τον οποίο, αγαπητοί συνάδελφοι, ο κόσµος αυτή
τη στιγµή µαζεύεται έξω από αυτό το χώρο, στην πλατεία Συ-
ντάγµατος, είναι ακριβώς γιατί δεν υπάρχει µία συνέπεια στο πο-
λιτικό σύστηµα. Και δυστυχώς, µέσα από µία πολύ συγκεκριµένη
λογική, που δεν µας βοηθάει να δείξουµε ούτε ειλικρίνεια ούτε
αποτελεσµατικότητα, προσπαθούµε να ασχοληθούµε µε ζητή-
µατα ήσσονος ενδιαφέροντος αντί να αντιµετωπίσουµε τα προ-
βλήµατα στη ρίζα τους.

Κύριε Υπουργέ, στις 11 Μαρτίου, µέσα από µία επίκαιρη ερώ-
τηση, σας ζήτησα να µου πείτε ποια είναι η κατάσταση των πλη-
ρωµών στον ΟΠΑΔ. Και τότε είπατε ότι στις 31 Μαρτίου θα έχουν
πληρωθεί όλοι οι γιατροί κι αν δεν έχουν πληρωθεί οι γιατροί στις
31 Μαρτίου, θα ζητήσετε ευθύνες από αυτούς που εν πάση πε-
ριπτώσει σας διαβεβαίωσαν για κάτι τέτοιο.

Αντί, βεβαίως, να ζητηθούν ευθύνες ή αντί να υπάρξει οποια-
δήποτε συζήτηση σχετικά µε την ουσία του προβλήµατος, το
µόνο που υπήρξε στις 31 Μαρτίου, κύριε Υπουργέ, ήταν ο πανη-
γυρισµός ότι πετύχατε όλους τους στόχους του Υπουργείου
Υγείας. 

Και αναρωτιέται κανείς: Οι στόχοι οριοθετούνται από εµάς,
όπως τους βάζουµε για να λύσουµε κάποια γραφειοκρατικά ζη-
τήµατα ή οριοθετούνται από την πραγµατική ανάγκη της κοινω-
νίας να έχει κοινωνικό κράτος, να υπάρχει Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, να µπορεί ο πολίτης ο ασφαλισµένος να αντιµετωπίσει
το πρόβληµα το οποίο έχει κάθε ώρα και στιγµή, απρόσκοπτα,
χωρίς ενδεχοµένως να υπάρχει τέτοιο ζήτηµα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγαλύτερο πρόβληµα που
υπάρχει σε αυτό το χώρο και που δυστυχώς δεν µας βοηθάει σε
ό,τι αφορά την εικόνα µας στον κόσµο, είναι η απουσία παιδα-
γωγικού µηνύµατος. Το µεγάλο πρόβληµα που έχει το πολιτικό
µας σύστηµα αυτή τη στιγµή, µε αποτέλεσµα χιλιάδες ανθρώπων
να µαζεύονται έξω από το Κοινοβούλιο, αλλά και σε όλες τις πλα-
τείες της Ελλάδος, είναι ακριβώς ότι όλοι µας δεν λειτουργούµε
µε την κοινή λογική ώστε, τουλάχιστον σε βασικά πράγµατα, και
να συµφωνούµε, αλλά και να συµβάλλουµε θετικά.

Η άποψή µου είναι ότι δυστυχώς ακόµη και σήµερα που το πο-
λιτικό σύστηµα βρίσκεται στο ναδίρ και που γίνονται συζητήσεις
περί εκλογών, ανασχηµατισµών, αλλαγών ή εν πάση περιπτώσει
γεγονότων που πρόκειται να συµβούν, δεν έχουµε καταλάβει τι
ακριβώς συµβαίνει. Και το αναπαράγουµε µέσα από τις συζητή-
σεις µας ή αν θέλετε µέσα από τις προσεγγίσεις µας, σε αυτό το
χώρο, ακόµη και σήµερα, αυτή τη στιγµή.

Όντως, συµφωνώ µαζί σας, κύριε Υπουργέ –δεν ακούτε- υπάρ-
χει µία πρακτική του να «γλείφει» κανείς την κοινωνική διαµαρ-
τυρία. Δεν βλέπει, όµως, κανείς την ουσία και δεν προσεγγίζει
την πραγµατικότητα µε τέτοιου είδους δεδοµένα.

Και επειδή για άλλη µια φορά θα σας πω ότι το δηµόσιο Σύ-
στηµα Υγείας είναι στη χειρότερη µοίρα από ποτέ, δικαιολογίες
του τύπου «για όλα φταίνε οι προηγούµενοι», δεν νοµίζω ότι
πλέον µπορούν να έχουν θέση, πολύ απλά γιατί και η ηµών πα-
ραµονή στο Υπουργείο είναι οκτώ, εννέα µήνες και βεβαίως η
παράταξη του ΠΑΣΟΚ ως Κυβέρνηση εδώ και είκοσι περίπου
µήνες είχε όλο το περιθώριο, για να αλλάξει όλα αυτά τα στραβά.

Εγώ προσωπικά δεν µπήκα σε µία λογική κριτικής όλη αυτή
την περίοδο -είναι η πρώτη φορά που το κάνω, το έχω κάνει µόνο
µέσα από ερωτήσεις Κοινοβουλευτικού Ελέγχου- ακριβώς γιατί
πιστεύω ότι καθένας χρειάζεται τον απαραίτητο χρόνο, προκει-
µένου και να κατανοήσει την πραγµατικότητα και να πάρει τις
αποφάσεις του.

Ο χρόνος, όµως, ο οποίος έχει παρέλθει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι τόσο µεγάλος που δεν υπάρχουν περιθώρια συ-
ζήτησης. Κι επειδή, επαναλαµβάνω για τρίτη φορά, η δηµόσια
υγεία βρίσκεται στο ναδίρ, είναι καιρός για αποφάσεις. Όσο δεν
παίρνουµε τις αποφάσεις που πρέπει, όσο δεν βλέπουµε το µε-
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γάλο ζήτηµα που λέγεται Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας και όσο
παίζουµε µε τους εαυτούς µας αντιµέτωποι µε τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, να είστε βέβαιοι ότι το παιδαγωγικό µήνυµα το
οποίο είναι απαραίτητο για την πολιτική, απουσιάζει παντελώς.
Και, βεβαίως, δικαίως, ως ένα βαθµό, όλοι αυτοί οι διαµαρτυρό-
µενοι πολίτες διαδηλώνουν ή εκδηλώνουν την αντίθεσή τους µε
πολύ συγκεκριµένη πρακτική.

Για το σχέδιο νόµου θα πω µόνο µία κουβέντα. Όλη η συζή-
τηση νοµίζω ότι έχει να κάνει µε το ότι προφανώς έπρεπε να κά-
νουµε ένα βήµα στο κοµµάτι των µεταµοσχεύσεων. Είναι θέµα
κοινής λογικής. Δεν µπορεί να υπάρχει αντίρρηση από κανένα
πολιτικό κόµµα ή από καµµία παράταξη σε αυτή την Αίθουσα.
Ένα µόνο θέµα συζήτησης ετέθη και το ξέρουµε πάρα πολύ
καλά. Αφορά τη λεγόµενη «εικαζόµενη συναίνεση», όπου εκεί
υπήρχαν πολλές και διαφορετικές απόψεις.

Ένας συνάδελφος Βουλευτής της Συµπολίτευσης χθες έκανε
µία πάρα πολύ ωραία πρόταση. Είπε το εξής: Αντί να νοµοθετή-
σουµε την εικαζόµενη συναίνεση, το λογικό είναι να κάνουµε την
ερώτηση σε όλο τον πληθυσµό –ας πούµε σε αυτή τη διετία που
θέλει να θεσµοθετήσει ο κύριος Υπουργός- και να απαντηθεί.
Είναι πάρα πολύ απλά τα πράγµατα. Είναι θέµα κοινής λογικής.
Δεν χρειάζεται να λέµε, «νοµοθετούµε», «το θέτω σαν θέµα συ-
ζήτησης», «δεν το θέτω σαν θέµα συζήτησης» ή «δεν το απο-
σύρω». Το λογικό είναι να ερωτηθεί όλος ο πληθυσµός
-επαναλαµβάνω ότι ήταν θέση Βουλευτού της Συµπολίτευσης-
µέσα σε αυτή τη διετία που υποτίθεται ότι θέλουµε να παρέλθει
ως χρόνος, προκειµένου να θεσπίσουµε την εικαζόµενη συναί-
νεση, και να απαντήσει ο καθένας υπεύθυνα και σοβαρά. Και τέ-
τοιος τρόπος πρόσβασης σε όλο τον πληθυσµό, πιστέψτε µε,
υπάρχει και µάλιστα µε πολύ µεγάλη ευκολία.

Δυστυχώς, η πραγµατικότητα είναι χειρότερη από αυτή που
νοµίζουµε. Το ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά. Λυπάµαι -δεν είναι
θέµα εκτίµησης προσώπων, προσωπικά και το έχω πει κι άλλες
φορές, εκτιµώ τον κύριο Υπουργό, εκτιµώ τον κύριο Υφυπουργό,
τους παριστάµενους- αλλά το ζήτηµα είναι ότι ο τρόπος µε τον
οποίο λειτουργεί το πολιτικό σύστηµα –και βεβαίως εκφράζεται
δια των κυβερνώντων αυτή τη στιγµή- δίνει µόνο αφορµές για
συνέχειες γεγονότων, όπως αυτά που βλέπουµε να συµβαίνουν
σήµερα έξω από αυτό το χώρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Λοβέρδος

έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο τροποποιήσεις,

βάσει του διαλόγου που έγινε χθες. 
Η µία τροποποίηση ξεκινά από την παρέµβαση του κ. Πολα-

τίδη, του συναδέλφου από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και
σχετίζεται µε την παρεπόµενη ποινή της προσκαίρου αφαιρέ-
σεως της άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος από γιατρό που ανα-
µειγνύεται σε κύκλωµα παράνοµης αφαίρεσης οργάνων.

Είχαµε προβλέψει µία πρόσκαιρη, προσωρινή –βαρεία, αλλά
πάντως προσωρινή- αφαίρεση της άδειας ασκήσεως επαγγέλ-
µατος. Ο κύριος συνάδελφος αναρωτήθηκε γιατί το πρόσκαιρον.
Δεν το έπεισα όταν του είπα ότι αυτό είναι παρεπόµενη ποινή,
επιβάλλεται από το ποινικό δικαστήριο. Η πειθαρχική κύρωση και
η αφαίρεση της άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος είναι µία άλλη
περίπτωση. Επιβάλλεται κατά το Πειθαρχικό Δίκαιο από το αρ-
µόδιο Πειθαρχικό Συµβούλιο.

Ο συνάδελφος δεν επείσθη. Και ο συνάδελφος Γεωργιάδης
χθες, αλλά και η κ. Παπαδάκη - Παπανδρέου σήµερα, επανήλθαν. 

Δεν έχω λόγο να επιµένω, αφού µου ζητάτε αυστηροποίηση
και της παρεπόµενης ποινής. 

Διατάσσεται, λοιπόν, το οπλοστάσιο του ελληνικού δηµοσίου
απέναντι σε εκείνο το γιατρό, κύριε Πρόεδρε, ο οποίος συµµε-
τέχει σε ένα τέτοιο κύκλωµα παράνοµης αφαίρεσης οργάνων ως
εξής:

Πρώτον, ποινικό αδίκηµα: το αδίκηµα είναι κακούργηµα, τιµω-

ρείται µε κάθειρξη. Η κάθειρξη είναι κατ’ ελάχιστον δεκαετής. 
Δεύτερον, παρεπόµενη ποινή: Η άδεια ασκήσεως επαγγέλµα-

τος αφαιρείται. Για πόσο αφαιρείται; Ισοβίως αφαιρείται. 
Τρίτον, πειθαρχικές κυρώσεις: Ως εκ περισσού, αφού πάµε µ’

αυτόν τον τρόπο. Ο ποινικός δικαστής κατά την µέθοδό σας αντι-
καθιστά τον πειθαρχικό δικαστή. Πάντως, και επί της µη επιβολής
αυτής της ποινής ο πειθαρχικός δικαστής διατηρεί τη δυνατό-
τητά του να επιβάλλει ποινές έως και αυτήν της οριστικής αφαι-
ρέσεως της αδείας ασκήσεως επαγγέλµατος. Ναι, το νοµικό
οπλοστάσιο γίνεται, πια, πάρα πολύ βαρύ και πάρα πολύ αυ-
στηρό. Εµείς ανταποκρινόµαστε στο κέλευσµα και διαµορφώ-
νουµε έτσι τη διάταξη.

Θα µου επιτρέψετε, µετά από την οµιλία ενός ακόµη συναδέλ-
φου, να επανέλθω, κύριε Πρόεδρε, µε την προσθήκη. Σας παρα-
καλώ, θέλω να πω κάτι ακόµη.

Η δεύτερη παρέµβασή µου σχετίζεται µε την αλλαγή που
κάνω, βασιζόµενος στο διάλογο που είχα εχθές µε τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μαρκόπουλο.
Μου ζήτησε να διευκρινίσω εάν αυτό που άκουσε διαµορφώνει
και νέα διάταξη. Τι είχα πει και άκουσε; Είχα πει ότι δύο χρόνια
ευρύτατης ενηµέρωσης των πολιτών θα ακολουθήσουν την ψή-
φιση του σχεδίου νόµου µε το καλό αύριο. Αυτό τι θα σηµάνει;
Θα σηµάνει καθολική ενηµέρωση. Αυτή η καθολική ενηµέρωση
τίθεται από το νόµο, πια, ως ουσιαστική προϋπόθεση για την
έναρξη ισχύος της διατάξεως του άρθρου 9, περί της εικαζοµέ-
νης συναινέσεως. Αυτή τη διάταξη, κύριε Πρόεδρε, θα την ανα-
γνώσω µετά τον επόµενο συνάδελφο, που θα πάρει το λόγο.

Ο κ. Τσιάρας, ο οποίος είναι ένας συνάδελφος που πάντα µιλά
µε κόσµιο τρόπο -και σήµερα το ίδιο έκανε- ωστόσο, έκανε µια
κριτική στην κατάσταση του συστήµατος υγείας, που την
ακούµε, κύριε Πρόεδρε, διαρκώς τον τελευταίο καιρό. Εγώ ούτε
γιατρός είµαι, ούτε σχετικός, έχω εννέα µήνες σ’ αυτόν το χώρο,
αλλά έχω προλάβει, να µάθω αρκετά και να δω περισσότερα.

Αγαπητέ συνάδελφε, εντάξει τα λέω και εγώ αυτά, το θέµα
είναι τι κάνουµε για αυτά; Εκείνο που εµείς έχουµε προσπαθήσει
να κάνουµε -και θα το φέρουµε σε πέρας είτε βρέξει είτε χιονίσει
είτε κάνει καλό καιρό- είναι η αλλαγή του συστήµατος, χωρίς να
µπούµε σ’ αυτό ως ταύροι εν υαλοπωλείω, γιατί όσοι µπήκαν,
όπως λέει ο κ. Γείτονας, «ως ταύροι εν υαλοπωλείω» έσπασαν
και τα γυαλιά και τα κεφάλια τους.

Κάνουµε πέντε προσπάθειες. Η απόδοση και των πέντε αυτών
προσπαθειών στο τέλος του 2011, θα έχει δώσει αποτελέσµατα
εάν προλάβουµε και µια έκτη. Θα σας πω τι εννοώ. Δεν θα ανα-
φερόµουν, αλλά εσείς πήρατε την πρωτοβουλία να ανοίξετε
αυτό το θέµα. 

Η πρώτη προσπάθεια είχε να κάνει -και έχει ακόµη να κάνει-
για το 30% των νοσοκοµείων της χώρας, µε την εισαγωγή της
πληροφορικής και τη µηχανοργάνωση των νοσοκοµείων για να
µπορούµε να τα παρακολουθούµε. Έχουµε εκατόν τριάντα δύο
νοσοκοµεία τα οποία µέσω του esy-net τα παρακολουθούµε µήνα
προς µήνα. Και τώρα παλεύουµε να είναι πιο αξιόπιστα τα στοι-
χεία που ανεβάζουν οι διοικητές και οι οικονοµικοί διευθυντές
των νοσοκοµείων.

Πήραµε τα πέντε νοσοκοµεία του ΙΚΑ, παρακαλώ. Αυτό έπρεπε
να έχει γίνει εδώ και εβδοµήντα πέντε χρόνια, κύριοι συνάδελφοι.
Και τα πήραµε σε κακή διοικητική κατάσταση και θα τα διοική-
σουµε τώρα πλάι στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ που υπήχθησαν. Αυτό
γιατί καµµία κυβέρνηση δεν το έκανε µέχρι στιγµής; Δηλαδή
έπρεπε να φτάσει το 2011, να έρθει ένας δικηγόρος να τα κάνει
αυτά; Δεν κατάλαβα. Γιατί δεν έγιναν αυτά τόσα χρόνια; Η πα-
ρακολούθηση, λοιπόν, των νοσοκοµείων του δηµοσίου συστήµα-
τος είναι µια πρώτη ενέργεια που πάει καλά.

Δεύτερον, στο πλαίσιο που µπήκαν και τα νοσοκοµεία του ΙΚΑ
στο ΕΣΥ κάνουµε µια προσπάθεια να αποκτήσουµε µια ενιαία
πρωτοβάθµια υγεία. Και αυτό πάει καλά. Όσοι, δε, έτσι χαρού-
µενοι τύποι εδώ, έσπευδαν να µας πουν: Ξέρεις φίλε, ανέβηκε η
συνταγογράφηση το Μάρτιο; Για να πουν, δηλαδή, ότι η δυνα-
τότητα του πολίτη να πηγαίνει στον κοντινό του γιατρό απέτυχε,
γιατί ανεβάζει τη δαπάνη. Μια, ως Αντιπολίτευση, γαλαντόµα:
«δώστε και άλλα.» Ταυτοχρόνως, µόλις κάτι δεν πήγε καλά -γιατί
ένας µήνας, πράγµατι, είχε πάει επάνω στη συνταγογράφηση-
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καµπάνες! Να, η συνταγογράφηση –ο γενναιόδωρος πριν από
λίγο. 

Τον Απρίλη, όµως, ξαναγυρίσαµε στην πτωτική τάση. Και όπως
εχθές είπα στην αρµόδια επιτροπή το φάρµακο παρουσιάζει για
τα ασφαλιστικά ταµεία µια πτώση, που οπωσδήποτε αγγίζει τα
πεντακόσια εκατοµµύρια, ήδη, το 2011 και θα πιάσει το ένα τρια-
κόσια στο τέλος του χρόνου, ο κόσµος να χαλάσει. Να είµαστε
καλά και να είµαστε εδώ.

Αυτή η πρωτοβάθµια υγεία, που, πια, διευρύνεται και από 1η
Σεπτεµβρίου θα πάει όσο µπορούµε καλύτερα. Με τους για-
τρούς, κύριε συνάδελφε, είµαστε στο ίδιο τραπέζι της διαπραγ-
µάτευσης, µετά από τις καταλήψεις του Φεβρουαρίου, τους
προπηλακισµούς µου και όσα έζησα τότε, χθες στις 15:00 είχαµε
την τρίτη φάση του διαλόγου µας. Μάλιστα, ανάµεσα σε κάθε
φάση αυτού του διαλόγου, ο κ. Δηµόπουλος, έχει οµάδες εργα-
σίας ανάµεσα στο Υπουργείο και στους γιατρούς και ετοιµά-
ζουµε την κάθε φορά επόµενη συνεννόηση και χθες καταλήξαµε
ότι στις 15 Ιουλίου θα έχει τελειώσει η σχέση γιατρών και του
ΕΟΠ, του ενιαίου φορέα, θα είναι έτοιµη.

Τρίτον, προσπαθούµε να µαζέψουµε τη σπατάλη και τη ρε-
µούλα. Αυτό είναι δύσκολο. Κύριε Πρόεδρε, επειδή και στο
ΠΑΣΟΚ κάτι «σύντροφοι» µας έλεγαν ακριβώς τα ίδια µ’ αυτά
που είπε ο κ. Τσιάρας, των «συντρόφων», λοιπόν, τα παράπονα
για έλλειψη υλικών και διάφορα, πήγαµε και τα ελέγξαµε και θα
ανακοινώσουµε στον ελληνικό λαό τα ευρήµατά µας. 

Ακούµε, κύριε συνάδελφε, µε αυτιά πολύ µεγάλα, οι κεραίες
µας είναι πάρα πολύ ευαίσθητες για τα παράπονα των ανθρώ-
πων. Το θέµα, όµως, είναι τα παράπονα κάτι να τα κάνεις. Εάν
έχετε κανένα ελικόπτερο, το οποίο να πετάει χρήµατα στο δηµό-
σιο σύστηµα υγείας, θα το κάνετε όταν ο λαός θα σας εµπιστευ-
τεί. Επειδή, όµως, δεν θα το έχετε και ούτε εµείς το έχουµε,
προσπαθούµε να µαζέψουµε το σύστηµα για να παράξει επιτέ-
λους κάτι. Στο πλαίσιο αυτό καθοδηγούµε καλά µέχρι στιγµής τη
διαδικασία των συνενώσεων των νοσοκοµείων και των κλινικών
µέσα στα νοσοκοµεία, που έγινε το κυρίως εργαλείο µας.

Την Παρασκευή, σας προσκαλώ προσωπικά να έρθετε στο Μα-
ρούσι στο καινούργιο Υπουργείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω.

Να έρθετε να ακούσετε την οργανωµένη συζήτηση που
έχουµε κάθε µήνα µε τους διοικητές των νοσοκοµείων και τους
υπευθύνους των διοικητικών περιφερειών της υγείας. Να ακού-
σετε τη συζήτηση πριν την εκ µέρους µου, του κ. Τιµοσίδη και
του κ. Αηδόνη, ανακοίνωση την 1η Ιουλίου -να είµαστε καλά- των
αποφάσεων για τις συνενώσεις. Είχαµε πει ότι την 1η Απριλίου,
θα ξεκινάγαµε το διάλογο, το κάναµε. Είχαµε πει ότι την 1η Ιου-
λίου, θα πούµε τις αποφάσεις, θα τις πούµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ο κ. Τιµοσίδης, είχε πει ότι θα
υπάρχει µια διαβούλευση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Υπάρχει διαβούλευση από 1η Απριλίου. Διαβού-
λευση δεν είναι η µπάλα στην κερκίδα. Εµείς, εδώ τη µπάλα τη
βάζουµε στα δίχτυα, κύριε συνάδελφε. Όταν ανοίξαµε τη δια-
βούλευση, την ανοίξαµε για να την κλείσουµε. Εξ ου και παίρ-
νουµε τα πρωταθλήµατα κάθε χρόνο.

Άρα, ακούστε τώρα. Ναι, µετά την ανακοίνωση των αποφά-
σεων, θα δώσουµε και τη δυνατότητα σε διαβούλευση άλλων δε-
καπέντε ηµερών για τους πολίτες εκτός συστήµατος. 

Εγώ ευχαρίστησα δηµοσίως τον κ. Σγουρό και τον κ. Πανα-
γιώτη Ψωµιάδη, οι οποίοι στην Αθήνα ο ένας, στη Θεσσαλονίκη
ο άλλος συµµετείχαν σ’ αυτήν τη διαδικασία, τον κ. Τατούλη και
µάλιστα συζήτησα και µαζί τους πως θα αποκεντρώσουµε κατά
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» τα νοσοκοµεία.

Μου ζητούν, κύριε Πρόεδρε, οι περιφερειάρχες να εφαρµό-
σουµε το νόµο, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και να τους περάσουµε αρ-
µοδιότητες. Τους ρώτησα: «Πόσες θέλετε; Θέλετε τις
αρµοδιότητες που έχουν οι υπεύθυνοι των υγειονοµικών περιφε-
ρειών;» «Ναι», λένε. «Ωραία», τους λέµε: «Οι υπεύθυνοι των υγει-
ονοµικών περιφερειών δεν τις προλαβαίνουν. Θα τις προλάβετε

εσείς, που έχετε και όλα τα άλλα; Μήπως, θέλετε και όλα τα νο-
σοκοµεία; Ευχαρίστως, κύριε συνάδελφε. Πάρα πολύ ευχαρί-
στως.» 

Λέω στον κ. Τατούλη, να αναλάβετε τους προµηθευτές, την
ΕΙΝΑΠ, τους γιατρούς, δηλαδή τους υπόλοιπους, το νοσηλευτικό
προσωπικό, τις δαπάνες και εµείς να σας κάνουµε µια οικονοµική
µεταβίβαση κατ’ έτος τον προϋπολογισµό, αλλά σε συνθήκες λι-
τότητας.

Και αυτό που κάνουµε εµείς οι δύο σήµερα, να το κάνατε
εσείς. Μετά περισσής χαράς. Δεν το θέλουν αυτό. Εν πάση πε-
ριπτώσει, εγώ τους ευχαριστώ, γιατί βοήθησαν στο διάλογο,
αλλά οι ευθύνες είναι δικές µας. Κανένας δεν τις αναλαµβάνει
και κανένας δεν θέλει να µας υποκαταστήσει. Χαζός είναι να ανα-
λάβει αυτό το βάρος; Θα το βγάλουµε εις πέρας. Με αυτούς
όλους κουβεντιάσαµε –κουβεντιάσαµε στο χώρο της διοίκησης
και της πολιτικής δηλαδή- µένει τώρα η συζήτηση σε επίπεδο του
καθενός πολίτη που θέλει κάτι να πει την 1 έως τις 15 Ιουλίου.
Στις 16 αρχίζει η εφαρµογή. Η εφαρµογή, κύριε Πρόεδρε, είναι
σύντοµη, διότι γίνεται µε υπουργικές αποφάσεις. Δηλαδή, για να
συγχωνεύσουµε δύο κλινικές ή για να καταργήσουµε καµµία από
δαύτες, δεν χρειάζονται ούτε νόµοι ούτε διατάγµατα ούτε τί-
ποτα. Με απλές υπουργικές αποφάσεις.

Στο νόµο αυτό –θα το πούµε την Πέµπτη και µ’ αυτό ολοκλη-
ρώνω- υπάρχει ρύθµιση για τις κοινές διοικήσεις των νοσοκο-
µείων. Γιατί έπρεπε να περάσουν, κύριε Πρόεδρε, είκοσι οκτώ
χρόνια, για να συλλάβουµε το µεγαλοφυές ότι τρία νοσοκοµεία
που µπορεί τα δύο εξ αυτών να µεσοτοιχούν, µπορούν να διοι-
κούνται από το ίδιο διοικητή; Αυτό το κάναµε το Φλεβάρη. Και
τώρα και από κοινή διοίκηση. Πώς ανεχθήκαµε και ανεχόµαστε
ακόµη να µας µεταφέρουν διαµαρτυρίες και να λέµε δίκιο έχει ο
πολίτης. Γιατί γλύφουµε... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Σωστό, σωστό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Να µας λέει το «Αγλαΐα Κυριακού» ότι δεν έχει
ηλεκτρολόγους, ενώ έχει πολλούς υδραυλικούς και το «Αγία
Σοφία» ότι δεν έχει υδραυλικούς, ενώ έχει πολλούς ηλεκτρολό-
γους. Και τα δύο να θέλουν τεχνικό προσωπικό. Και είναι µεσο-
τοιχία. Γιατί δεν τους χρησιµοποιούν οι χωριστές διοικήσεις, τα
χωριστά τσανάκια; Δεν τηρούµε, λοιπόν, µία λύση. Απλά πράγ-
µατα. 

Εµείς διεκδικούµε µία δυνατότητα να ελιχθούµε µέσα στο
απλό. Όσοι είναι πιο έξυπνοι από εµάς, πιο καλοί πιο γρήγοροι
και αποτελεσµατικοί, πιο επιδέξιοι, θα λειτουργήσουν σε πιο σύν-
θετα περιβάλλοντα, θα τα κάνουν όλα πολύ πιο γρήγορα και θα
έρθουν εδώ να επαίρονται της Αντιπολίτευσης τότε σιωπούσης,
πώς σε ένα µήνα τα έκαναν όλα. Για να µας θυµίσουν το ανέκ-
δοτο του ανθρώπου που πέρναγε από τα διάφορα µνηµεία της
Αθήνας, από την Αµερική ερχόµενος, ρωτούσε έναν ταξιτζή:
αυτό σε πόσο καιρό το κάνετε; Και του έλεγε ο άλλος δύο-τρία
χρόνια και έλεγε αυτός επαιρόµενος για τις Ηνωµένες Πολιτείες:
εµείς το κάναµε σε τέσσερις-πέντε µέρες, το άλλο το κάνουµε
σε πέντε µήνες, την Ακρόπολη σε µία εβδοµάδα. Όταν πέρασαν
από το Καλλιµάρµαρο, ρώτησε τον ταξιτζή: αυτό πόσο κάνατε
να το φτιάξετε, και του είπε ο ταξιτζής: δεν ξέρω να σου πω, γιατί
το πρωί που πέρναγα δεν ήταν. 

Όποιος έχει τέτοια ικανότητα να τα κάνει όλα έτσι –φαντάζο-
µαι εσείς θα την έχετε- όταν µε το καλό θα έρθετε, θα τα κάνετε.
Εµείς κινούµαστε σε επίπεδο απλό, αποτελεσµατικό, αλλά στα
χρονοδιαγράµµατα που έχουµε βάλει. Αυτά µπορούµε να κά-
νουµε. Όποιος µπορεί να κάνει περισσότερα, µε το καλό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ,

επειδή µιλήσατε επί δεκαπέντε λεπτά, καλό είναι να υπάρχει και
αντίλογος σε αυτά που λέτε. Και θα πρέπει να σας πω, επειδή
δεν είστε γιατρός και είστε συνταγµατολόγος, ότι εγώ ζω για
δεύτερη φορά στην περιοχή µου, το εξής: «Πλην Ιωαννίνων»
έλεγε ο νόµος για τα κληροδοτήµατα και τώρα το πλην Αθηνών
και Θεσσαλονίκης ξαναπάει και πλην Ιωαννίνων. Δηλαδή, δεν θα
εφαρµοστεί ο νόµος στα Γιάννενα, όπως στη Θεσσαλονίκη και
στην Αθήνα. Επειδή, λοιπόν, είστε συνταγµατολόγος, αυτό δεν
είναι ισονοµία. Πρέπει να µεριµνήσετε να µην υπάρχουν διαφο-
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ρές. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Θέλετε να σας πω γι’ αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όταν θα το φέρετε,

λοιπόν, να το κάνετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Εξαναγκάστηκα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μισό λεπτό, όµως, να

ολοκληρώσω, κύριε Υπουργέ.
Το δεύτερο είναι για την αιρετή περιφέρεια. Οι αιρετές περι-

φέρειες δεν πήραν χαρτί για διαβούλευση, πήραν ό,τι χαρτί πήρε
και ο Ιατρικός και ο Φαρµακευτικός Σύλλογος. Δεν συµµετέχουν
σε αυτήν τη διαβούλευση για τον οδικό χάρτη της υγείας. Το
χαρτί που εγώ πήρα στα χέρια µου σαν αιρετή περιφέρεια, που
δεν είµαι επικεφαλής, αλλά αντιπολίτευση, δεν λέει τίποτα για
συµµετοχή στην αιρετή περιφέρεια. Και δεν είναι η αιρετή περι-
φέρεια µόνο η διοίκηση, ο περιφερειάρχης. Η αιρετή περιφέρεια
είναι ένας νόµος που θέλει να αλλάξει τα κακώς κείµενα στη
δοµή του κράτους. Αυτά για αντίλογο που δεν επιτρέπεται από
το Προεδρείο, αλλά όταν ακούς κάποιον για δεκαπέντε λεπτά,
προκαλείται και το Προεδρείο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο για ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κατ’ αρχάς, ο Υφυπουργός κ. Τιµοσίδης δίπλα
µου, που έχει κάνει τις προσκλήσεις για όλες τις συζητήσεις σε
όλη τη χώρα στο πλαίσιο που προείπα, µπορεί να σας διαβεβαι-
ώσει ο ίδιος ότι έχει στείλει προσκλήσεις παντού. Δεν µπορεί να
στείλαµε στον Ψωµιάδη ή στον Σγουρό και στον Τατούλη και όχι
στον Σπύρου και στον Κατιµάνη που είναι εκεί. Σε όλους στεί-
λαµε. Ο καθένας που επιθυµούσε να ανταποκριθεί, ήρθε. 

Εσείς ανήκετε µαζί µε την Πελοπόννησο στην έκτη περιφέρεια.
Ο της Πελοποννήσου ήρθε. Και ο της Λαρίσης ήρθε. Δεν ήρθε ο
δικός σας, δεν είναι όµως, δικό µας θέµα. Πάντως, ευχαριστώ
για το πρώτο. Διότι εγώ, κύριε συνάδελφε, εξαναγκάστηκα χθες
να το πάρω πίσω. Είχα τη ρύθµιση που εξοµοίωνα αυτήν την κα-
τάσταση των πανεπιστηµιακών σε όλη τη χώρα, µετά από διά-
λογο που έκανε ο κ. Τιµοσίδης και πριν έρθω στην Αίθουσα,
επειδή εµείς έχουµε τη διαδικασία των κοινοβουλευτικών τοµέων
ελέγχου της κοινοβουλευτικής µας παράταξης, εκεί πολλοί συ-
νάδελφοι µε παρακάλεσαν να το αποσύρω, επειδή δεν το είχα
περάσει και από Υπουργικό Συµβούλιο και να το φέρω µε αυτο-
τελές σχέδιο νόµου. Συµφώνησα. Αν, όµως, δεν µου είχε γίνει
αυτή η παρέµβαση, θα ήταν εδώ και θα ψηφιζόταν αύριο. Επειδή,
όµως, µου είπαν οι συνάδελφοι ότι γι’ αυτούς αυτό είναι κρίσιµο,
όφειλα να το σεβαστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Ροντούλης έχει το λόγο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός πριν από λίγο διερωτήθηκε, γιατί έπρεπε

να περάσουν είκοσι οκτώ χρόνια, για να γίνει κάτι απλό. Να υπάρ-
ξουν ενιαίες διοικήσεις στα νοσοκοµεία. Μα, η απάντηση είναι
απλή, κύριε Υπουργέ. Γιατί έπρεπε να ικανοποιήσετε την κοµµα-
τική σας νοµενκλατούρα και η Νέα Δηµοκρατία και εσείς. Άρα,
λοιπόν, αυτά που λέτε, τα εκλαµβάνω ως ένα γενναίο βήµα αυ-
τοκριτικής από την πλευρά σας. Και βάζω θετικό πρόσηµο στην
κριτική µου αυτή και όχι αρνητικό. 

Έρχοµαι τώρα στα της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, γιατί
το µεγάλο στοίχηµα για εσάς, κύριε Υπουργέ -για να θεωρηθείται
ένας επιτυχηµένος, ως Υπουργός Υγείας- θα είναι να συγκροτη-
θεί ένας αποτελεσµατικός µηχανισµός πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και πιστεύω ότι το δεύτερο βήµα που είστε έτοιµος να κά-
νετε, είναι αυτό ακριβώς. Γιατί αν δεν στηθεί ένας αποτελεσµα-
τικός µηχανισµός πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, τα
προβλήµατα στα νοσοκοµεία µας θα συνεχίσουν να υφίστανται,
διότι δεν θα προκύψει η περίφηµη αποσυµφόρηση των νοσοκο-
µείων, που όλοι επιζητούµε και θέλουµε. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της εικαζόµενης συναινέσεως. Κά-

νατε ένα βήµα πίσω, υπό την πίεση όλων των πτερύγων της Βου-
λής, ακόµα και του δικού σας κόµµατος. Και δώσατε µία διετή
χρονική αναστολή της εφαρµογής της ρύθµισης. Όµως, κύριε
Υπουργέ, εµείς σας λέµε το εξής: Πρέπει να σας προβληµατίσει
πάρα πολύ η εφαρµογή του µέτρου στην πράξη, γιατί όπου
αλλού θεσµοθετήθηκε, δεν εφαρµόστηκε. Δεν εφαρµόστηκε.
Γιατί; Διότι φανταστείτε έναν γιατρό να θέλει να εφαρµόσει το
νόµο, αλλά έξω από τη ΜΕΘ να είναι η οικογένεια του θανόντος
και να συµπεριφέρεται µε ακραία άρνηση ή καχυποψία. Δεν µπο-
ρεί να γίνει. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι η πρακτική εφαρµογή του µέτρου δεν
σας έχει απασχολήσει, όσο θα έπρεπε. Πολύ φοβούµαστε, λοι-
πόν, ότι θα φθάσουµε στην κατάσταση που έφθασε και ο αντι-
καπνιστικός νόµος, δηλαδή η πολιτεία έχει θεσµοθετήσει, αλλά
ουδείς τον εφαρµόζει. Ουδείς τον εφαρµόζει! Παρ’ όλες τις φι-
λότιµες προσπάθειες που καταβάλλετε, δεν τον εφαρµόζουν. Θέ-
λετε να κάνουµε µία βόλτα στην Αθήνα να δείτε τα τασάκια
απλωµένα πάνω; 

Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, είστε ένας άνθρωπος τολµη-
ρός –εννοώ στις νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες- αλλά θέλω
πράγµατι µε ακρίβεια να αποδίδουµε την πραγµατικότητα. Δεν
εφαρµόζεται ο αντικαπνιστικός νόµος. Αυτό είναι δεδοµένο. Πα-
ντού. Ελάτε στη Λάρισα να σας δείξω πλειάδα καταστηµάτων
που δεν τον εφαρµόζουν. Άρα, λοιπόν, πολύ φοβούµαι ότι και η
νοµοθετική σας πρωτοβουλία, περί εικαζόµενης συναινέσεως,
θα έχει την ίδια µοίρα. Φανταστείτε όµως τι σηµαίνει για ένα κρά-
τος, για µια πολιτεία, να µην µπορεί να εφαρµόζει τη νοµοθεσία
της. Εξευτελίζεται στα µάτια των πολιτών. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε -ευχαριστώ για την ανοχή σας-
λέγοντας τούτο. Ως συνταγµατολόγο δε, κύριε Υπουργέ, θα
έπρεπε να σας προβληµατίσει και η έννοια της αυτοκτησίας.
Πρόκειται για ένα θεµελιώδες δικαίωµα, κύριε Πρόεδρε. Είναι το
δικαίωµα του ελέγχου του ανθρώπου πάνω στο σώµα του. Δια-
φορετικά, πολύ φοβούµαι ότι θα επικρατήσει η πολιτική εκείνη
αντίληψη που λέει ότι η πολιτεία κατέχει το σώµα του νεκρού αν-
θρώπου και µπορεί να το κάνει ό,τι η ίδια επιθυµεί, µε βάση την
οριοθέτηση ενός νοµοθετήµατος. Αυτά, λοιπόν, θα πρέπει να τα
αποφύγουµε. 

Εµείς σας δίδουµε, κύριε Υπουργέ, µία εναλλακτική. Σας δί-
δουµε µία εναλλακτική και θέλω να την ακούσετε µε µεγάλη προ-
σοχή. Κατά τη διάρκεια της διετίας αυτής, σας προτείναµε, όταν
ο πολίτης απευθύνεται στην πολιτεία για την έκδοση ενός, πα-
ραδείγµατος χάριν, διαβατηρίου, ταυτότητας ή οποιουδήποτε
άλλου δηµοσίου εγγράφου, να υπάρχει ένα τετραγωνίδιο στο
οποίο να µπορεί να καταγράφει ελευθέρως τη βούλησή του για
το αν επιθυµεί ή όχι να γίνει δωρητής. Αυτό περάστε το αντί της
εικαζοµένης συναίνεσης και µετά τη διετία εδώ είµαστε πάλι, µε
το καλό να θεσµοθετήσουµε ή να αγνοήσουµε εντελώς τη ρύθ-
µιση της εικαζοµένης συναίνεσης. Να κάνουµε αυτά που µπο-
ρούµε να κάνουµε, να πατήσουµε σε στέρεο έδαφος και µετά
µπορούµε να κλιµακώσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Δεν είµαι εγώ, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχει κάνει αλλαγή.

Μετά είστε εσείς και µετά η κ. Τσουµάνη–Σπέντζα. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εί-

µαστε σήµερα εδώ σε µια δύσκολη µέρα για τους θεσµούς και
τη δηµοκρατία. Είµαστε όµως υποχρεωµένοι να αντισταθούµε
στις δυνάµεις, οι οποίες δεν θέλουν το καλό του τόπου. 

Κύριε Πρόεδρε, προτείνω να γίνει άµεση σύγκληση της Βου-
λής των Ελλήνων και να συζητηθεί η κατάσταση που κυριαρχεί
σήµερα στην Ελλάδα, στους δρόµους, στο Σύνταγµα. Νοµίζω ότι
είναι η απάντηση της δηµοκρατίας σε δηµοκράτες πολίτες, οι
οποίοι αυτήν τη στιγµή διαδηλώνουν για τα δικαιώµατά τους. Και
όταν η δηµοκρατία συζητάει, ποτέ δεν υπάρχουν αδιέξοδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, χαίροµαι ιδιαί-
τερα που είµαι εδώ και στηρίζω ένα νοµοσχέδιο το οποίο πολλά
χρόνια το παλεύαµε και το παλεύουµε και θα το παλεύουµε. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που µέσα σε µια δύσκολη εποχή αρχίζει να ακου-
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µπάει πολύ περισσότερο τα προβλήµατα των ανθρώπων, διότι
τα δύο τελευταία χρόνια αρχίζουµε όλοι µας και γινόµαστε πιο
συνεπείς, πιο οργανωµένοι και πιο σκεπτόµενοι. 

Είπατε προηγουµένως για το σύστηµα υγείας. Αναφέρατε διά-
φορα νοσοκοµεία. Αναφέρατε τι θα κάνετε. Εγώ συµφωνώ από-
λυτα µαζί σας και επαυξάνω. Να σας πω και παραδείγµατα πολύ
περισσότερα σαν γιατρός που τα ξέρω πολλά χρόνια και ασχο-
λούµαι µε το σύστηµα. Πρόεδρος στο «Έλενα» ήµουν κάποτε,
δίπλα µου ακριβώς κολληµένο είναι το «Αγία Ελένη». Ήµουν πρό-
εδρος στο «Δηµοτικό» παλιά, δίπλα κολληµένο ήταν το «Άγιος
Σάββας». «Αρεταίειο», «Αιγηνήτειο», «Αλεξάνδρα»: Μάντρες τα
χωρίζουν. Ποτέ δεν έγινε τίποτα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει αυτά όλα να τα δούµε κάτω
από µια στρατηγική στην υγεία στην Ελλάδα στο πλαίσιο των συ-
νενώσεων, των συνδιοικήσεων θα έλεγα εγώ ή να αλλάξουµε τη
φράση αυτή, η οποία αρχίζει και αυτή και ξεφτίζει λόγω του ότι
υπάρχει ένα έντονο αντιπολιτευτικό κλίµα στην Ελλάδα τον τε-
λευταίο καιρό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, συνένωση δυνάµεων.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι είναι
γεγονός ότι γίνεται κατασπατάληση δυνάµεων. Παραδείγµατος
χάριν, στη Λακωνία υπάρχουν δέκα παιδίατροι στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, κέντρα υγείας δηλαδή και νοσοκοµεία. Μόνο δώ-
δεκα µέρες καλύπτει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας τους
παιδιάτρους για παιδίατρο στο νοµό. Τις άλλες µέρες εξαναγκά-
ζονται, αγαπητή κυρία Παπανδρέου, να έρχονται από τη Λακωνία
στην Αθήνα. Και αν στην Τρίπολη µάλιστα για διάφορους λόγους
δεν συµπίπτουν, τουλάχιστον να καλύπτει το τοπικό πιο κοντινό
περιφερειακό νοσοκοµείο τα κενά της Λακωνίας, ξεκινάµε, λοι-
πόν, από τη Νεάπολη Λακωνίας για να βρούµε παιδίατρο στο
«Κρατικό Πειραιά». Ε, αυτό νοµίζω ότι πρέπει να τελειώνει κάποτε
για όλους µας, γιατί είναι ευθύνη όλων µας αυτό. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, αν δεν γίνουν αυτά που είπατε προηγου-
µένως και αν δεν γίνουν αυτά που συζητάµε όλοι σήµερα εδώ
καλόπιστα µε καλές προτάσεις από όλες τις πλευρές, θα βρε-
θούµε στη θέση των φιλοσόφων που συζητούν συνέχεια για έναν
καλύτερο κόσµο, προσπαθούν πάντα να τον ερµηνεύσουν αυτόν
τον κόσµο, αλλά ποτέ δεν προσπαθούν να αλλάξουν τον κόσµο.
Θα µείνουν δηλαδή λόγια όσα είπαµε, ήταν πάρα πολύ ωραία,
αλλά δεν κάναµε τίποτα γι’ αυτά. 

Έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο είναι
καλό. Χρειάζεται όµως περισσότερη τόλµη. Πήγατε δύο χρόνια
πίσω την εικαζόµενη συναίνεση. Εγώ το σέβοµαι, γιατί «το δέ-
ντρο δεν κόβεται µε τη µία», συµφωνώ. Και συµφωνώ και σε
άλλες πραγµατικά προτάσεις που δεχθήκατε από το Κοινοβού-
λιο. Θα πρέπει να κάνετε έναν πολύ µεγαλύτερο αγώνα, να συ-
ζητήσετε µε όσους βιώνουν τα προβλήµατα, να συζητήσετε µε
αυτούς που ασχολούνται µε τις µεταµοσχεύσεις έξω όµως από
συµφέροντα και από σκοπιµότητες. Διότι στο σύστηµα αυτό,
κύριε Υπουργέ, υπάρχουν και συµφέροντα και σκοπιµότητες. Να
µιλήσετε µε όλους τους ειδικούς για τις µεταµοσχεύσεις. 

Έχετε κάνει ένα µεγάλο διάλογο, τον έχω παρακολουθήσει,
αλλά να ξέρετε ότι οι µεταµοσχεύσεις, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, απαιτούν πάνω απ’ όλα µία κουλτούρα και
πολιτισµική και πολιτική, αλλά απαιτούν και µακρά εκπαίδευση
και εξειδίκευση των µονάδων και των ανθρώπων οι οποίοι ασχο-
λούνται µε τις µεταµοσχεύσεις στην Ελλάδα και στον κόσµο.
Πρέπει να µιλήσουµε µε αυτούς που περιµένουν γύρω στα επτά
χρόνια για να µεταµοσχευθούν, αλλά πρέπει όµως να δούµε και
τι γίνεται µε τα ασφαλιστικά ταµεία, κύριε Υπουργέ, που πληρώ-
νουν κάθε χρόνο για κάθε άρρωστο νεφροπαθή πενήντα χιλιάδες
ευρώ. Πρέπει να µιλήσουµε µε τους γιατρούς των µονάδων εντα-
τικής θεραπείας, που νοµίζω ότι δεν έγινε η ανάλογη προσπάθεια
να συζητήσουµε µε αυτούς τους ανθρώπους και να δούµε γιατί,
ενώ έχουµε τα ανάλογα µοσχεύµατα στην Ελλάδα, δεν προχω-
ρούν αυτά τα µοσχεύµατα να βρουν τον κατάλληλο λήπτη. Τι γί-
νεται δηλαδή και υπάρχει ένα µεγάλο κενό µεταξύ του Εθνικού
Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων, των µονάδων εντατικής θερα-
πείας, του Υπουργείου Υγείας και της κοινωνίας. Αυτό το χάσµα
θα πρέπει οπωσδήποτε να το µικρύνουµε. Και θα πρέπει να δώ-

σουµε µεγάλο αγώνα γι’ αυτό το θέµα. 
Εγώ δεν θα συντεχνιαστώ καθόλου µε τους γιατρούς της Μο-

νάδας Εντατικής Θεραπείας, αν και είµαι γιατρός της Μονάδας.
Θέλω να σας πω όµως ότι πρέπει κάποιος να τους ακούσει. Δυ-
στυχώς και σε αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι πρωτεργάτες στις
µεταµοσχεύσεις, κύριε Υπουργέ, δεν τους ακούσαµε. Δεν τους
ακούσαµε µε αποτέλεσµα, επειδή η µεταµόσχευση, πέρα από
την πραγµατική της διάσταση, έχει και φιλοσοφικές διαστάσεις,
έχει πνευµατικές διαστάσεις, έχει και θρησκευτικές διαστάσεις,
έχει διαστάσεις –ξέρετε- που ο καθένας από εµάς µπορεί να τις
µεταφράσει όπως νοµίζει, θα πρέπει λοιπόν να δούµε γιατί αυτός
ο χώρος δεν είναι οµογενοποιηµένος και γιατί στην Ελλάδα, στη
χώρα που έχει τα περισσότερα τροχαία σε σχέση µε άλλες
χώρες του εξωτερικού, γίνονται οι λιγότερες µεταµοσχεύσεις.
Θα πρέπει λοιπόν να δούµε κάτω από µια ερευνητική οµάδα που
θα βρει τους λόγους γιατί δεν γίνονται αυτά και να προσπαθή-
σουµε να πλησιάσουµε περισσότερο το πρόβληµα. Πολιτικοί εί-
µαστε, αλλά χρειαζόµαστε και την επιστήµη να µας δώσει τους
δρόµους, τις διεξόδους και τις λύσεις σε ορισµένα πρακτικά θέ-
µατα που εµείς δεν µπορούµε να τα πιάσουµε. Πρώτη χώρα στην
Ευρώπη σε τροχαία ατυχήµατα, έχουµε τα περισσότερα ατυχή-
µατα, έχουµε τους περισσότερους νεκρούς, έχουµε τους περισ-
σότερους δότες και έχουµε τις λιγότερες µεταµοσχεύσεις. Εκεί
θα πρέπει να κατευθυνθούµε το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Έτσι, λοιπόν, πιστεύω ότι πρέπει να γίνει µια ευρύτερη συζή-
τηση. Είδα και τη συζήτηση που έχετε κάνει στο ΚΕΕΛΠΝΟ, τα
έχω παρακολουθήσει από κοντά. Η συναισθηµατική αγωνία που
υπάρχει στους συγγενείς αυτών των ανθρώπων -ξέρετε- έξω από
τις Μονάδες Εντατικής Θεραπείας είναι ένας ανασταλτικός πα-
ράγοντας, γιατί ποτέ δεν βρέθηκε ένας άνθρωπος να µιλήσει µε
αυτούς και να τους πλησιάσει. Και δεν βρίσκεται το κατάλληλο
πρόσωπο. Είδα ότι πάλι µέσω του ΚΕΕΛΠΝΟ προσπαθείτε µε
διάφορες οµάδες να πλησιάσετε και να επιµορφώσετε κάποιους
ανθρώπους οι οποίοι θα πλησιάζουν τους συγγενείς ή θα συζη-
τούν µαζί τους ή θα τους στηρίζουν ψυχολογικά. 

Θέλει και κάτι άλλο περισσότερο. Θέλει κάτι άλλο πιο σηµα-
ντικό. Θα πρέπει, όχι µόνο να στηρίζουν συναισθηµατικά τους
συγγενείς που είναι απέξω, αλλά πρέπει τον ίδιο χρόνο, κάτω
από µια διαφορετική σχέση, να υπάρχει και συζήτηση µε την
οµάδα των γιατρών που θα ασχοληθεί µε τα όργανα προς µετα-
µόσχευση, διότι και εκεί θα υπάρχουν αντιθέσεις, αντιρρήσεις
και ενστάσεις γύρω από τη µεταµόσχευση ενός ασθενούς. 

Ξέρετε όλοι σήµερα δεν έχουµε το χρόνο να σπαταλήσουµε
για κάτι που στο τέλος θα είναι µάταιο. Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει
να βρούµε αυτή την ασφαλιστική δικλίδα που θα µας οδηγήσει
σε καλύτερα αποτελέσµατα. Έχουµε αριστούχους επιστήµονες,
έχουµε το υλικό, αλλά κάτι εκεί δεν γίνεται σωστά. Έχουµε τους
συµπολίτες µας που αρνούνται να δώσουν όργανα του συγγενή
τους ή αρνούνται να δώσουν όργανα του παιδιού τους, για να
γίνει η µεταµόσχευση. 

Όλα αυτά γιατί υπάρχει έλλειψη οργάνωσης και ενηµέρωσης,
διότι δεν συµµετέχει το πανεπιστήµιο, η εκκλησία, η κοινωνία,
δεν συµµετέχουν διάφοροι φορείς που θα πείσουν τους Έλληνες
πολίτες ότι αυτό που θα γίνει τα προσεχή χρόνια στην Ελλάδα -
και πρέπει να γίνει- είναι ότι όλοι θα πρέπει να έχουµε θετική
αύρα γύρω από το θέµα των µεταµοσχεύσεων και να πείσουµε
και τους εαυτούς µας ότι όταν κρατάµε έναν εγκεφαλικά νεκρό
άνθρωπο στα επείγοντα περιστατικά ή σε µία µονάδα εντατικής
θεραπείας, συγχρόνως όχι µόνο στερούµε τα πνευµόνια, την
καρδιά, τους νεφρούς ή οποιοδήποτε άλλο όργανο χρειάζεται
για µεταµόσχευση σε έναν συνάνθρωπό µας, αλλά κρατάµε και
αυτό το κρεβάτι από έναν άνθρωπο που είναι στα επείγοντα, που
είναι διασωληνωµένος στο διάδροµο και πραγµατικά θα του προ-
σφέραµε ζωή, αν είχαµε προχωρήσει πιο γρήγορα σ’ αυτό που
είπατε προηγουµένως και λέγεται «εικαζόµενη συναίνεση». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Έτσι, λοιπόν, πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο είναι καλό. Θα πρέπει
όµως να το διασφαλίσουµε, να το θωρακίσουµε. Είδατε πριν από
λίγο καιρό ότι βρέθηκαν τρεις Έλληνες στην Ινδία να διαπραγ-
µατεύονται νεφρούς. Θα πρέπει, λοιπόν, να γίνουµε οπωσδήποτε
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πιο αυστηροί, να είµαστε αµείλικτοι στο εµπόριο οργάνων. Να
έχουµε καθαρές θέσεις, καθαρές σχέσεις µε όλους αυτούς τους
ανθρώπους που εµπλέκονται στο σύστηµα των µεταµοσχεύσεων
και να µην αφήνουµε σκιές. Πρέπει να υπάρχει ασυµβίβαστο µε-
ταξύ ανθρώπων που µεταµοσχεύουν, είναι σε µεταµοσχευτικά
κέντρα και σε θέσεις διοίκησης των οργανισµών µεταµόσχευσης.

Θα προσπαθήσουµε όλοι να κάνουµε το καλύτερο. Θα πρέπει
να δούµε τι λέει η νεολαία. Πρέπει να εκµεταλλευτούµε τη νεο-
λαία στο θέµα αυτό. Υπάρχουν νεολαίες οργανωµένες των κοµ-
µάτων, υπάρχουν µη κυβερνητικές οργανώσεις, υπάρχουν πολλά
που πρέπει να βάλουµε στον αγώνα για τις µεταµοσχεύσεις την
Ελλάδα.

Έχω µία πρόταση την οποία θα καταθέσω κιόλας. Είναι πρό-
ταση για την αναδιάρθρωση του συστήµατος, διαφορετική από
την πρόταση που έχετε εσείς εδώ. Πιστεύω ότι ο Εθνικός Οργα-
νισµός Μεταµοσχεύσεων έχει κάνει τον κύκλο του και πρέπει πια
να αλλάξει η δοµή του, να φύγει και σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο
που θα φέρετε να καταργηθεί και να γίνει Εθνικό Συµβούλιο Με-
ταµοσχεύσεων που θα είναι στο Υπουργείο Υγείας και θα έχει
δύο διευθύνσεις. 

Γιατί σήµερα ο ΕΟΜ, που σας προτείνω να τον καταργήσετε,
στο πλαίσιο όλων αυτών των συγχωνεύσεων που πρέπει να γί-
νουν, είναι ένα όργανο µε ετερόκλητες αρµοδιότητες και δρα-
στηριότητες που εµπλέκεται όλο το ανεπαρκές προσωπικό µε
απουσία διοικητικής διεύθυνσης, µη φιλικό στις ΜΕΘ, που είναι
ο κύριος µοχλός και το κύριο εργαλείο για να γίνουν οι µεταµο-
σχεύσεις και αφερέγγυο σε διεθνείς διαδικασίες. Υπάρχουν άλλα
όργανα που µπορούν να έρθουν και να έχουν διεθνείς συνεργα-
σίες. Προτείνω, λοιπόν, το Εθνικό Συµβούλιο Μεταµοσχεύσεων
µε τη λειτουργία δύο διαφορετικών υπηρεσιών στο Υπουργείο
Υγείας.

Θα κλείσω την οµιλία µου µε κάτι που είχε πει ο καθηγητής Πέ-
τρος Αλιβιζάτος, που είχε ασχοληθεί πολλά χρόνια µε τις µετα-
µοσχεύσεις στην Ελλάδα. Έγινε τελικά και πρόεδρος στο

«Ωνάσειο», έµεινε όµως στην προσπάθεια. 
Κλείνω, λοιπόν, µε κάτι που είχε γράψει από τον Καβάφη:

«Είναι οι προσπάθειές µας των συφοριασµένων σαν των Τρώων.
Κοµµάτι κατορθώνουµε, κοµµάτι παίρνουµε επάνω µας, αλλά
όταν η µεγάλη κρίση έρθει, η τόλµη και η απόφασή µας χάνο-
νται».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός για κάποιες παρατηρήσεις επί των άρθρων, νοµοτε-
χνικού ή και ουσιαστικού περιεχοµένου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, πριν έρθετε στην Αίθουσα έλεγα
ότι δέχθηκα χθες δύο παρατηρήσεις από την πλευρά των συνα-
δέλφων που πήραν το λόγο.

Η πρώτη σχετιζόταν µε το αξιόποινο της συµµετοχής ενός για-
τρού σε µία οργάνωση, µία σπείρα αφαίρεσης οργάνων. Μου
υποδείχθηκε να αυξήσω την παρεπόµενη ποινή της αφαίρεσης
αδείας ασκήσεως επαγγέλµατος από προσωρινή που την είχα
σε οριστική. Ανταποκρίνοµαι. 

Άρα, στο άρθρο 39 το πρώτο εδάφιο αντικαθίσταται ως εξής:
«Σε περίπτωση καταδίκης ιατρού για αδικήµατα από τα προβλε-
πόµενα στα άρθρα 35 και 36 το δικαστήριο διατάσσει την ισόβια
απαγόρευση άσκησης του επαγγέλµατός του», χωρίς διακριτική
ευχέρεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αυτή είναι η πλήρης και
ουσιαστική διατύπωση; Να κατατεθεί στα Πρακτικά και να δια-
νεµηθεί στους συναδέλφους.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά της Βου-
λής την προαναφερθείσα διόρθωση, η οποία έχει ως εξής: 

12138 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Η δεύτερη, κύριε Πρόεδρε, αφορά το άρθρο 9
παράγραφος 2 και την εικαζόµενη συναίνεση που δώσαµε δύο
χρόνια αναβολή στην έναρξη εφαρµογής. Προστίθεται, λοιπόν,
εδάφιο που λέει: «Η έναρξη ισχύος της παρούσας παραγράφου
αρχίζει από 1/6/2013 προκειµένου στο διάστηµα αυτό…

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Σαλµά, άλλο θέµα έχετε εσείς. Δεν µπορώ
να σας βοηθήσω σ’ αυτό.

Προστίθεται, λοιπόν, εδάφιο που λέει: «Η έναρξη ισχύος της
παρούσας παραγράφου αρχίζει από 1/6/2013 προκειµένου στο

διάστηµα αυτό να υπάρξει πλήρης ενηµέρωση των πολιτών µέσω
εφαρµογής συγκεκριµένης ενηµερωτικής εκστρατείας. Με από-
φαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθο-
ρίζεται ο τρόπος και κάθε τεχνική λεπτοµέρεια σχετικά µε την
εκδήλωση θετικής ή αρνητικής δήλωσης του κάθε ατόµου και ο
τρόπος συγκέντρωσης αυτών από τον Εθνικό Οργανισµό Μετα-
µοσχεύσεων».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος, καταθέτει στα Πρακτικά της Βουλής
την προαναφερθείσα διόρθωση η οποία έχει ως εξής: 

12140 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΔ ’ - 15 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                            12141



ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω την αλλαγή µιας
ηµεροµηνίας στο άρθρο 66, που συζητείται αύριο ή είναι καλύ-
τερα να το κάνω αύριο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, κύριε Υπουργέ,
µπορείτε να το κάνετε τώρα για ενηµέρωση των Βουλευτών. Να
υπάρχει αυτή η προσθήκη από τώρα, ώστε να γνωρίζουν οι συ-
νάδελφοι προκειµένου να αντιλέξουν αν θέλουν κ.λπ..

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Επαναδιατυπώνεται λοιπόν στο άρθρο 66 η πα-

ράγραφος 20 ως εξής: «Οι προβλεπόµενες από τα άρθρα 2 και
3 του ν. 3919/2011 (32Α’) προθεσµίες παρατείνονται µέχρι
15/09/2011 για τα επαγγέλµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης». Έχει να κάνει µε την απε-
λευθέρωση των επαγγελµάτων. Από εξάµηνη τη µειώνουµε σε
τρίµηνη αυτή τη βραχεία αναβολή εφαρµογής.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος, καταθέτει στα Πρακτικά της Βουλής
την προαναφερθείσα διόρθωση, η οποία έχει ως εξής: 

12142 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να πω µία φράση επί γενικοτέρου θέ-
µατος, κύριε Πρόεδρε.

Το ζήσαµε πολλοί σήµερα το πρωί, αν όχι όλοι. Σήµερα, ως
γνωστόν, οργανώνονται µία σειρά από εκδηλώσεις, διαµαρτυ-
ρίες, πορείες από την οργανωµένη κοινωνία, τα συνδικάτα, αλλά
και από τη γνωστή διαδικασία του διαδικτύου, που τόσο επιτυχείς
εκδηλώσεις έχει κάνει τις προηγούµενες ηµέρες και θα κάνει φα-
ντάζοµαι και σήµερα.

Χθες στην οµιλία µου για πολύ ώρα αναφέρθηκα σε µία κατά
τη γνώµη µου ανάγκη αντιµετώπισης του θέµατος. Από τη µία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να υπάρχει δηµοκρά-
της που να αρνείται µία λαϊκή εκδήλωση διαµαρτυρίας, ειδικά
όταν αυτή έχει το µαζικό, αυτόνοµο και ειρηνικό τρόπο που είχαν
οι περισσότερες εκδηλώσεις διαµαρτυρίας των λεγόµενων «αγα-
νακτισµένων».

Είπα όµως χθες και το επαναλαµβάνω -γιατί αποτελεί κατα-
στατική µου αρχή και το πιστεύω αυτό που σας λέω- ότι άλλο να
κατανοώ και άλλο, ενώ είµαι εκλεγµένος αντιπρόσωπος του ελ-
ληνικού λαού και µάλιστα ανήκων στη Συµπολίτευση -που έχω
σκοπό να αλλάξω τα πράγµατα, που έχω σκοπό, στόχο και
εντολή να βελτιώσω τις συνθήκες λειτουργίας της χώρας και του
κράτους κυρίως, που έχω εντολή να τα αλλάξω όλα για να τα
κάνω καλύτερα- να θωπεύω, κολακεύω και γλείφω ξεχνώντας
ποιος είναι ο δικός µας ρόλος εδώ. Επιµένω σε αυτή την ανάγκη
µιας πολύπλευρης αντιµετώπισης για να κρατήσουµε όλοι εµείς
εδώ ψηλά το κεφάλι µας και την αξιοπρέπειά µας. 

Όταν ο λαός σε εκλέγει για να τα αλλάξεις όλα και να φέρεις
το δρόµο της αξιοπιστίας και πάλι στη χώρα σου και της οικογέ-
νειας, αυτό πρέπει να κάνεις, όχι να κολακεύεις για να τη βγάλεις
καθαρή. Κανένας διά της θωπείας και της κολακείας, δεν την
έβγαλε καθαρή. Οι δηµαγωγοί δεν πρέπει να έχουν άλλο πέ-
ραση, αρκετό κακό έκαναν στη χώρα. 

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, για να κλείσω τις σκέψεις µου και να
καθίσω, σήµερα το πρωί ορισµένοι, προφανώς µη ανήκοντες σε
αυτό το µεγάλο κύµα της διαµαρτυρίας, προπηλακίζουν οποιον-
δήποτε επιχειρεί να εισέλθει στο χώρο, χωρίς να ξέρουν και
ποιος είναι, µη αναγνωρίζοντας συναδέλφους, υπαλλήλους της
Βουλής, µη αναγνωρίζοντας µέλη της Κυβέρνησης, εκδηλώνουν
διαµαρτυρίες µε βία εναντίον αυτοκινήτων, αστυνοµικών κ.λπ..
Αυτό δεν έχει σχέση µε τη διαµαρτυρία του κόσµου.

Και θέλω εδώ να υπενθυµίσω σε όλους µας ότι άλλο διαµαρ-
τυρία και πολιτική διαφωνία και πολιτική ένταση και άλλο βία. Στο
πρώτο, στη διαµαρτυρία, στη διαφωνία, έχουµε όλοι δικαίωµα
αναφαίρετο. Στο δεύτερο, ουδείς έχει δικαίωµα. 

Και επειδή η ελληνική δηµοκρατία γνωρίζει καλά τους τρα-
µπούκους, που φωτογραφίζουν αυτοκίνητα σαν χαφιέδες µίας
άλλης εποχής, επειδή αυτούς τους γνωρίζουµε καλά, µπορούµε
να τους διακρίνουµε διά γυµνού οφθαλµού, χωρίς καµµιά ανάγκη
µηχανισµών που θα τους δείξουν από το µεγάλο όγκο των Ελλή-
νων πολιτών, που εκφράζουν διαµαρτυρία.

Άραγε, κύριε Πρόεδρε, βρισκόµαστε απέναντι σε µία περιορι-
στική πολιτική που είµαστε υποχρεωµένοι να ασκήσουµε, µη έχο-
ντες χαρούµενα διλήµµατα να επιλύσουµε εµείς. Εµείς έχουµε
διλήµµατα, των οποίων και τα δύο σκέλη είναι δύσκολα και δύ-
σβατα και έχουµε να επιλέξουµε από ένα µέτρο σκληρό, σε ένα
ισοδύναµό του, αλλά ίσως δικαιότερο στην εφαρµογή του. Δεν
έχουµε άλλες επιλογές εµείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, κατανοούµε µεν αυτόν που διαµαρ-
τύρεται σε µία πολιτική αφαίρεσης εισοδήµατος, αλλά δεν
έχουµε καµµία κατανόηση για τους τραµπούκους. 

Και, συνάδελφοι, η δηµοκρατία δεν υπάρχει περίπτωση να
πάψει να λειτουργεί και οι θεσµοί της, όσο και αν ο δρόµος είναι
κακοτράχαλος και όσο αν υποφέρουµε εµείς, η δηµοκρατία θα
συνεχίσει µε εµάς και αύριο µε άλλους. Η ελληνική δηµοκρατία
είναι σταθερή και κανένας δεν θα την απειλήσει. Οι ακραίοι πρέ-
πει να αποµακρυνθούν. Οι τραµπούκοι πρέπει να αποµονωθούν
και από τους διαδηλωτές και από τα συνδικάτα και την οργανω-
µένη κοινωνία, που είµαι σίγουρος ότι και οι µεν και οι δε έτσι θα

κάνουν, αλλά και από εµάς. Προπηλακισµοί από τραµπούκο δεν
πρέπει να µας κάνουν να σκεπτόµαστε αλλιώς. Έχουµε ψηλά το
κεφάλι, γιατί έχουµε αξιοπρέπεια και πίστη σε αυτό που κάνουµε,
κύριε Πρόεδρε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα

να έχω το λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Ρο-

ντούλη, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, να συµφω-

νήσουµε: Όχι στην κολακεία, όχι στις θωπείες, όχι στις δηµαγω-
γικές συµπεριφορές.

Θέλω, όµως, να σας απευθύνω ένα ερώτηµα. Το προεκλογικό
πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ, το προεκλογικό πρόγραµµα της Κυβέρ-
νησής σας, µήπως ήταν γεµάτο δηµαγωγικά συνθήµατα;

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να σκεφθείτε και τούτο. Μήπως σή-
µερα η Κυβέρνησή σας εισπράττει τα επίχειρα ενός άφρονος
προεκλογικού λόγου; Και µήπως εξαιτίας αυτού του λόγου σή-
µερα υπάρχει ένα πρόβληµα απονοµιµοποίησης της κυβερνώσας
παράταξης και της πολιτικής της; Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, να σας πω και πάλι ότι εµείς δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα να συνοµολογήσουµε µε τα όσα λέτε. Αλλά τουλάχιστον
από τη δική σας πλευρά πρέπει να υπάρξει και πάλι µία ισχυρή
δόση αυτοκριτικής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο για µία φράση
µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Να έχουµε υπ’ όψιν µας
ότι πρέπει να είναι η ανταλλαγή απόψεων µε µέτρο και ως προς
το χρόνο και ως προς το ύφος. Δεν παρατηρώ κανένα. Λέω έναν
πλεονασµό. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Αποδέχοµαι απολύτως και κατανοώ. Λέµε τα ίδια
πράγµατα, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, αναφέρθηκα χθες στην οµιλία µου και σε
αυτό, σε ένα λόγο προεκλογικό τής δικής µας παράταξης. Μάλι-
στα, αναφέρθηκα και σε άλλες απόψεις µέσα σε µας. Είµαστε
ένα µεγάλο κόµµα και σε ένα µεγάλο κόµµα δεν υπάρχει καθολι-
κότητα ούτε δηµοκρατικός συγκεντρωτισµός. Σε ό,τι δε µε
αφορά προσωπικά αναφέρθηκα και στις δικές µου θέσεις και
κατά την προεκλογική και κατά την αµέσως µετεκλογική περίοδο.
Υπήρξα έτοιµος, γιατί είχα επίγνωση. Υπήρξα έτοιµος, γιατί αµέ-
σως και θα πω την αλήθεια στον κόσµο και θα αναλάβω τις υπο-
χρεώσεις µου.

Σήµερα ωστόσο είναι µία άλλη ηµέρα. Έχει περάσει πολύς
χρόνος από τότε. Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διαβεβαιώσω τους
συναδέλφους µου ότι αν τα πράγµατα κυλήσουν όπως κυλούν,
δεν υπάρχει περιθώριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκλογών.
Υπάρχει µόνο ευθύνη για την τύχη αυτού του τόπου και υπευθυ-
νότητα. Αναµένουµε µε πάρα πολύ ενδιαφέρον τα όσα θα πει ο
Πρωθυπουργός της χώρας µετά τη συνάντησή του µε τον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, γιατί ο Πρωθυπουργός σηκώνει πολύ µε-
γάλο βάρος. Κύριε συνάδελφε, λοιπόν, σηµασία σήµερα έχει να
αντιλαµβάνεται κανείς την ευθύνη του και να αντιµετωπίζει τα θέ-
µατα µε υπευθυνότητα. Θα πορευθούµε το δύσκολο δρόµο µε
συναίσθηση ευθύνης και επίγνωση του βάρους που σηκώνουµε.
Όσοι λειτουργούν ανεπίγνωτα -τα είπα και χθες- θα πρέπει να το
ξανασκεφθούν. Και θα πρέπει να ξανασκεφθούν εάν στάσεις πο-
λιτικές, που δεν είναι κοντρολαρισµένες, εάν στάσεις πολιτικές
που είναι εγωιστικές αποκλειστικά, που βλέπουν βραχυπρόθεσµα
και όχι το µέλλον, εάν στάσεις σαν αυτές, τέτοιες, οδηγήσουν τη
χώρα στις εκλογές, δηλαδή την οδηγήσουν να αντιµετωπίσει τα
ίδια θέµατα από χειρότερες θέσεις. Αυτοί θα πρέπει να το σκε-
φθούν δυο φορές, γιατί ο λαός απέναντί τους θα είναι αµείλι-
κτος. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, έχουµε την επίγνωση των δυσκολιών
και την πολιτική επιθυµία να συνεχίσουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Μπεντενιώτης, για µια ελάχιστη στο χρόνο
παρέµβαση.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Πολύ σύντοµη παρέµβαση,
κύριε Πρόεδρε, και µικρότερη και από το χρόνο που δικαιούµαι. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να υπο-
γραµµιστεί µε έµφαση, ότι εµείς στεκόµαστε µε απέραντο σεβα-
σµό στις κινητοποιήσεις και νοµοθετούµε εδώ ανταποκρινόµενοι
σε αυτή την εντολή. 

Όµως, δεν µπορούµε να µην καταδικάσουµε τα ακραία γεγο-
νότα, που παραβιάζουν την έννοµη τάξη, τη δηµοκρατία και τις
αξίες του λαού µας. Εµείς ως Κυβέρνηση υπηρετούµε -και πρέ-
πει να το τονίσουµε µε έµφαση- ακριβώς τον τίτλο του προεκλο-
γικού µας προγράµµατος να τα «αλλάξουµε όλα», να
προωθήσουµε µία κοινωνία ευνοµούµενη, ένα κράτος δίκαιο, ένα
κοινωνικό κράτος, µία ανθρώπινη κοινωνία. Να δώσουµε τη δυ-
νατότητα στις επόµενες γενιές να βαδίσουν σε προοπτική ανά-
πτυξης, χωρίς ελλείµµατα, χωρίς χρέη, χωρίς δουλείες, που
πραγµατικά παραβιάζουν την ευτυχία αυτού του λαού. Άρα, υπή-
κοντες σε αυτήν την εντολή, συνεχίζουµε µε συνέπεια την προο-
πτική και σε συνέχεια αυτού του έργου. 

Οι οποιεσδήποτε εκλογές αυτήν την περίοδο -θα πρέπει να το
επαναλάβουµε µε εµφαση- θα δώσουν τη δυνατότητα στην πα-
ραγραφή των σκανδάλων και πρέπει να µη µας διαφεύγει ότι
πολλοί θέλουν αυτήν την εκτροπή, για να αποσβέσουν τα χρέη
τους, τις οφειλές τους και να συνεχίσουν τη λεηλασία, την οποία
εµείς αρνούµεθα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπεντενιώτη.
Έχω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 
«15-6-2011, η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελµατιών Βιοτε-

χνών Εµπόρων και η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνικού Εµπορίου
κατέθεσαν ψήφισµα µε το οποίο εκφράζουν την αντίθεσή τους
προς τα νέα µέτρα, που εκτιµούν ότι θα οδηγήσουν σε πρωτο-
φανή συρρίκνωση της επιχειρηµατικής δράσης και καταθέτουν
µία σειρά προτάσεων για την ανάπτυξη της επιχειρηµατικότη-
τας»

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος κ. Βύρων Πολύδωρας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επανερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Παρακαλείται τώρα ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, Βουλευτής Κα-

στοριάς, να λάβει το λόγο.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Εθνικής µας
Αντιπροσωπείας ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, που αφορά τη
δωρεά και τις µεταµοσχεύσεις οργάνων. Φυσικά, όµως, δεν είναι
δυνατόν να µη γίνουν γενικότερες αναφορές στα προβλήµατα
τα οποία ταλανίζουν την πολυπόθητη υπόθεση της υγείας στη
χώρα µας. Δεν είναι δυνατόν να µη γίνουν αναφορές και στην πο-
λιτική κατάσταση, κάτω από την οποία βρισκόµαστε τον τελευ-
ταίο καιρό, αν θέλετε και σήµερα Τετάρτη 15 Ιουνίου, µία µέρα
γενικής απεργίας και εκδηλώσεων που γίνονται έξω από το κτή-
ριο του Κοινοβουλίου, στην πλατεία Συντάγµατος.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θέλω να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία από το Δε-
κέµβριο του 2009 είχε καλέσει την Κυβέρνηση να ξεκολλήσει, να
πάρει µέτρα. Δεκατρείς µήνες πριν σας λέγαµε ότι το µνηµόνιο
που φέρνατε προς ψήφιση δεν θα οδηγήσει πουθενά. Ήµασταν
απόλυτα βέβαιοι γι’ αυτό και, δυστυχώς για τον ελληνικό λαό, δι-
καιωθήκαµε. 

Τον τελευταίο καιρό, µετά το Πάσχα, συνεχώς συζητείται το
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, το οποίο θέλετε να φέρετε να ψη-
φιστεί από την Εθνική Αντιπροσωπεία κάτω από διλήµµατα και
όρους δυσβάσταχτους για τα µέλη όλων των πτερύγων της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας και της δικής σας κοινοβουλευτικής οµά-
δος, αλλά κυρίως κάτω από διλήµµατα και όρους δυσβά-
σταχτους για τον ελληνικό λαό.

Εµείς σας λέµε και τώρα ότι αν προχωρήσετε σε αυτά τα

µέτρα, του χρόνου, τέτοιο καιρό, ίσως να µην υπάρχει καθόλου
αύριο για την ελληνική κοινωνία, για την ελληνική πολιτεία γι’
αυτό και δεν είναι δυνατόν να συµφωνήσουµε στο να παρθούν
κι άλλα µέτρα σε αυτή τη λάθος κατεύθυνση.

Παρακολούθησα την οµιλία του κυρίου Υπουργού και στις συ-
νεδριάσεις της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, οι οποίες
ήταν πάνω από τέσσερις και από τις οποίες δεν έλειψα από καµ-
µία, όπως και τη σηµερινή και τη χθεσινή συνεδρίαση. Έκανε κά-
ποιες αναφορές για τη θέση και στάση συναδέλφων της Νέας
Δηµοκρατίας ή γενικότερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι ο κύριος Υπουργός εδώ και εννιά-
δέκα µήνες, που διοικεί αυτό το Υπουργείο, πάρα πολλές φορές
προέβη σε ανακοινώσεις, εξαγγελίες, είτε αφορά αυτό στην
έναρξη και τη διαδικασία της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης
είτε στην έναρξη του ΕΟΠΥ, του Εθνικού Οργανισµού Πρωτο-
βάθµιας Περίθαλψης και µάλιστα έθετε δεσµευτικές γι’ αυτόν
ηµεροµηνίες. Πολλές φορές είπε για τα τέλη Μαρτίου. Το είπε
πάρα πολλές φορές, ότι αν δεν γίνει αυτό θα παραιτηθώ, θα
φύγω.

Εγώ δεν είµαι αυτός που θα ζητήσω από τον κύριο Υπουργό
ούτε να παραιτηθεί ούτε να µην παραιτηθεί από την Κυβέρνηση.
Ο καθένας µας πρέπει να έχει επίγνωση αυτών που λέει. Συνή-
θως, ο καθένας µας απολογείται πρώτα απέναντι στη συνείδησή
του. Εδώ όµως µιλάµε για Υπουργό και για κορυφαίο στέλεχος
µιας κυβέρνησης. Φυσικά, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, ο Πρωθυ-
πουργός ορίζει τους Υπουργούς. Όµως αυτό που έχει σηµασία
είναι ότι κορυφαία στελέχη του ΠΑΣΟΚ εδώ και χρόνια και τους
τελευταίους είκοσι µήνες είχαν µία µοναδική ικανότητα να ανα-
νεώνουν την προσδοκία, να επανεκκινούν την ελπίδα. Φαίνεται,
όµως, ότι εδώ και καιρό αυτό σβήνει. Γι’ αυτό και οι πολίτες οδη-
γούνται σε αδιέξοδα, γι’ αυτό και αγανακτούν, γι’ αυτό και είναι
σήµερα συγκεντρωµένοι στην πλατεία Συντάγµατος, γι’ αυτό και
φτάσαµε εδώ σήµερα, γιατί έχει εκπέσει η αξιοπιστία του πολιτι-
κού µας συστήµατος.

Φυσικά και έχουν δίκιο οι αγανακτισµένοι πολίτες, οι διαµαρ-
τυρόµενοι. Βεβαίως και καταδικάζουµε τις ακραίες ενέργειες, βε-
βαίως και πρέπει ο καθένας µας να συµβάλει µε τη στάση και τη
συµπεριφορά του στο να επικρατεί η σύνεση και η ψυχραιµία.
Είµαι σίγουρος ότι η συντριπτική πλειοψηφία των συγκεντρωµέ-
νων δεν θέλει ούτε προπηλακισµούς πολιτικών προσώπων ούτε
ακραίες εκδηλώσεις βίας. Όµως, όλοι έχουν ευθύνη στο να µην
έχουµε τέτοιες εκτροπές.

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο να πω ότι και µε τον προλα-
λήσαντα συνάδελφο του πλειοψηφούντος κόµµατος και µε άλ-
λους έγκριτους συνοµιλητές είχαµε µιλήσει στο κανάλι της
Βουλής και εξέθεσα τις απόψεις µου δύο φορές στην Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων. Η Νέα Δηµοκρατία συµµετείχε στο διά-
λογο για αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργικά. Καταθέσαµε πολλές
προτάσεις και ευτυχώς αρκετές έγιναν αποδεκτές. 

Δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία ότι είναι κορυφαίο γεγονός η
δωρεά οργάνων, γιατί αφορά δωρεά ζωής, είναι πηγή ζωής. Η
χώρα µας έχει µεγάλες ανάγκες σε µοσχεύµατα. Τα µοσχεύµατα
µπορούν να προκύπτουν είτε από ζώντες είτε από θανόντες. Το
γεγονός ότι στα µοσχεύµατα από ζώντες είµαστε στις πρώτες
θέσεις της Ευρώπης, ίσως και του κόσµου, αποδεικνύει ότι ο ελ-
ληνικός λαός, ο πολίτης και πονάει και θέλει να βοηθήσει το συ-
νάδελφό του, πόσω µάλλον το συγγενή του, το δικό του
άνθρωπο. 

Από την άλλη µεριά όµως, το ότι στα µοσχεύµατα από τους
θανόντες είµαστε πολύ πίσω, αυτό πρέπει να µας κάνει να δούµε
µερικά πράγµατα. Το πρόβληµα είναι ότι ενώ, παραδείγµατος
χάριν, πέρυσι στη λίστα των ληπτών ήταν πάνω από χίλιοι διακό-
σιοι υποψήφιοι για µεταµόσχευση νεφρού, δεν ικανοποιήθηκε
ούτε το 10% αυτών των αναγκών, παρά το ότι έχουµε πολλά τρο-
χαία, παρά το ότι έχουµε πολλούς εγκεφαλικούς θανάτους στις
µονάδες εντατικής θεραπείας.

Έρχοµαι στις µονάδες εντατικής θεραπείας γιατί εκεί είναι το
ζήτηµα, από εκεί θα ξεκινήσει η διαδικασία τού να ανεβάσουµε
τον αριθµό των µεταµοσχεύσεων: Πρώτα, φυσικά, µε κατάλληλη
ενηµέρωση όλων των πολιτών σε όλη την επικράτεια και από εκεί
και πέρα µε τα κατάλληλα µέτρα, µέσα στις µονάδες εντατικής
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θεραπείας µε τους συντονιστές των µεταµοσχεύσεων, µε τους
κοινωνιολόγους, τους ψυχολόγους των νοσοκοµείων. Είναι επι-
τακτική ανάγκη να γίνει αυτό, γιατί ξέρουµε ότι από περιοχή σε
περιοχή της χώρας και από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο της ίδιας
πόλης υπάρχει διαφορά στον αριθµό των µοσχευµάτων από θα-
νόντες δότες εγκεφαλικά νεκρούς στις µονάδες εντατικής θερα-
πείας.

Φυσικά και η εισαγόµενη συναίνεση είναι σε θετική κατεύ-
θυνση και πρέπει να γίνει. Ό,τι πρόταση ακούγεται να συζητηθεί.
Και η πρόταση πριν του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού είναι ορθή κι αυτή και ουσιαστικά
αποτελεί τεκµαιρόµενη συναίνεση. Όταν, δηλαδή, καλείται ο πο-
λίτης να υπογράψει ένα δηµόσιο έγγραφο να λέει θετικά αν επι-
θυµεί ή όχι και όχι από αρνητική µη τοποθέτηση να συνάγουµε
την εικαζόµενη συναίνεση.

Όσον αφορά το συναισθηµατικό δότη, φυσικά και το τριετές
διάστηµα είναι ικανή και αναγκαία συνθήκη, προκειµένου να µην
παρεισφρήσουν άλλα συµφέροντα και άλλα κυκλώµατα. Σε καµ-
µία περίπτωση, όµως, δεν πιστεύω ότι στο συγκεκριµένο θέµα
τα δικαστήρια µπορούν να αποδείξουν ένα συναισθηµατικό δότη.

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας έφερε πολλές τρο-
πολογίες, πολλές παρατηρήσεις, που η κάθε µία από αυτές θα
µπορούσε να αποτελέσει ίσως και χωριστό νοµοσχέδιο. Ως προς
τη συνδιοίκηση ή την ενιαία διοίκηση των νοσοκοµείων φυσικά
και πρέπει να γίνει.

Όσον αφορά είτε τον ΕΟΠΥ είτε την ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση, δυστυχώς έχουµε µείνει πάρα πολύ πίσω. Είχε δεσµευτεί
η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Υγείας για την 1η Απριλίου, για την
1η Ιουνίου, τώρα πάµε στο Σεπτέµβριο. Αποδεικνύεται ότι τόσα
χρήµατα ξοδεύτηκαν τα προηγούµενα χρόνια για µηχανοργά-
νωση και µηχανοργάνωση δεν υπάρχει, σε πολύ µικρό βαθµό
εφαρµόζεται η ηλεκτρονική συνταγογράφηση ή εκεί που υπάρχει
το περιθώριο της επιλογής από το θεράποντα γιατρό, ο γιατρός
επιλέγει την παλιά γνωστή αναγραφή της συνταγής, που είναι
πιο εύκολη και πιο γρήγορη. Το µεγάλο ζήτηµα της πρωτοβάθ-
µιας περίθαλψης στη χώρα µας από το οποίο πάσχουµε και το
οποίο είναι το κύριο στην υγεία, εδώ και πολλά χρόνια µετατίθε-
ται για το φθινόπωρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά για τη λίστα φαρµάκων, επειδή ανήκω στους για-

τρούς που ασκώντας µαχόµενη ιατρική χρησιµοποίησα το συ-
νταγολόγιο είτε µε λίστα είτε χωρίς λίστα θέλω να πω ότι σαφώς
και το γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία κατάργησε τη λίστα, τη δι-
καιώνει από το ότι η Κυβέρνηση ενώ άλλα έλεγε εδώ και είκοσι
ένα µήνες δεν επανέφερε τη λίστα. Αν θέλετε την άποψή µου, τι
να την κάνουµε τη λίστα αν έχει τη δυνατότητα του αστερίσκου
ο θεράπων ιατρός; Δηλαδή, να γράφει συνταγή κατ’ εξαίρεση,
ότι είναι απαραίτητο, ότι είναι αναγκαίο το φάρµακο, γεγονός
που ταλαιπωρεί τον ελεγκτή γιατρό και κυρίως τον ασφαλισµένο.
Εάν εφαρµόσουµε λίστα, η λίστα πρέπει να είναι απαρέγκλιτη,
χωρίς το αν είναι αναγκαίο γιατί τότε εµείς θα τα κάνουµε όλα
να είναι αναγκαία, µε µία υπογραφή του ελεγκτού, πράγµα που
οδηγεί και σε ταλαιπωρία τους γιατρούς, αλλά κυρίως τους
ασφαλισµένους.

Με αυτά θέλω να κλείσω και να πω ότι όλοι πρέπει να στα-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων. Η Νέα Δηµοκρατία πολιτεύ-
εται υπεύθυνα και σοβαρά. Ακούµε τους πολίτες,
αφουγκραζόµαστε και πράττουµε αυτό που απαιτεί το εθνικό
συµφέρον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τζηκαλάγια.
Παρακαλείται η κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, Βουλευτής Επι-

κρατείας της Νέας Δηµοκρατίας, να προσέλθει στο Βήµα.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µε την ευ-

καιρία της σηµερινής µέρας να εκφράσω την πεποίθησή µου ότι

η παρουσία µας εδώ είναι ιδιαίτερα σηµαντική. Πιστεύω, όµως,
ότι έπρεπε η παρουσία µας να είναι µεγαλύτερη. Διότι µε την πα-
ρουσία µας αυτή, επιβεβαιώνουµε και επιβεβαιώνεται η πίστη
µας στην Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, στις αξίες και στις αρχές
του κοινοβουλευτισµού, καθώς και η δύναµη, το σθένος και το
όραµα που πρέπει να έχουµε για τις όποιες αλλαγές του πολιτι-
κού συστήµατος απαιτούνται να γίνουν από εδώ και στο εξής,
προκειµένου η χώρα µας να µπει πάλι σε θετικό δρόµο.

Είναι κατανοητό ότι θα έπρεπε σήµερα να είναι µεγαλύτερη η
παρουσία µας, παρά τα ελλιπή µέτρα προστασίας, τα οποία
βίωσα και εγώ και παρά τα περιστατικά τα οποία ανέφερε προη-
γουµένως ο κύριος Υπουργός, στα οποία και εγώ ήµουν µάρτυς
και τα οποία µε οδήγησαν στο να καθυστερήσω στην προσέ-
λευσή µου.

Είναι βέβαιο ότι µέσα σ’ αυτές τις εκδηλώσεις, που βιώνουµε
όλοι σήµερα, υπάρχουν στοιχεία, τα οποία επιθυµούν το πισω-
γύρισµα του τόπου µας. Αυτά πρέπει µε κάθε τρόπο να αποµο-
νωθούν. Ωστόσο, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι υπάρχει κόσµος
–κόσµος πολύς- ο οποίος δικαίως εκδηλώνει και την οργή του
και τον πόνο του και τον πανικό του, αν θέλετε, µπροστά σε κά-
ποια µέτρα, τα οποία από σήµερα, από χθες ή από αύριο κινδυ-
νεύουν να φέρουν το βιοτικό του επίπεδο σε εξαιρετικά χαµηλά
επίπεδα κι αυτά κυρίως αφορούν τα µεσαία και χαµηλότερα
στρώµατα. Αυτό προήλθε από κάποιες επιλογές, οι οποίες κατά
την άποψή µας, δεν ήταν πάντα απαραίτητες και οι οποίες έστω
και την ύστατη ώρα πιστεύω ότι µπορούν να αναθεωρηθούν και
σαν µείγµα πολιτικής µε εσωτερικές εθνικές µας αποφάσεις,
αλλά και µέσα από µία νέα διαπραγµάτευση µε τους δανειστές
µας.

Αυτό είναι που πιστεύω ότι διακυβεύεται σήµερα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, θεωρώ ότι το κύριο αντικείµενό
του αφορά αναµφίβολα ένα σύνθετο ζήτηµα, το οποίο έχει ηθι-
κές, κοινωνικές, φιλοσοφικές και νοµικές προεκτάσεις. Συνδέεται
άλλωστε µε τη βελτίωση της υγείας και της ποιότητας ζωής χι-
λιάδων συνανθρώπων στη χώρα µας, που πολλοί απ’ αυτούς
αντιµετωπίζουν χρόνιες παθήσεις και προβλήµατα αναπηρίας.
Συνδέεται επίσης και µε την ανιδιοτελή κοινωνική προσφορά και
την αξία του εθελοντισµού που ως πρακτική στη χώρα µας έχει
µια καλή, µια αξιόλογη θα έλεγα ιστορία, αλλά και µεγάλα περι-
θώρια βελτίωσης και ανάπτυξης και βεβαίως απεµπλοκής από
τις ανήθικες πλευρές του. 

Στη χώρα µας παρατηρείται µια αµφισηµία των στάσεων και
συµπεριφορών απέναντι στο ζήτηµα της δωρεάς οργάνων. Αν
και η αντίληψη των περισσότερων πολιτών είναι θετική και κατα-
γράφεται ένα ψηλό ποσοστό πρόθεσης –όπου σύµφωνα µε το
Ευρωβαρόµετρο του 2010, το 43% των Ελλήνων θα ήθελε να δω-
ρίσει τα όργανά του µετά το θάνατό του- η Ελλάδα ωστόσο πα-
ραµένει από τους ουραγούς της Ευρώπης στη δωρεά οργάνων.
Κι αυτό κατά µείζονα λόγο οφείλεται, κατά την άποψή µου, σε
έλλειµµα ενηµέρωσης αλλά και σε έλλειµµα εµπιστοσύνης προς
το διοικητικό σύστηµα και το σύστηµα υγείας, δηλαδή σε µια γε-
νικότερη δυσπιστία στη Δηµόσια Διοίκηση και στο κράτος.

Εποµένως είναι σαφές ότι καµία νοµοθετική ρύθµιση δεν µπο-
ρεί από µόνη της να βελτιώσει τη χαµηλή µας εθνική επίδοση
στις µεταµοσχεύσεις, αλλά παράλληλα και χωρίς την ουσιαστική
εφαρµογή της νοµοθεσίας, την παρακολούθηση και τον έλεγχο
της εφαρµογής της, το πρόβληµα θα παραµείνει.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου περιλαµβάνει ορισµένες δια-
τάξεις που πράγµατι κινούνται στη σωστή κατεύθυνση σε ό,τι
αφορά τη διεύρυνση δεξαµενής δυνητικών δοτών, αλλά και τη
διόρθωση ορισµένων αδυναµιών του µεταµοσχευτικού συστήµα-
τος. Ενδεικτικά, αναφορά ως θετικό, την επέκταση των ζώντων
δοτών έως και το τέταρτο βαθµό εξ αίµατος σε ευθεία ή πλάγια
γραµµή και µέχρι και του δευτέρου βαθµού σε συγγενείς εξ αγ-
χιστείας, αλλά και στον ασθενή µε τον οποίο ο δότης συνδέεται
µε σύµφωνο ελεύθερης συµβίωσης. 

Επίσης, θετική είναι η αναδιαµόρφωση του ΕΟΜ και η πρό-
βλεψη της στελέχωσής του, καθώς και η ενσωµάτωση διατάξεων
της κοινοτικής οδηγίας, που κατά τη γνώµη µας, συµβάλλουν στη
βελτίωση των µεταµοσχευτικών διαδικασιών.
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Θέλω ωστόσο να σταθώ σε σηµεία που έχουν συγκεντρώσει
και τον κύριο όγκο της κριτικής από τους πολίτες αλλά και τους
ενδιαφερόµενους φορείς, αλλά αν θέλετε και τη συζήτησή µας
εδώ σήµερα, τόσο κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης όσο και
κατά τη συζήτηση του σχεδίου αυτού στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων.

Κατ’ αρχάς η τεκµαιρόµενη συναίνεση, που είναι από τα πλέον
αµφιλεγόµενα ζητήµατα σε νοµικό επίπεδο, εγείρει επιφυλάξεις
και αντιρρήσεις, όχι µόνο διότι µπορεί όπως υπαινίσσεται η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής να αγγίζει και
θέµατα συνταγµατικότητας -δεν θα το αναφέρω αυτό- αλλά και
γιατί είναι ανεφάρµοστη, καθώς εκτιµάται ότι σε ηθικό επίπεδο
ελάχιστοι θα µπορούσαν να προβούν σε αφαίρεση οργάνων αν
δεν είναι εξουσιοδοτηµένοι από τον ίδιο τον ασθενή όσο ζούσε
ή από το συγγενικό του περιβάλλον µετά το θάνατό του. Εξάλ-
λου, όπως υπογραµµίζεται και στην έκθεση της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής, η εφαρµογή της τεκµαιρόµενης συναί-
νεσης προϋποθέτει κατ’ αρχάς πλήρη, εκτεταµένη και συστηµα-
τική ενηµέρωση, τόσο ως προς το ζήτηµα των µεταµοσχεύσεων
όσο και ως προς το αποτέλεσµα της µη δήλωσης εναντίωσης στη
δωρεά.

Βεβαίως, η επί διετή αναστολή της εφαρµογής, στην οποία
προχώρησε το Υπουργείο Υγείας, ο Υπουργός, δίνει µια διέξοδο
σ’ αυτόν τον άµεσο προβληµατισµό και τη δυσκολία του ζητήµα-
τος.

Επίσης, η πρόβλεψη περί συναισθηµατικού δότη εγείρει ένα
ζήτηµα κοινώς αποδεκτού ορισµού κατ’ αρχάς, αλλά και επαρ-
κούς τεκµηρίωσης της συναισθηµατικής σχέσης, παρά την προ-
βλεπόµενη τριετία.

Σε αντίθεση µε τη διεύρυνση της συγγένειας του κύκλου ζώ-
ντων δοτών, η πρόβλεψη αυτή διακυβεύει πιθανόν τη σωµατική
και ηθική ακεραιότητα ζώντων ανθρώπων και δηµιουργεί προϋ-
ποθέσεις παράνοµης συναλλαγής και εµπορίου οργάνων, κάτι
που πρέπει να πατάξουµε πάρ’ αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να περιβάλουµε το
ζήτηµα της δωρεάς και µεταµόσχευσης οργάνων µε τη σηµασία
που του αξίζει. Για το λόγο αυτόν οφείλουµε κατ’ αρχάς να δώ-
σουµε έµφαση στην αχίλλειο πτέρνα του συστήµατος, ενδυνα-
µώνοντας τις ίδιες τις υγειονοµικές δοµές, στις οποίες γίνεται η
διαδικασία της δωρεάς και της µεταµόσχευσης και ξεκινώντας
από την αξιοποίηση των δυνητικών δοτών µέσα από τις εντατι-
κές. Γι’ αυτό θα πρέπει να προχωρήσει άµεσα η πλήρης στελέ-
χωση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων και η
λειτουργία της διοίκησής του, σύµφωνα µε τη δέσµευση του
Υπουργού Υγείας -και εγώ θα ήθελα να καταθέσω και την προ-
σωπική µου υποστήριξη στην επιλογή του προσώπου του Προέ-
δρου του Οργανισµού αυτού- καθώς και η λειτουργία στην
πράξη των προβλέψεων περί των συντονιστών µεταµοσχεύσεων.

Επίσης, οφείλει η Κυβέρνηση να κινηθεί άµεσα µε οργάνωση
και σχεδιασµό στον τοµέα της ενηµέρωσης και ευαισθητοποίη-
σης -όπου πιστεύω ότι συµπυκνώνεται όλο το πρόβληµα του ζη-
τήµατος αυτού- µέσα από την εκπόνηση ετήσιου στρατηγικού
σχεδίου, που θα προτείνεται ίσως από τον ΕΟΜ προς το Υπουρ-
γείο Υγείας, το οποίο όµως Υπουργείο θα πρέπει να συνεργάζε-
ται και να ελέγχει και την αποτελεσµατικότητά του. 

Πιστεύω, επίσης, ότι θα µπορούσε ένα δίκτυο οργανώσεων
της κοινωνίας των πολιτών -µη κυβερνητικών οργανώσεων- προ-
αιρετικά να συµµετέχει στο σχεδιασµό και στην υλοποίηση µιας
τέτοιας προσπάθειας.

Επίσης, είναι σαφές ότι τέτοιες πρωτοβουλίες ενηµέρωσης θα
πρέπει κατ’ εξοχήν και κυρίως να σχεδιαστούν για τα σχολεία,
για τους µαθητές της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης, δεδοµένου ότι εκεί είναι η ηλικία και οι φάσεις ζωής του
ανθρώπου όπου διαµορφώνεται το άτοµο και επηρεάζεται κατά
µείζονα λόγο ως προς τις επιλογές µετέπειτα στην ενήλικη ζωή
του. Μόνο έτσι πιστεύω ότι µπορούµε να δηµιουργήσουµε τις
στέρεες βάσεις και προϋποθέσεις για την ενίσχυση της εθελο-
ντικής δέσµευσης αλλά και της διεύρυνσης του κύκλου των δω-
ρητών ζωής σε µεγάλα τµήµατα της κοινωνίας µας, πράγµα το
οποίο πιστεύω ότι είναι ο στόχος µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Ευγενία Τσουµάνη Σπέντζα.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Β’ Αθηνών του ΠΑΣΟΚ, κ. Κων-

σταντίνος Γείτονας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι η σηµερινή µας συ-

νεδρίαση είναι η έµπρακτη, ψύχραιµη, συνετή και αποφασιστική
απάντηση σ’ εκείνους τους ακραίους κύκλους που, εκµεταλλευ-
όµενοι τις κινητοποιήσεις αλλά και τις διαµαρτυρίες των πολιτών,
έχουν βάλει ως στόχο το Κοινοβούλιο και την ίδια τη δηµοκρατία.
Είµαι βέβαιος πως ο ελληνικός λαός παραµένει στην πλειοψηφία
του ψύχραιµος, έτοιµος και αποφασισµένος να προστατεύσει
τους δηµοκρατικούς θεσµούς, την οµαλή και ανοδική πορεία της
χώρας.

Ήµουν υποχρεωµένος να κάνω αυτήν την εισαγωγή στη ση-
µερινή συνεδρίαση που γίνεται σε µία µέρα µε βαρύ το κλίµα, µε
προσπάθειες αποκλεισµού του Κοινοβουλίου και µε προσπάθειες
βίας από ακραία στοιχεία, βιαιοπραγιών και προπηλακισµών απέ-
ναντι σε Βουλευτές.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Όπως είπα και χθες επί της
αρχής, είναι µία σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης και του συγκεκριµένου Υπουργείου γιατί, παρά τη δυνα-
µική που δηµιουργήθηκε από τα τέλη της δεκαετίας του 1990 σε
σχέση µε το θέµα των µεταµοσχεύσεων, σήµερα τα πράγµατα
δεν είναι καθόλου καλά. Η δυναµική αυτή ανακόπηκε. Η χώρα
µας συγκρινόµενη µε τις ευρωπαϊκές χώρες είναι πολύ πίσω στα
θέµατα δωρεάς οργάνων και µεταµόσχευσης. Αν τη συγκρίνουµε
µε τις χώρες της Ιβηρικής, την Ισπανία και την Πορτογαλία, εί-
µαστε περίπου στο 1/3. Άρα χρειαζόµαστε από τη µία µεριά να
δώσουµε µία νέα δυναµική σ’ όλο αυτό το κίνηµα της δωρεάς
οργάνων και των µεταµοσχεύσεων. Και προς αυτήν την κατεύ-
θυνση ήταν απαραίτητα στοιχεία ο εκσυγχρονισµός του θεσµι-
κού πλαισίου, η εναρµόνιση µε το Κοινοτικό Δίκαιο -έχει
µεσολαβήσει η οδηγία 53/2010- αλλά και η συµπλήρωση στο θε-
σµικό πλαίσιο όσον αφορά ιδιαίτερα τα θέµατα που αφορούν τη
δωρεά και µεταµόσχευση ιστών και κυττάρων, συµπεριλαµβανο-
µένων και των βλαστοκυττάρων. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται
να καλύψει αυτές τις ανάγκες και είναι προς έπαινο του Υπουρ-
γείου και της ηγεσίας του Υπουργείου όλη αυτή η πρωτοβουλία.

Χθες στην οµιλία µου επί της αρχής αναφέρθηκα σε ορισµένες
διατάξεις για τις οποίες είδα ότι έγινε πολλή συζήτηση στην επι-
τροπή και εδώ στην Ολοµέλεια και τις οποίες πρέπει να προσέ-
ξουµε ιδιαίτερα. Χαίροµαι διότι ο Υπουργός έλαβε υπ’ όψιν του
τη συζήτηση, είχε ευήκοον ους και σε ορισµένες περιπτώσεις
προχώρησε σε βελτιωτικές τροποποιήσεις. 

Ποιος είναι ο στόχος µ’ όλη αυτήν την παρέµβαση; Να διευ-
ρύνουµε τη βάση των δωρητών. Αυτό σηµαίνει αλλαγές που έγι-
ναν όπως µε το άρθρο 8 για τη διεύρυνση του συγγενικού κύκλου
και την επέκταση στους ανθρώπους που συνδέονται µε σύµφωνο
συµβίωσης, όπου πολύ σωστά µπήκαν τα τρία χρόνια, γιατί εκεί
πρέπει να αποδειχθεί ότι είναι πραγµατική η σχέση. Αλλά και στη
συναισθηµατική σύνδεση δότη και λήπτη. 

Κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνω την παρατήρησή µου ότι παρ’
όλο που εδώ υπάρχει η δικλίδα της δικαστικής απόφασης. Εγώ
τουλάχιστον δεν είµαι νοµικός, εσείς είστε, έχουµε κάνει και οι
δύο Υπουργοί Υγείας, αλλά εσείς είστε νοµικός, εγώ είµαι µηχα-
νικός. Δεν ξέρω πώς ένα δικαστήριο µπορεί µε ασφάλεια να απο-
φανθεί σε ζητήµατα προσωπικών σχέσεων. Θα µου πείτε ότι
µπορεί να το κάνει. Μπορεί να έχει πραγµατογνώµονες αυτά
είναι παραδείγµατος χάριν θέµατα κοινωνικών λειτουργών ή µπο-
ρεί να χρησιµοποιήσει ειδικούς επιστήµονες, αλλά, εν πάση πε-
ριπτώσει, πρέπει να προσέξουµε µήπως έχουµε παρέκκλιση
προς εκµετάλλευση και εµπορία.

Όσον αφορά στην τεκµαιρόµενη συναίνεση, εµένα τουλάχι-
στον µε καλύπτει η τροποποίηση. Είπα χθες ότι είναι ένα βήµα
µε ρίσκο. Αυτό το βήµα, όπου έχει γίνει σε άλλες χώρες, στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις -παρά την εικαζόµενη συναίνεση- ζητεί-
ται και επιδιώκεται η συγκατάθεση των ασθενών. Έτσι εξέφρασα
χθες ορισµένες επιφυλάξεις. 

Με ρωτήσατε, κύριε Υπουργέ, τι πρέπει να γίνει. Σας είπα ότι

12146 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µπορούσαµε να µείνουµε στην παλιά διάταξη και να επιχειρή-
σουµε τη συστηµατική ενηµέρωση των πολιτών και την κατα-
γραφή, τη διεύρυνση της λίστας των δωρητών οργάνων σε
περιπτώσεις όπως κατά την έκδοση ταυτότητας ή κατά την απο-
γραφή κ.λπ.. Κάνατε µία τροποποίηση η οποία εµένα µε καλύ-
πτει, δηλαδή δώσατε δύο χρόνια µέχρι τον Ιούνιο του 2013. Έτσι
έχουµε ένα περιθώριο τουλάχιστον να καλύψουµε το θέµα της
πληροφόρησης, το θέµα της ενηµέρωσης. Εν πάση περιπτώσει,
νοµίζω ότι αυτό είναι µία βελτίωση.

Πέραν αυτών, θέλω να πω ότι για µένα –όπως και για σας,
κύριε Υπουργέ- «κλειδί» σ’ όλη αυτήν την υπόθεση είναι οι συ-
ντονιστές µεταµοσχεύσεων. Χαίροµαι διότι για τους συντονιστές
προβλέπονται οργανικές θέσεις στον ΕΟΜ και στα νοσοκοµεία
που έχουν ΜΕΘ και αυτό είναι καλό. Προβλέπεται, επίσης, και
πιστοποιητικό ειδικής εκπαίδευσης και για τους συντονιστές µε-
ταµοσχεύσεων και για όλους τους λειτουργούς υγείας –που µπο-
ρεί να είναι και γιατροί, νοσηλευτές- που εµπλέκονται σ’ όλη
αυτήν την αλυσίδα κινήσεων που απαιτεί η µεταµόσχευση. Προ-
βλέπεται, δηλαδή, να εκπαιδεύονται και, εποµένως, αυτό είναι
θετικό.

Θα τελειώσω µέσα στο χρόνο µου λέγοντας ότι µε καλύπτει
επίσης το θέµα των ποινικών κυρώσεων και ιδιαίτερα της επιβα-
ρυντικής περίπτωσης γιατρών. Με την τροποποίηση ορθώς συ-
µπληρώνεται ότι για τους γιατρούς, εάν καταδικάζονται για
παράβαση των συγκεκριµένων άρθρων, άρα είναι µπλεγµένοι σε
εµπορία, υπάρχει ισόβια αφαίρεση αδείας προφανώς και του ια-
τρείου. Κλείνει και το ιατρείο στην προκειµένη περίπτωση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Τι εννοείτε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Αφαιρείται η άδεια άσκησης
επαγγέλµατος. Έχει ιατρείο ο γιατρός τότε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Όχι. Μήπως λέτε κάτι που δεν ξέρω; Μήπως πρέ-
πει να κάνουµε µνεία και σ’ αυτό που λέτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Δεν το ξέρω.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Όχι. Η αφαίρεση αδείας απαγορεύει. Δεν µπορεί
να κάνει ιατρική…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Απλώς εγώ το τονίζω για να κα-
ταγραφεί ότι σηµαίνει…

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Δεν µπορεί να κάνει ιατρική εγχείριση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ακριβώς.
Επίσης, θεωρώ θετικό για τις επιβαρυντικές περιπτώσεις όσον

αφορά τις ποινικές κυρώσεις για τους γιατρούς και σε περί-
πτωση παράβασης των όρων που διέπουν τη λειτουργία των τρα-
πεζών ιστών και κυττάρων.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι και µε τις βελτιώσεις που έγιναν µέχρι και
πρόσφατα από τον Υπουργό, διαµορφώνεται ένα σύγχρονο και
πλήρως θεσµικό πλαίσιο. 

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, όπως λέω κάθε φορά απ’ αυτό το
Βήµα και επειδή έχω και την εµπειρία του Υπουργού, καλοί είναι
οι νόµοι, όµως και οι καλύτεροι νόµοι δεν προσφέρουν τίποτα αν
δεν εφαρµόζονται. Άρα εκεί που θα κριθείτε κι εσείς και ο νόµος
και ο κάθε νόµος είναι στην εφαρµογή του και σε τέτοιες περι-
πτώσεις καλό είναι οι νόµοι να συνοδεύονται από ένα επιχειρη-
σιακό σχέδιο εφαρµογής, για να έχουµε το καλύτερο
αποτέλεσµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γείτονα.

Παρακαλείται ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, Βουλευτής
ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, να λάβει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα είναι
µία δύσκολη µέρα για όλους. Κι εγώ, όπως και όλοι οι συνάδελ-
φοι, πιστεύω πως ονειρευτήκαµε, όταν αποφασίσαµε να µπούµε
στο Κοινοβούλιο, ότι θα µπαίναµε περπατώντας, χωρίς να αισθα-
νόµαστε την ανάγκη να είµαστε υπό την προστασία µέτρων
ασφαλείας. 

Δυστυχώς, όµως, σήµερα υπάρχει µία δεινή και οδυνηρή

πραγµατικότητα έξω από το Κοινοβούλιο. Η κοινωνία είναι στους
δρόµους. Κι όσο κι αν θέλουµε να ερµηνεύουµε –γιατί καµµία
φορά, κύριε Πρόεδρε, η ερµηνεία οδηγεί και σε παρερµηνεία- τη
δεινή πραγµατικότητα, εάν δεν κατανοήσουµε ως πολιτικό προ-
σωπικό αυτής της χώρας το τι συµβαίνει µέσα στην ελληνική κοι-
νωνία, τότε ιστορικά θα βρεθούµε εκτός τόπου και χρόνου,
ανήµποροι και ανίκανοι να συγχρονιστούµε µε αυτό που συντε-
λείται µέσα στην κοινωνία. 

Είτε ορθόδοξα είτε ανορθόδοξα είτε ορθόγραφα είτε ανορθό-
γραφα υπάρχει µία πραγµατικότητα για την οποία έχει πολύ µε-
γάλη ευθύνη και το πολιτικό προσωπικό της χώρας τα τελευταία
χρόνια διαχρονικά.

Άκουσα µε πολλή προσοχή τον κύριο Υπουργό που µίλησε για
δηµαγωγία. Ναι, µπορεί να πει κανείς ότι υπάρχουν και τέτοια
φαινόµενα. Μπορούµε, όµως, να κοιτάµε πρόσωπο µε πρόσωπο,
κύριε Υπουργέ, την κοινωνία, τους ανθρώπους όταν µας ρωτούν
αν αυτήν τη στιγµή τα βάρη κατανέµονται δικαίως στην ελληνική
κοινωνία; 

Η φοροδιαφυγή, που είναι ένα δείγµα αδικίας εις βάρος του
λαού, έχει φτάσει σε ένα τέτοιο σηµείο περιορισµού που µπο-
ρούµε να πούµε ότι πράγµατι µπορούµε να αισθανόµαστε ήρεµα
και ψύχραιµα ως άνθρωποι και µέλη αυτής της κοινωνίας; 

Η Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία –και οφείλουν να το γνωρίζουν
όλοι- είναι ένα πολίτευµα µε αρκετές αδυναµίες αλλά και πολλά
συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Δεν υπάρχει άλλο πολίτευµα το
οποίο να µπορεί να την υποκαταστήσει, τουλάχιστον µέχρι τα ση-
µερινά δεδοµένα. 

Ωστόσο, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε πολλές αδυναµίες και
του δικού µας Κοινοβουλίου. Διότι κάτω από την ανοχή του κοι-
νοβουλευτικού προσωπικού, κάτω από τη λογική των κοµµατικών
πειθαρχιών που στραγγάλισε την πολιτική φαιά ουσία της πολι-
τικής µας ζωής, ανεχτήκαµε παρεµβάσεις της εκτελεστικής εξου-
σίας, που περιόρισαν σε µεγάλο βαθµό την κοινοβουλευτική
δραστηριότητα. Δεκάδες εκατοντάδες προεδρικά διατάγµατα
χωρίς τον έλεγχο του Κοινοβουλίου, χιλιάδες υπουργικές απο-
φάσεις, που ποτέ δεν εξετελέσθησαν γιατί δεν υπήρξε στον Κα-
νονισµό της Βουλής όρος που να όριζε χρονικό ορίζοντα σε κάθε
Υπουργό, προκειµένου να υλοποιήσει την έκδοση και των δια-
ταγµάτων που προέβλεπαν οι νόµοι που έφερνε για ψήφιση στη
Βουλή και οι αποφάσεις.

Γιατί δεν µπορέσαµε, κύριε Πρόεδρε, µέχρι σήµερα να συνδέ-
σουµε την αντικειµενική αξία της περιουσίας ενός Βουλευτή κατά
το χρόνο της βουλευτικής του περιόδου µε το δηλωµένο εισό-
δηµά του, για να σταµατήσει αυτός ο λαϊκισµός εις βάρος των
Βουλευτών; Γιατί να έχουµε Βουλευτές που υποκριτικά λειτουρ-
γώντας, βάλλουν κατά του κοινοβουλευτισµού και των Βουλευ-
τών;

Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είµαι υιός Πρωθυπουργού,
όπως ο κ. Μητσοτάκης, ούτε δοτός Υπουργός, όπως ο κ. Δρού-
τσας. Είµαι ένας επαρχιώτης Βουλευτής που κάτω από δύσκολες
συνθήκες ασκώ αυτό το λειτούργηµα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μπράβο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Και το υπηρετώ µε την ψυχή

µου!
Ας έρθουν, λοιπόν, αυτοί οι κύριοι να το ασκήσουν στην πα-

τρίδα µου και σε κάθε επαρχία και τότε να παραιτηθώ από αυτήν
την ιδιότητα, γιατί δεν είµαι άξιος ενδεχοµένως.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μπράβο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά ήθελα

να καταθέσω σε ό,τι αφορά τα γεγονότα που διαδραµατίζονται.
Θα σας πρότεινα και κάτι ακόµη: Πρέπει να βρούµε έναν

τρόπο να συνοµιλήσουµε µε τους ανθρώπους της πλατείας. Έλ-
ληνες είναι, µε όποιες ιδιαιτερότητες, µε όποιες ακρότητες. Δεν
βρίσκονται, όµως, σε παραλογισµό. Βρίσκονται σε κατάσταση
ανάγκης. Και καµµιά φορά, κύριε Πρόεδρε, όλοι µας, µα όλοι
µας, στο θυµό µας ξεφεύγουµε και από τα όρια της λογικής.

Ας επιδείξουµε αυτήν την κατανόηση κι ας ανοίξουµε ένα διά-
λογο. Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο θα πείσουµε την κοινωνία
ότι είµαστε αποφασισµένοι να κάνουµε υπερβάσεις. 

Ακόµη, να τολµήσουµε και η επόµενη Βουλή να είναι είτε ανα-
θεωρητική είτε συντακτική. Να αποκόψουµε, αν θέλετε, την ιδιό-
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τητα του Βουλευτή µε τον Υπουργό. Όταν ο Βουλευτής γίνεται
Υπουργός, να χάνει τη βουλευτική του ιδιότητα. Να συζητήσουµε
πάνω στο τραπέζι, να βάλουµε µία σειρά από τέτοια ζητήµατα,
για να πειστεί ο κόσµος ότι είµαστε πραγµατικά έτοιµοι, ικανοί
και αποφασισµένοι να κάνουµε έναν τόσο ανοικτό και τολµηρό
διάλογο.

Μπαίνω, κύριε Πρόεδρε, στη συζήτηση του σηµερινού νοµο-
σχεδίου. «Ως χαρίεν άνθρωπος, όταν άνθρωπος ή». Με αυτές τις
λέξεις η αρχαία σκέψη προσπάθησε να αποτυπώσει την αξία και
την αυταξία της ανθρώπινης ύπαρξης, της ανθρώπινης ψυχής,
της ανθρώπινης προσωπικότητας.

Το Υπουργείο Αλληλεγγύης εισήγαγε σήµερα ένα σχέδιο
νόµου που έχει να κάνει µε αυτό που λέµε «ανθρώπινη στάση
ζωής». Διότι οφείλουµε, κύριε Πρόεδρε, σε αυτά τα δύσκολα
χρόνια, τα χρόνια του εγωπαθισµού, του εγωτισµού, όπου το
υπερτροφικό εγώ της εποχής µας υπέταξε το ανθρώπινο και πα-
νανθρώπινο εµείς, να αφουγκραστούµε τον πόνο εκείνων των συ-
νανθρώπων µας που βιώνουν το µαρτύριο της αιµοκάθαρσης.
Και είναι χιλιάδες άνθρωποι αυτοί, κύριε Πρόεδρε. 

Και δεν είναι µόνο ο ανθρώπινος πόνος αυτής της κατηγορίας
των ανθρώπων, κύριε Πρόεδρε. Είναι και τα συµφέροντα όλων
αυτών που διακινούν τα περίφηµα φίλτρα της αιµοκάθαρσης. Και
πολλές φορές αυτά τα συµφέροντα επιδρούν και στις πολιτικές
αποφάσεις. Αυτή είναι η αλήθεια! Γι’ αυτό και δεν τολµούµε πολ-
λές φορές να έρθουµε και σε ρήξη µε την προκατάληψη που
αποτελεί το µεγαλύτερο τοίχος για την πρόοδο µιας κοινωνίας,
για να µπορέσουµε πραγµατικά να φέρουµε το φως της κοινωνι-
κής αλληλεγγύης και της κοινωνικής δικαιοσύνης µέσα στην κοι-
νωνία.

Κύριε Υπουργέ, διαφωνώ µε την παράταση που δόθηκε, διότι
το κεντρικό νόηµα αυτού του νοµοσχεδίου είναι η εικαζόµενη συ-
ναίνεση. Είστε συνταγµατολόγος. Μάλιστα, πολύ αξιόλογος συ-
νταγµατολόγος. Σας ερωτώ, λοιπόν, εγώ, ένας απλός δικηγόρος:
Είναι πιο σηµαντικό να αποφασίζουν οι συγγενείς µου όταν εγώ
βρίσκοµαι σε αδυναµία να αποφασίσω για τον εαυτό µου ή σή-
µερα, όντας σε αυτήν τη θέση, να µπορώ να αποφασίσω και να
πω στην πολιτεία: «Δεν θέλω, κύριοι, να δοθούν τα όργανά µου»;

Εγώ πιστεύω ότι έχει µεγαλύτερη και νοµική αξία στο πλαίσιο
του νοµικού µας πολιτισµού, η δυνατότητα να αποφασίζω εν ζωή,
έχοντας σε πλήρη λειτουργία την προσωπικότητά µου, και όχι να
αποφασίζουν οι συγγενείς µου µε βάση το τι διέπει την ψυχή
τους, το µυαλό τους, πόσο συντηρητικά ή προοδευτικά βλέπουν,
σε ό,τι αφορά αυτό το ζήτηµα, τα πράγµατα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η παράταση που δίνετε είναι υπερβολική,
κύριε Υπουργέ. Θα µπορούσατε να δώσετε έξι µήνες. Δεν είµα-
στε σε µία εποχή που η ενηµέρωση χωλαίνει τόσο πολύ και δεν
φτάνει τόσο εύκολα στον πολίτη. Όλοι σήµερα οι Έλληνες πολί-
τες ξέρουν ότι συζητούµε αυτό το σχέδιο νόµου. 

Όλοι οι Έλληνες πολίτες, κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουν αυτούς
τους µήνες ότι υπάρχει στη Βουλή ένα τέτοιο σχέδιο νόµου.

Στο κάτω-κάτω, κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια διάταξη στον
πρώτο νόµο για τη ραδιοτηλεόραση, όπου θα µπορέσετε να προ-
βάλλετε αυτήν την αξία της δωρεάς οργάνων σώµατος µέσα από
τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. 

Επιτέλους, κύριε Πρόεδρε, αυτό το Κοινοβούλιο αυτούς τους
κυρίους, τους απάλλαξε από το 20% για δύο χρόνια. Η περίφηµη
ΕΡΤ των µεγάλων αµαρτηµάτων ποτέ µέχρι σήµερα δεν οργά-
νωσε έναν τρόπο προβολής τέτοιων ζητηµάτων που, πραγµατικά,
ανεβάζουν τις αξίες της ανθρώπινης ύπαρξης, των ανθρώπινων
σχέσεων για να µπορέσουµε να πείσουµε την κοινωνία.

Ως µέλος της εκκλησίας, καλώ την εκκλησία να δείξει τη συ-
µπεριφορά που επέδειξε ο ιδρυτής της και να απαλλαγεί από
προκαταλήψεις που τη στέλνουν στο περιθώριο των κοινωνικών
προβληµάτων, να πλησιάσει αυτήν την προσπάθεια και να την
πάρει πάνω της, γιατί έτσι η ελληνική ορθόδοξη Εκκλησία πραγ-
µατικά, θα αποδείξει ότι είναι κοντά στον πραγµατικό πόνο του
ανθρώπου. Διότι δεν είναι λογική να καλλιεργούµε το αίσθηµα ή
την αντίληψη στο πλαίσιο του αρτιµελιακού ρατσισµού να πά-
ρουµε µαζί τα κοµµάτια µας για να τα πάµε στον άλλο κόσµο.
Όταν δίνουµε ζωή στο συνάνθρωπο, εκεί δείχνουµε πραγµατικά,
ότι πιστεύουµε σε πανανθρώπινες αξίες.

Δύο λόγια τώρα για τους επιστήµονες. Έλεγε ο ιερός Πλάτων,
κύριε Πρόεδρε: «Πάσα γαρ επιστήµη χωριζοµένη αρετής, πα-
νουργία και ού σοφία ει». Οι επιστήµονες, λοιπόν, που θα ανα-
λάβουν αυτό το σηµαντικό έργο θα πρέπει, πραγµατικά, να
τηρούν τον όρκο του Ιπποκράτη για να µην δίνουν το περιθώριο
σε κανέναν να ασχηµονεί γι’ αυτήν την υψηλής αξίας και σηµα-
σίας ανθρώπινη πρωτοβουλία, όπως είναι η δωρεά οργάνων σώ-
µατος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Κουρουµπλή.

Παρακαλείται ο κ. Μάριος Σαλµάς, Βουλευτής Αιτωλοακαρνα-
νίας επίσης, να λάβει το λόγο. Ελπίζω να συγκεντρώσετε την επι-
χειρηµατολογία σας επί του νοµοσχεδίου περισσότερο, κύριε
Σαλµά.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου κά-
νατε αυτήν την υπόδειξη. Πραγµατικά, δεν είχα διάθεση να δα-
πανήσω πολύτιµο χρόνο, αλλά να αναδείξω τις ευθύνες που έχει
η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Υγείας για την κατάντια που
έφτασε τη χώρα.

Κατ’ αρχάς, αναρωτήθηκε ο κύριος Υπουργός γιατί ο κόσµος
είναι απ’ έξω. Βεβαίως, είναι απ’ έξω γιατί…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ αναρωτήθηκα;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δεν θέλω να µε διακόπτει, κύριε Πρόεδρε.
Το κάνει πάντα. Σας παρακαλώ, προστατεύστε µε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ λέω την άποψή µου ...

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Είναι Υπουργός τόσα χρόνια και πρέπει να
αυτοσυγκρατείται. Εκφέρω πολιτικό λόγο. Σας παρακαλώ, µην
το επιτρέψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, µην
διακόπτετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Να είστε ακριβής, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα του σηµειώσουµε
στην απάντησή µας την ανακρίβεια. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Πολύ ακριβής, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Είναι ανακριβής, όµως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, µην διακό-

πτουµε, όµως.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, δεν θα έπρεπε

να κάθεστε στο έδρανο εάν είχατε αξιοπρέπεια και σεβασµό
στην υπόσχεσή σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Έχω αξιοπρέπεια και φεύγω όσο είστε εκεί ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Σαλµά, σας πα-
ρακαλώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μα, δεν µε αφήνει, κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Σαλµά, πρώτον,

όχι οξείες εκφράσεις…
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Έπρεπε, κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεύτερον, το ζήτηµα

των διακοπών, θα το χειριστώ εγώ. 
Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ο κύριος Υπουργός, είχε δεσµευτεί όταν

ανέλαβε την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας και είχε βάλει πολύ
χαµηλά τον πήχη, λέγοντας ότι: «Εγώ θα παραιτηθώ εάν µέχρι
31 Μαρτίου» –το είπε και ο κ. Τζηκαλάγιας, είναι γνωστό σ’
όλους- «δεν έχω επιτύχει…»

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Η Κυβέρνηση αποχώρησε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δεν πειράζει. Δεν µπορεί να ακούει την
αλήθεια και ιδιαίτερα όταν είναι συγκεκριµένη.

Είπε ο κύριος Υπουργός, λοιπόν, ότι εγώ θα παραιτηθώ 31 Δε-
κεµβρίου, εάν δεν πετύχω τρεις στόχους. Δηλαδή, να λειτουρ-
γούν τα µηχανογραφικά σ’ όλα τα νοσοκοµεία, να λειτουργούν
τα διπλογραφικά σ’ όλα τα νοσοκοµεία και να κάνω την κατα-
γραφή της ακίνητης περιουσίας σε ηλεκτρονική µορφή. Τόσο χα-
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µηλά έθεσε το στόχο.
Σας λέω, λοιπόν, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα

συστήµατα στα νοσοκοµεία δεν λειτουργούν µεταξύ τους, δεν
υπάρχει διαλειτουργικότητα στα µηχανογραφικά των νοσοκο-
µείων. Τα νοσοκοµεία που είναι µηχανογραφηµένα, είναι αυτά
που ήταν από την προηγούµενη κυβέρνηση. Αυτό που είχε δε-
σµευτεί ώστε ένας ασθενής, όταν µπορεί να νοσηλευτεί σήµερα
στο ΚΑΤ για µια ασθένεια και µετά από έξι µήνες πάει στο Ασκλη-
πιείο Βούλας να βρίσκουν στον υπολογιστή το ιστορικό του από
το ΚΑΤ –αυτή είναι η διαλειτουργικότητα των συστηµάτων- δεν
επετεύχθη. Όσον αφορά για την επίτευξη των συστηµάτων δι-
πλογραφικού συστήµατος ο διαγωνισµός είναι ακόµη σε εξέλιξη
και ούτε αυτό εφαρµόστηκε.

Να θυµηθούµε τι άλλο είπε τότε η Κυβέρνηση; Φάγαµε ένα
χρόνο να λέει για τις µονάδες εντατικής θεραπείας που άνοιξαν
ογδόντα εννιά, αλλά τελικά ήταν τριάντα δύο και σήµερα είναι οι
µισές. 

Φάγαµε ένα χρόνο να λέει ο Πρωθυπουργός, τότε ότι θα προ-
σλάβουµε τρεις και τρεις χιλιάδες, έξι χιλιάδες νοσηλευτές, όπου
ξαφνικά όλα ξεχάστηκαν και δεν προσελήφθη κανείς. 

Είχε δεσµευτεί ο Υπουργός, ότι µέχρι τέλος του 2010, δεν θα
υπάρχει ούτε ένας προµηθευτής µε ένα ευρώ απλήρωτο, αλλά
σήµερα ξεχνά ότι χρωστά ένα δισεκατοµµύριο ευρώ στους προ-
µηθευτές από το τελευταίο τετράµηνο του 2010.

Και βεβαίως, αν δει κανείς και την ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση, που υποτίθεται θα ήταν έτοιµη και µε βάση το µνηµόνιο
στο τέλος του 2010, ας µας πει σήµερα ότι είναι σε θέση τα
ασφαλιστικά ταµεία ή ο ΕΟΠ να εφαρµόζει σ’ όλα τα ταµεία ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση.

Βεβαίως, θα σας πω και κάτι άλλο γιατί χθες στην επιτροπή,
επικαλέστηκε τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης από την
Κυβέρνηση, προσπαθώντας να οικειοποιηθεί τη δουλειά που
έκανε η κ. Κατσέλη στο Υπουργείο Ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και για το φάρµακο είναι η
σηµερινή τροπολογία, η τιµή του φαρµάκου, η δαπάνη των
ασφαλιστικών ταµείων καθορίζεται από την τιµή, τον όγκο συ-
νταγών και την έκπτωση των ταµείων. 

Τον όγκο των συνταγών τον ορίζει το Υπουργείο Εργασίας.
Όταν ήταν ο κ. Λοβέρδος στο Υπουργείο Εργασίας, δεν έκανε
απολύτως τίποτα για να ελέγξει τον όγκο των συνταγών. Η τιµή
του φαρµάκου καθορίζονταν στο Υπουργείο Ανάπτυξης. Τότε, η
κ. Κατσέλη µείωσε τις τιµές, γι’ αυτό µειώθηκε η φαρµακευτική
δαπάνη. 

Βεβαίως, η αποζηµίωση είναι υπόθεση του Υπουργείου Υγείας,
που είναι η εφαρµογή της λίστας φαρµάκων, που το ΠΑΣΟΚ είχε
υποσχεθεί προεκλογικά, είκοσι ένα µήνες µετά δεν έχει βάλει τη
λίστα. Όπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο προσπάθησε ο Υπουργός, να φέρει µια νοµοθετική
ρύθµιση για το φάρµακο που δεν θα ωφελούνταν τα ασφαλιστικά
ταµεία, όσο κι αν εφαρµόζονταν η νοµοθεσία που η ίδια η Κυβέρ-
νηση, θεσµοθέτησε µε κανονιστικές πράξεις και νοµοθεσίες. 

Συγκεκριµένα, ο κ. Λοβέρδος, έφερε µια τροπολογία την Πα-
ρασκευή το απόγευµα, που αφορούσε την εφαρµογή της λίστας.
Μ’ αυτήν την τροπολογία λοιπόν, που ήθελε να τη φέρει στην
Ολοµέλεια, παρέκαµψε την επιτροπή και τις δύο εβδοµάδες, µε
το άρθρο 41 όλοι οι Βουλευτές από όλα τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης –προς τιµήν τους- τον ανάγκασαν µε υποτιµητική δια-
δικασία γι’ αυτόν και ήρθε χθες να το συζητήσει. Μόλις, µπήκε
Τρίτη πρωί στην Αίθουσα λέει: «Πριν ξεκινήσετε, παίρνω πίσω τις
δύο γραµµές. Διαγράψτε ότι ο Υπουργός µπορεί µε πλαφόν να
καθορίζει την έκπτωση, το rebate των φαρµακευτικών εταιρειών
στα ταµεία.».

Ξέρετε τι ήταν αυτές οι δύο γραµµές που κέρδισε η Βουλή;
Ορίστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δούλεψα τρεις µέρες. Με
τη λίστα που έβαλε αυτή η Κυβέρνηση τον Ιανουάριο του 2010,
έλεγε: Με κοινή υπουργική απόφαση θα εξειδικευτούν τα κριτή-
ρια. Ορίστε, καταθέτω, 12 Απριλίου του 2010, πράγµατι, οι τρεις
Υπουργοί, Ξενογιαννακοπούλου, Λοβέρδος και Κατσέλη, βγά-
ζουν τα κριτήρια της λίστας. Και περίµενε κανείς το Μάιο του
2010, να εκδοθεί η λίστα φαρµάκων, που κατά τον κ. Παπαν-
δρέου, τον Πρωθυπουργό, αλλά και την ηγεσία του Υπουργείου,

σηµαίνει εξοικονόµηση χρηµάτων για τα ασφαλιστικά ταµεία. Πε-
ρίµενε κανείς το Μάιο ότι θα µπει η λίστα, αντί αυτού τον Ιανου-
άριο του 2011, ορίστε, καινούργια κοινή υπουργική απόφαση,
εννέα µήνες µετά, βγαίνουν καινούργια κριτήρια στη λίστα.

Περιµένει κανείς το Φλεβάρη του 2011, να µπει η λίστα και ορί-
στε η σηµερινή τροπολογία, πέντε µήνες µετά. Ξέρετε τι λέει;
Λέει ότι ο Υπουργός, θα µπορεί -για να ξεγελάσει την τρόικα το
έκανε- µε δική του απόφαση να καθορίζει τα κριτήρια. Μα, αφού
είχαµε φτάσει στα κριτήρια δύο φορές, γιατί δεν εφάρµοζε τη
λίστα;

Η ρύθµιση αυτή που έβαλε για το πλαφόν, ξέρετε τι ήταν; Ορί-
στε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Έκανα την ταξινόµηση των
οµάδων -είναι τεχνικά θέµατα, αλλά αξίζει να τα πούµε σήµερα
γιατί ο κόσµος είναι απ’ έξω- έβαλα σ’ ένα καλάθι, όπως είναι η
λίστα, τα κλάστερς, σύµφωνα µε το ATC4 -τα οποία θα καταθέσω
στη Βουλή- πως θα έβγαινε η τιµή αναφοράς για όλες τις στατί-
νες που ρίχνουν τη χοληστερίνη, που είναι 400 εκατοµµύρια
ευρώ φαρµακευτική δαπάνη, µ’ αυτό που έφερνε ο Υπουργός
και πως θα ήταν πριν;

Δείτε, λοιπόν, µ’ αυτές τις δύο γραµµές, που ο Υπουργός
έφερνε, τι συνέβαινε. Η τιµή αναφοράς, λοιπόν, σ’ αυτό το καλάθι
των στατινών ήταν εδώ που βλέπετε. Το φάρµακο αυτό, ας
πούµε το Crestor, θα αποζηµιωνόταν µε τη ρύθµιση Λοβέρδου,
219% φορές πάνω από το µέσο όρο, από την τιµή αναφοράς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Σαλµάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια ο κ. Λοβέρδος δεν θα ήταν εδώ Υπουργός, όταν θα µε-
τρούσανε την επίπτωση αυτής της ρύθµισης στη φαρµακευτική
δαπάνη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Άρα µε αυτές τις δύο γραµµούλες που πήρε, αντί να ζητήσει
συγγνώµη από τους Βουλευτές και να πει, εντάξει, µπορεί να
ήταν λάθος, ήρθε να εκβιάσει κι από πάνω. Τι να εκβιάσει; Να
εκβιάσει, λέγοντας: «Α, µου κάνετε κριτική, θα φέρω εξεταστική
επιτροπή για την προηγούµενη πενταετία». Και όταν του είπαµε
«φερ’ την», εξαφανίστηκε. «Θα το σκεφτώ». Κάθε φορά δηλαδή
που του κάνουµε κριτική, επικαλείται έναν εκβιασµό, λες και είναι
δικό του τσιφλίκι το Υπουργείο. Και εάν ξέρει κάτι, δεν το λέει
δηµόσια, δεν το πάει στη δικαιοσύνη, αλλά το έχει για να εκβιάζει
κατά περίπτωση όποιον τολµά να του κάνει αντιπαράθεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Σας πληροφορώ ότι σε όλους
έδωσαν χρόνο δύο λεπτά πιο πολύ. Εγώ ένα λεπτό ζητώ µόνο,
για να τελειώσω το συλλογισµό µου. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα του Υπουργού είναι ότι νοµοθετεί
για µετά από δύο χρόνια. Τόσο σοβαρή νοµοθεσία κάνει. Για τον
ΕΟΠΥ τον έφτιαξαν να λειτουργήσει από 1-1-2012. Σήµερα για
το νοµοσχέδιο που το βασικό είναι η εικαζόµενη συναίνεση, λέει
από 2013. Και ποιος σας είπε ότι θα είναι Υπουργός ή ότι ο επό-
µενος Υπουργός θα συµφωνεί; Άρα, είναι µία µάταιη νοµοθέ-
τηση, έτσι; Είναι απόδειξη.

Επίσης, για το άνοιγµα των επαγγελµάτων. Ήµουν εισηγητής
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στο νοµοσχέδιο για το άνοιγµα
του επαγγέλµατος. Και θυµούµαι, ότι ούτε ένας φορέας δεν
αντέδρασε για το άνοιγµα του επαγγέλµατος του γιατρού σε
εµένα ως εισηγητή. Και ο κ. Παπακωνσταντίνου, όταν τον ρωτή-
σαµε, είπε όλα ανοίγουν 2 Ιουλίου. Προγραµµατίστηκε η αγορά
να λειτουργήσει ανταγωνιστικά και σήµερα έρχεται ο Υπουργός,
ανάλογα µε το ποιος τον πιέζει, αν είναι δικός του Βουλευτής ή
όχι, πάει και το κάνει άντε όχι έξι µήνες, τρεις µήνες. Και απ’ ό,τι
µαθαίνουµε είναι έξω φρενών και ο Υπουργός Οικονοµικών που
δεν έχει καµµία δουλειά να δώσει καµµία παράταση, εφαρµόζει
τους νόµους που ψήφισε η σηµερινή Κυβέρνηση. Θέλει απελευ-
θέρωση των επαγγελµάτων; Βγάλτε προεδρικό διάταγµα, όχι πα-
ρατάσεις. Όλο παρατάσεις, όλο πίσω. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σας πω ότι από τα
θέµατα του µνηµονίου τα σηµαντικότερα δεν τα εφάρµοσε ο κύ-
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ριος Υπουργός και κακώς υποδεικνύει στους άλλους συναδέλ-
φους του πώς πρέπει να τηρούν το µνηµόνιο. Για παράδειγµα,
ας µας πει σήµερα στα νοσοκοµεία αν τα generics έχουν φτάσει,
ως ποσοστό στο συνολικό συνταγογραφούµενο ποσό των φαρ-
µάκων στο 30%. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι, δεν έχουν φθάσει. Ούτε 20%. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δεν έχουν φθάσει, κύριε Ροντούλη, σωστά,

έχετε δίκιο.
Μετά διερωτάται ο κύριος Υπουργός γιατί είναι ο κόσµος απ’

έξω και µας βρίζει. Για ρωτήστε τον Υπουργό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Πώς προµηθεύονται σήµερα τα νοσοκοµεία; Χωρίς
διαγωνισµούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε
της Βουλής. Χωρίς διαγωνισµούς, µε βάση ένα παρατηρητήριο
τιµών µε απευθείας αναθέσεις και µε απευθείας διαπραγµατεύ-
σεις. Μου απάντησε ο Υπουργός σε κοινοβουλευτικό µου έλεγχο
ότι µόνο το 30% των διαγωνισµών που ήταν για το 2010 ολοκλη-
ρώθηκαν στο τέλος του 2010. Και ενώ η κ. Ξενογιαννακοπούλου,
προς τιµήν της, λειτούργησε το «Ενιαίο Πρόγραµµα Προµη-
θειών» κάθε χρόνο, ο σηµερινός Υπουργός, το ακύρωσε και δεν
προµηθεύει τα νοσοκοµεία µε αυτόν τον τρόπο. Και εάν σας πει
κάποτε ο Υπουργός ότι µειώσαµε τη δαπάνη στα νοσοκοµεία,
είναι γιατί έχουν σφαιρικό κλειστό προϋπολογισµό πλέον και
τους έχουν πει µέχρι εκεί θα δαπανήσετε. Και εάν ρωτήσετε, τι
γίνεται; Επιλέγουν οι γιατροί και οι διοικήσεις πού θα υπογρά-
ψουν και ποια χειρουργεία θα µπουν, ανάλογα µε το κόστος της
δαπάνης. 

Ύστερα απ’ όλα αυτά, πρέπει να µην αναρωτιέται ο συγκεκρι-
µένος Υπουργός και να µην ενοχλείται όταν του ασκείται κριτική,
διότι εδώ δεν είµαστε τηλεοπτικό κοινό. Και µπορεί ο ίδιος να
αφιερώνει δύο ώρες τη µέρα στην τηλεόραση και να µην κάθεται
στο Υπουργείο να δουλέψει, για να καταλάβει τι φέρνει ως τρο-
πολογίες στη Βουλή και να µην τις αποσύρει την τελευταία
στιγµή, αλλά θα πρέπει να καθίσει να δουλέψει, για να φέρει κα-
λύτερα αποτελέσµατα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Αθανάσιος Λεβέντης και θα ολοκληρωθεί
ο κατάλογος των οµιλητών µε τον κ. Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκε και από τον κύριο

Υπουργό και από πολλούς οµιλητές, η ιδιαίτερη κατάσταση κάτω
από την οποία συνεδριάζει σήµερα η Βουλή. Ασφαλώς, ο κόσµος
είναι ξεσηκωµένος, είναι αγανακτισµένος, γιατί δεν µπορεί να τα
βγάλει πέρα µε όλα αυτά τα οποία έχουν προηγηθεί και αυτά
που, δυστυχώς, επικρέµονται επί της κεφαλής του από εδώ και
πέρα. Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν πρέπει να σταµατήσει η
λειτουργία του Κοινοβουλίου. Είχε σταµατήσει κάποτε υπό έκτα-
κτες συνθήκες, βίαιες. Δεν θα πρέπει και σήµερα υπό ειρηνικές
συνθήκες να κλείνει το Κοινοβούλιο. Το Κοινοβούλιο δεν θα πρέ-
πει να είναι υπό απαγόρευση και ασφαλώς, σε καµµία περίπτωση
δεν πρέπει να παρατηρούνται φαινόµενα, όπως αυτά αποδοκι-
µασιών και τέλος πάντων προπηλακισµών εναντίον Βουλευτών,
αλλά και υπαλλήλων και άλλων εργαζοµένων µέσα στο χώρο της
Βουλής ή και όποιων άλλων τυχόν περνούν µέσα απ’ αυτό το
χώρο. Και ασφαλώς, κανενός είδους προπηλακισµός δεν θα πρέ-
πει να είναι ανεκτός σε οποιοδήποτε επίπεδο και δυστυχώς
έχουµε δει πάρα πολλούς τώρα τελευταία. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα. Είπαµε τις θέσεις µας χθες επί της
αρχής ως Δηµοκρατική Αριστερά. Επί των άρθρων. Εγώ δεν
θέλω να επεκταθώ περισσότερο. Θα πάω σε ορισµένα άρθρα συ-
γκεκριµένα και θα κάνω κάποιες παρατηρήσεις. 

Στο άρθρο 8, για το συναισθηµατικό δεσµό. Το είπαν και πολ-
λοί άλλοι συνάδελφοι, θα επαναλάβω και εγώ ότι αυτός ο συναι-
σθηµατικός δεσµός δεν είναι πάντοτε τόσο ισχυρός και αφήνει
περιθώρια για πολλές ενδεχόµενες οικονοµικές συναλλαγές.
Είναι αυτό γνωστό και γι’ αυτό νοµίζω ότι εδώ, κύριε Υπουργέ,
χρειάζεται µία ιδιαίτερη προσοχή. Δεν µπορεί, λοιπόν, αυτός ο
συναισθηµατικός δεσµός να είναι κάτι που τέλος πάντων θα πρέ-
πει έτσι µε ελαφρά τη καρδία να γίνεται αποδεκτός. 

Στο άρθρο 9, παράγραφος 2, για την εικαζόµενη συναίνεση.

Το είπαµε και χθες. Και σήµερα, κύριε Υπουργέ, βλέπουµε έτσι
όπως µετατίθεται στο χρόνο -ύστερα από δύο χρόνια, λέει, συ-
στηµατικής ενηµέρωσης και πειθούς, υποτίθεται, προς τον ελλη-
νικό λαό θα πειστούν, έτσι ώστε να δίνουν την εικαζόµενη
συναίνεση όλοι οι Έλληνες- πάλι θα υπάρξει πρόβληµα. Και το
ξέρετε, το επαναλαµβάνω και το είπα και χθες. Όποια εικαζόµενη
συναίνεση και εάν έχετε νοµοθετικά εξασφαλίσει, εάν οι συγγε-
νείς είναι έξω από το νοσοκοµείο κι έχει συµβεί αυτό το τραγικό
γεγονός, δεν θα µπορείτε να πάρετε τα όργανα, γιατί θα γίνει κυ-
ριολεκτικά µακελειό. Δεν νοµίζω, δηλαδή, ότι υπό αυτές τις συν-
θήκες µπορεί να προχωρήσουµε, ούτε και το βλέπω λογικό να
πούµε, ύστερα από δύο χρόνια θα εφαρµοστεί. Γιατί σωστό είναι
να υπάρχει ενηµέρωση, να υπάρχουν όλα αυτά τα σχετικά που
έχουµε τόσες φορές πει, όσον αφορά την ενηµέρωση του ελλη-
νικού λαού και στο συγκεκριµένο αυτό το καίριο θέµα των µετα-
µοσχεύσεων, αλλά όχι η εικαζόµενη συναίνεση να θεωρείται εκ
προοιµίου ως δεδοµένη και µάλιστα όταν αυτό απαιτείται ήδη
απ’ όλους τους Έλληνες και µάλιστα τους νέους. Θα είναι, τέλος
πάντων, τραγικό να τους λέµε να σκέφτονται το θάνατο και τι θα
κάνουν µε τα όργανά τους. Το είπα και χθες, το βλέπω µακάβριο.

Όσον αφορά τώρα τις παραγράφους 5 και 6 για τον εγκεφα-
λικό θάνατο, κύριε Υπουργέ, εδώ χρειάζεται µία ιδιαίτερη προ-
σοχή. Πρέπει να γίνει κατανοητό τι σηµαίνει εγκεφαλικός
θάνατος και θα ήθελα απ’ αυτήν την άποψη να πω ότι θα πρέπει
να ξέρουµε πώς λειτουργεί ο εγκέφαλος οι πάντες και φοβάµαι
ότι δεν έχουν γνώση όλοι αυτοί που ασχολούνται στις µονάδες
εντατικής θεραπείας ή οπουδήποτε αλλού. Σέβοµαι το έργο
τους, είναι πολύτιµο, τεράστιο, αλλά ο εγκέφαλος είναι ένα ιδι-
αίτερο όργανο. Είναι αυτός που κατευθύνει τις λειτουργίες και
πρέπει να τον ξέρουν καλά όσοι ασχολούνται. Ο εγκεφαλικός θά-
νατος έχει πολλές πτυχές. Σήµερα, µάλιστα, µε τη βαθειά κατα-
στολή που µπορεί να δώσει κάποιος σε έναν ασθενή, µπορεί να
έχει την εντύπωση ότι υπάρχει εγκεφαλικός θάνατος, αν µάλιστα
υπάρχει και µυδρίαση. Εποµένως, χρειάζεται µεγάλη προσοχή,
εξειδίκευση και ειδικά επιτελεία, για να µην υπάρξουν από τη µία
ενδεχόµενα λάθη και από την άλλη να µην υπάρξει η καχυποψία
στον κόσµο, ότι µεθοδεύεται κατά έναν τρόπο ο εγκεφαλικός θά-
νατος, γιατί έχουν υπάρξει δυστυχώς άστοχες κινήσεις και είναι
δικαιολογηµένη αυτή η καχυποψία.

Για το άρθρο 10, την τήρηση της ανωνυµίας. Και βέβαια, θα
πρέπει να τηρείται η ανωνυµία, παρά το ότι δεν το βλέπουµε
αυτό να γίνεται. Συχνά-πυκνά, όπως ξέρετε τα Μέσα Μαζικής
Επικοινωνίας αυτό το εκθειάζουν «µεγάλη προσφορά, τεράστια,
του Αυστραλού πατέρα», κ.λπ., αλλά βλέπετε η ανωνυµία εδώ
πώς παραβιάζεται. 

Και σε αυτό συναινούµε και εµείς και βγαίνουµε και εκθειά-
ζουµε αυτήν τη προσφορά. Και βέβαια, πρέπει να τονιστεί, αλλά,
εφόσον θέλουµε την ανωνυµία, τότε θα πρέπει να είµαστε πιο
προσεκτικοί. 

Τώρα, στο άρθρο 13 για την αφαίρεση οργάνων, πραγµατο-
ποιείται –λέει- σε οργανισµούς αφαίρεσης που είναι νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
κοινωφελούς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή ιδιωτικές κλι-
νικές. Προσοχή, κύριε Υπουργέ. Ιδιωτικές κλινικές άµα µπαίνουν
στο «παιχνίδι», τότε δηµιουργούνται ερωτηµατικά. Θέλει προ-
σοχή. Θα µου πείτε: Αν είναι ένας άρρωστος που νοσηλεύεται
σε ιδιωτική κλινική και θα πάρουν από εκεί τα όργανα; Δεν ξέρω.
Εδώ εγώ έχω τις επιφυλάξεις µου και κρούω τον κώδωνα.

Στο άρθρο 18, οι επαγγελµατίες υγείας που συµµετέχουν σε
όλα τα στάδια πρέπει να είναι εξειδικευµένοι. Άκρως εξειδικευ-
µένοι ασφαλώς και οι γιατροί και όλο το άλλο προσωπικό. Αυτό
όµως σηµαίνει να αναγνωριστεί και το έργο του και να υπάρχουν
-αν θέλετε- και ειδικά κίνητρα και ειδικές αµοιβές. Δεν µπορεί να
έχουµε µια αδελφή, που να είναι υψηλοτάτης εξειδίκευσης και
να παίρνει αυτό το γλίσχρο µισθό, τον οποίο θα πάρει. Κύριε
Υπουργέ, αυτό πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν, αν θέλουµε να
κάνουµε τέτοιου είδους ποιότητα εργασίας. Θα πρέπει να το
υπολογίσουµε και αυτό. Βλέπετε τι γίνεται µε τα µπόνους των
εξειδικευµένων οικονοµολόγων, τραπεζιτών κ.λπ.. Σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν είµαι υπέρ του να δίνονται τέτοια µπόνους, αλλά,
παρ’ όλα αυτά, πρέπει να αµείβονται αξιοπρεπώς και ανθρωπί-
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νως. 
Ύστερα, στο άρθρο 39 για την απαγόρευση άσκησης του ια-

τρικού επαγγέλµατος και βέβαια θα πρέπει να παρθούν ορισµένα
µέτρα για τις παρεκτροπές αυτές που δυστυχώς συχνά συµβαί-
νουν και στο χώρο της ιατρικής και ασφαλώς θα πρέπει τότε να
υπάρχουν και τα ανάλογα µέτρα και οι ανάλογες τιµωρίες, που
θα πρέπει να είναι ενδεχοµένως αυστηρές, αυστηρότατες, ιδιαί-
τερα σε ορισµένες περιπτώσεις.

Τώρα, για τα άρθρα 52 και 54, κύριε Υπουργέ, έχω µια απορία.
Λέµε εδώ στο άρθρο 52 για τα ιδρύµατα ότι τα ιδρύµατα αυτά
διακρίνονται σε τρεις κατηγορίες, τις τράπεζες ιστών, τις ιδιωτι-
κές τράπεζες οµφαλοπλακουντιακού αίµατος και επίσης στο
άρθρο 54 λέτε ότι οι τράπεζες οµφαλοπλακουντιακού αίµατος
λειτουργούν αποκλειστικά σε νοσηλευτικά ιδρύµατα. Αν µου επι-
τρέπετε αυτήν τη διευκρίνιση, κύριε Υπουργέ. Λέτε ότι λειτουρ-
γούν αποκλειστικά σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου κοινωφελούς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Και από
την άλλη, εδώ λέτε ότι οι ιδιωτικές τράπεζες οµφαλοπλακουντια-
κού αίµατος είναι ιδιωτικές. Τι σηµαίνει αυτό; Βλέπω µία σύ-
γκρουση εδώ πέρα. Ή είναι ιδιωτικές ή δεν είναι. Για µένα δεν
πρέπει να είναι, γιατί εδώ υπεισέρχεται αυτός ο παράγων πια του
εµπορίου και δυστυχώς στη χώρα µας γίνεται αυτό το εµπόριο,
κατά την ταπεινή µου γνώµη, και δεν θα πρέπει αυτό να επιτρέ-
πεται. Θα πρέπει η πολιτεία να εξασφαλίσει αυτές τις τράπεζες
και, εφόσον χρειάζεται, να διατηρείται το υλικό. Τώρα εδώ να
φτάσουµε εµείς να έχουµε το 20% των τραπεζών παγκοσµίως,
αυτό είναι κάτι τέλος πάντων που καταφέραµε και καταρρίψαµε
επιτέλους και ένα παγκόσµιο ρεκόρ, αλλά δε νοµίζω ότι είναι το
πιο κολακευτικό. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Βάλαµε αυστηρά κριτήρια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Τώρα, για το άρθρο 66 είναι πάρα
πολλά αυτά που έχουµε να πούµε, αλλά είναι για αύριο και δεν
θέλω να κάνω περισσότερη κατάχρηση του χρόνου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Ανε-

ξάρτητο Βουλευτή Αττικής κ. Αθανάσιο Λεβέντη.
Παρακαλώ τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής κ. Απόστολο Κα-

κλαµάνη να λάβει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, είναι εξαιρε-

τικά κρίσιµες αυτές οι ώρες και λυπούµαι να πω ότι οι αρµόδιες
υπηρεσίες των κοµµάτων προφανώς δεν φρόντισαν ώστε να ενη-
µερωθούν όλοι οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων για τη δυνατό-
τητα ελεύθερης πρόσβασής τους στο Κοινοβούλιο. Πάρα πολλοί
Βουλευτές θεωρούν ότι δεν είναι δυνατή η πρόσβαση στο Κοι-
νοβούλιο και αυτό δεν είναι αληθές. Υπάρχουν βεβαίως πλήθη
λαού που εκφράζουν ειρηνικά τα συναισθήµατά τους, τις σκέ-
ψεις τους, τις προτάσεις τους. Είναι ελάχιστοι εκείνοι οι οποίοι
θα µπορούσαν απροκλήτως να δηµιουργήσουν γεγονότα. Προ-
φανώς, υπάρχουν κύκλοι, και εντός και εκτός της χώρας, που θα
ήθελαν να αποτελέσουν τέτοια γεγονότα τον σπινθήρα, όπως συ-
νέβη επανειληµµένως σε άλλες εποχές, ώστε να οδηγηθεί η πα-
τρίδα µας και ο λαός µας σε µία αιµατοχυσία, σε ένα νέο
διχασµό. 

Λυπούµαι για την αβελτηρία -και το τονίζω- των γραµµατειών
των κοµµάτων που έχουν την ευθύνη. Δεν έχουν την ευθύνη αυτή
οι υπηρεσίες της Βουλής. Όπως είναι γνωστό, για κάθε εκδή-
λωση τακτική ή έκτακτη το έργο αυτό ανήκει στις γραµµατείες
των κοµµάτων. Έπρεπε να ενεργήσουν, όπως σε άλλες περιπτώ-
σεις, που υπάρχει ενδιαφέρον του κάθε κόµµατος για την παρου-
σία των Βουλευτών του εδώ και όταν ακόµη πρόκειται για
συζητήσεις στις οποίες δεν έχουν λόγο να συµµετάσχουν ορι-
σµένοι συνάδελφοι, διότι και ο λαός επίσης παραπληροφορού-
µενος αγνοεί ότι υπάρχουν συζητήσεις που γίνονται µόνο µεταξύ
συγκεκριµένων Βουλευτών και συγκεκριµένων Υπουργών. Και
όταν δίδεται η εικόνα της Βουλής µε δύο Υπουργούς στα έδρανα
και δέκα Βουλευτές στην Αίθουσα, ο λαός διερωτάται πού είναι
οι άλλοι, διότι δεν γνωρίζει. Δεν γνωρίζει, διότι και το κανάλι της
Βουλής, ως γνωστόν, όλες οι κυβερνήσεις φρόντισαν, µε τον

έναν ή τον άλλο τρόπο, να έχει µόνο µία συχνότητα, για να µη
γνωρίζει ο λαός τι συζητούν εδώ οι εκπρόσωποί του, ποιοι λει-
τουργούν ευσυνειδήτως και ποιοι περιφέρονται στα κανάλια για
να δοξαστούν εκεί και όχι εκεί που τους στέλνει ο λαός µε την
ψήφο του. 

Λυπούµαι πάρα πολύ, διότι ειδικά σήµερα θα έπρεπε να σφύζει
η Αίθουσα, για να εκφράσουµε όλοι τις απόψεις µας, όχι µε τον
τρόπο που παρακολούθησα πιο πριν, ένα δείγµα µισαλλοδοξίας
και προσωπικής εµπάθειας. Και είναι ένα δείγµα αυτό αντιλή-
ψεων και συµπεριφορών, που οδήγησε τη χώρα ως εδώ. Ακόµη
και σ’ αυτήν την κρίσιµη ώρα κοιτάζουµε πώς θα βγάλει ο Βου-
λευτής της Αντιπολιτεύσεως το µάτι του Υπουργού Υγείας και
είναι δείγµα αυτό, γιατί έχουµε φτάσει, ακόµα και κάτω από
αυτές τις συνθήκες, σ’ αυτήν τη δυσχερέστατη θέση, διότι όλοι
το καταλαβαίνουν, ιδιαίτερα οι εµπαθείς αντίπαλοι της Κυβερνή-
σεως και οι ακόµη πιο εµπαθείς αντίπαλοι ολοκλήρου του πολι-
τικού συστήµατος, όχι των προσώπων. Προσέξτε το. 

Αυτή η ταύτιση του πολιτικού συστήµατος, των θεσµών της
Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας µε τα άξια ή ανάξια κατά περί-
πτωση πρόσωπα, που είναι υποχρεωµένοι να σέβονται τους θε-
σµούς της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, είναι η παγίδα όσων
νοσταλγούν µία Ελλάδα χωρίς Κοινοβούλιο ή ακόµα όσων επι-
θυµούν ένα Κοινοβούλιο µονοκοµµατικό ή ένα Κοινοβούλιο το
οποίο εξ ολοκλήρου, γιατί εν µέρει δυστυχώς συµβαίνει µε τις
εκάστοτε κυβερνήσεις και ορισµένες συνθέσεις του ή ορισµένα
µέλη τους, είτε εκβιαζόµενοι είτε συναλλασσόµενοι, να ποδηγε-
τούνται, να χειραγωγούνται και να εξυπηρετούν τα συµφέροντά
τους. 

«Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µου» εδώ µέσα είκοσι και πλέον
χρόνια να επισηµαίνω ότι η δηµοκρατία έχει αυτό που είπε ο
Καρλ Πόπερ, έναν εχθρό µπροστά στον οποίο δεν µπορεί να
αντισταθεί, γιατί είναι µεγαλύτερη η δύναµή του. Έχει την περί-
φηµη ηλεκτρονική δηµοκρατία. 

Και στη χώρα µας -από τη θέση που κάθεστε, κυρία Πρόεδρε,
ονοµαστικά έχω αναφέρει τότε, περίπου τα ίδια πρόσωπα είναι
και τώρα- υπάρχουν εκείνοι που ελέγχουν –το τονίζω- την πολι-
τική ζωή του τόπου. Έπειτα από έξι µήνες το είχα τονίσει και στον
κ. Καραµανλή που πίστευε -προφανώς διότι απειλούσε θεούς και
δαίµονες για τους λεγόµενους «νταβατζήδες»- ότι θα φέρει νόµο,
ο οποίος ξέρετε τελικά πού κατάντησε; Όχι µόνο να περιορι-
στούν στο βασικό µέτοχο που ελέγετο, αλλά ούτε καν σε εκείνο
που προέβλεπε µέχρι τότε ο νόµος, σ’ ένα 25% συµµετοχής. 

Ο νόµος που ισχύει δίνει το δικαίωµα σε οποιονδήποτε να έχει
και ένα και δύο και τρία και τέσσερα κανάλια. Και στη Χαλκιδική,
αγαπητέ συνάδελφε, να µπορούν ή να σε καθυποτάξουν και να
γίνεσαι όργανό τους και εδώ ή να εξαφανιστείς από προσώπου
γης ή µάλλον όχι απλώς να εξαφανιστείς, αλλά να εξαφανιστείς
λασπολογούµενος, διασυρόµενος, αν τολµήσεις να ορθώσεις το
ανάστηµά σου.

Δυστυχώς εδώ έχουµε φτάσει. Δυστυχώς, δυστυχέστατα, είναι
αποµονωµένη η Βουλή, αποµονωµένος αυτός ο θεσµός από τον
κυρίαρχο λαό. Κανένα άλλο όργανο δεν εκπροσωπεί άµεσα τον
ελληνικό λαό, όσο οι εκπρόσωποί του εδώ, σ’ αυτό το Κοινοβού-
λιο, αλλά και αυθεντικά, αν δεν παρεµβάλλεται ο κοίλος φακός
των µέσων ενηµέρωσης, που ανάλογα προς τα πού τοποθετείται
το κοίλον, ανάλογη είναι και η εικόνα που προσλαµβάνει ο πολί-
της. 

Αυτή, λοιπόν, η άµεση και αυθεντική εκπροσώπηση του λαού
δυστυχώς έπειτα από λίγους µήνες παύει να υπάρχει διότι ο
λαός δεν είναι σε θέση να παρακολουθεί την πορεία του καθενός
εδώ, αν έρχεται εδώ ή πηγαίνει στα κανάλια ή ανεβαίνει στα γρα-
φεία των χρηµατοδοτών ούτε µπορεί να παρακολουθήσει και να
κρίνει ο λαός το έργο κάθε κυβέρνησης. 

Πολλοί µου λένε, γιατί η Κυβέρνηση δεν λέει στο λαό τι συµ-
βαίνει, γιατί δεν λέει την αλήθεια, το έργο της, τα προβλήµατά
της; Τους ερωτώ το εξής: Πώς θα τα πληροφορηθείτε; Καθισµέ-
νοι στους καναπέδες; Ακούγοντας και δεχόµενοι την πλύση εγκε-
φάλου των δελτίων ειδήσεων των οκτώ, που οι παρουσιαστές µε
το βύσµα στο αυτί δέχονται από το κοντρόλ τις ερωτήσεις, που
θα κάνουν στους Βουλευτές, εκείνους τους ελάχιστους; 

Λυπάµαι να πω ότι ελάχιστοι είναι εκείνοι που εµφανιζόµενοι
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στα µέσα ενηµέρωσης ξέρουν τι λένε. Οι πλείστοι ενσυνειδήτως
ευτελίζουν τον κοινοβουλευτικό θεσµό για τα ελάχιστα ψήγµατα
δηµοσιότητος, αναγνωρισιµότητος, όπως είπε ο Άντι Γουόρχολ.
Διότι τελικώς, όπως ξέρετε, ο θεατής είναι θεατής, δεν είναι ανα-
γνώστης. Ακούει, αλλά δεν ακούει, βλέπει. Έτσι έχουµε φθάσει
ως εδώ.

Όµως, οφείλω, όχι µόνο να διεκτραγωδώ την κατάσταση και
το πώς φθάσαµε ως εδώ, της οποίας κανένας µας δεν είναι άµοι-
ρος ευθυνών. Σε κάποιο ασήµαντο ποσοστό έχω και εγώ τέτοιες
ευθύνες. Ίσως πριν από πολλά χρόνια έπρεπε να πάω σπίτι µου!
Πάντα σκεφτόµουν τι θα προσέφερα µ’ αυτό. Θα χαίρονταν
ασφαλώς πλείστοι όσοι. 

Σήµερα χαίρονται όσοι δεν επιθυµούν την όποια λύση του πο-
λιτικού, του οικονοµικού, του κοινωνικού, του µέγιστου εθνικού
προβλήµατος που αντιµετωπίζει η χώρα. Διότι µία οικονοµική κα-
τάρρευση σηµαίνει περιπέτειες στο εξωτερικό µέτωπο της
χώρας. 

Ήδη η Θράκη έχει Τούρκο πρόξενο, που είχε θητεία επί πέντε
χρόνια πριν στο Κόσσοβο. Ήδη εκεί έχουµε καθηµερινά προβλή-
µατα και προκλήσεις. Αυτά πρέπει να σκεφθούµε και όχι αν ο
Υπουργός πέτυχε όλα όσα είχε υποσχεθεί και αν δεν τα πέτυχε
όλα, να «του πάρουµε το κεφάλι», αφού εν τω µεταξύ από το
πρωί µέχρι το βράδυ δεν κάνουµε τίποτα άλλο, εξ αντικειµένου,
ανεξαρτήτως των προθέσεών µας, από το να υπονοµεύουµε την
πορεία µιας Κυβέρνησης, που -είτε τη δέχεται κανείς είτε όχι-
είναι µία Κυβέρνηση έκτακτης ανάγκης. 

Εγώ θα έλεγα –το είπα από το Βήµα πολλές φορές- «να κόψω
εγώ το κεφάλι» του Γιώργου Παπανδρέου. Έχετε αυτήν τη
στιγµή λύση; Όταν γνωρίζουµε τον τρόπο µε τον οποίο λειτουρ-
γούν τα κόµµατα, ότι µέσα και στα πλέον συγκεντρωτικά κόµ-
µατα -ζήσαµε την ενός ανδρός αρχή, που επέβαλε στους
Βουλευτές να φεύγουν από κρίσιµες, ηθικής µάλιστα τάξεως,
ψηφοφορίες- δεν κατορθώνουν να αποφεύγουν τα προσωπικά,
τις διαφωνίες, άλλες αντιλήψεις, αν θέλετε, πιστεύετε ότι θα το
κατορθώσουν οι κυβερνήσεις; 

Άλλωστε, ιδού η εικόνα που δίνουν τα κόµµατα στη Βουλή,
κυρία Πρόεδρε. Εδώ για δευτερεύοντα, τριτεύοντα ζητήµατα κα-
θένας θέλει να σηµειώσει τη διαφορετική του άποψη. Έζησα την
οικουµενική κυβέρνηση Ζολώτα. Ήµουν Υπουργός Εργασίας,
εκείνη την εποχή που κατάφεραν τα συµφέροντα να µπλοκάρουν
όλα τα κόµµατα που συµµετείχαν και να τα ντροπιάσουν, χρηµα-
τίζοντας όλα τα κόµµατα που συµµετείχαν. 

Υπάρχει ένα µεγάλο θέµα εδώ, που ο χρόνος δεν µου επιτρέ-
πει να το αναλύσω. Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχουν στην Ευ-
ρώπη, όπου λειτουργεί η Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, κόµµατα
στα οποία ο ένας και κάποιοι περί αυτόν ή κάποια λεγόµενα –
όπως η ταπεινότητά µου- ιστορικά στελέχη, αποφασίζουν; Υπάρ-
χουν κόµµατα στα οποία τα συνέδριά τους είναι πέντε και εφτά
χιλιάδες άνθρωποι; 

Υπάρχουν πάνω από τετρακόσια, πεντακόσια άτοµα που εκ-
προσωπούν την κοµµατική βάση, τη στελέχωση, που επεξεργά-
ζονται προγράµµατα, που όποιος είναι καραγκιόζης και τα λέει
έτσι και αλλιώς, πηγαίνει στην άκρη από την πρώτη, την πιο βα-
σική οργάνωση είτε χώρου δουλειάς είτε τοπική περιφερειακή
οργάνωση; 

Η αδυναµία µας, η αδυναµία της δηµοκρατίας µας είναι ότι
δύο µεγάλοι άνδρες οριοθέτησαν -και αυτό ήταν µεγάλη προ-
σφορά- το ότι επί τριάντα πέντε χρόνια υπήρξαν κυβερνήσεις
χωρίς ανεβοκατεβάσµατα. Θα κριθούν από την ιστορία γι’ αυτό.
Ο ένας, όλοι ξέρετε ότι και µε αγάπησε και τον αγάπησα, αλλά
δεν σηµαίνει πως θεωρώ ότι έκανε τα πάντα σωστά. 

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και ο Ανδρέας Παπανδρέου
όφειλαν –γιατί αυτοί το µπορούσαν! Τώρα είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο. Μπορούσαν- να δηµιουργήσουν δύο κόµµατα αρχών, που
θα λειτουργούν δηµοκρατικά, που µπορεί ο κάθε αρχηγός, ο
κάθε πρωθυπουργός, να φεύγει. Δείτε στην Ευρώπη τα κόµµατα,
δεν διαλύονται διότι πέθανε ο αρχηγός ή παραιτήθηκε ο αρχηγός
ή έφυγε ο πρωθυπουργός. Δείτε τα αυτά τα πράγµατα.

Κυρία Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη. Υποθέτω ότι τελικά µε ανέ-
χεστε να παραβιάζω το χρόνο, διότι βγαίνουν και από τα θέµατα
που µας απασχολούν, αλλά θέλω να πω τούτο, επειδή ακούω

πολλά για εκλογές.
Εκλογές, είπα εγώ ως αναπόφευκτο, όχι γιατί θα το θέλει κα-

νείς, αλλά γιατί δεν θα κυβερνάτε η χώρα. Αλλά εκλογές θέλουν
και όσοι επιθυµούν όλα τα σκάνδαλα να παραγραφούν, ώστε να
χάσει τη Βουλή την προθεσµία να ασκήσει τη δίωξη, που δικαι-
ούται και υποχρεούται. Προσέξτε, τι λέγαµε κατά τη διάλυση της
Βουλής από τον κ. Καραµανλή, ότι γι’ αυτό το έκανε. Το λέγαµε
αλήθεια ή όχι; Ο Θεός ετάζει νεφρούς και καρδίας. Δεν ξέρω,
έχουµε εκκρεµότητες, κυρία Πρόεδρε, και αυτή η Βουλή δεν
µπορεί να κλείσει, αν δεν κλείσουν αυτές οι εκκρεµότητες, όποι-
ους και αν αφορούν, τα ίδια τα δάχτυλά µας αν είναι να κόψουµε.
Και είναι εκ του πονηρού η προσπάθεια συγκεκριµένων. Τους ξέ-
ρετε, γιατί τους διαβάζετε ή τους βλέπετε από τα κανάλια τους,
ή τους ακούτε από τα ραδιόφωνα. Όχι δηµοσιογράφοι, αυτοί
είναι δύο φορές θύµατα. Τα αφεντικά!

Ζήτησα, αλλά δεν πέρασε προς τα έξω στην συνεδρίαση της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, από τον Υπουργό Οικο-
νοµικών και το µπορεί, µπορούν οι τράπεζες, υπάρχουν οι µηχα-
νισµοί να πληροφορηθούµε ποιοι είναι επιχειρηµατίες Έλληνες
και ειδικότερα κατέχοντες µέσα ενηµέρωσης, που κραυγάζουν
από το πρωί µέχρι το βράδυ ότι θέλουν τη χρεωκοπία. Ποιοι
επενδύουν σε CDS; Γιατί το πρωτοφανές, ο πρώην Πρέσβυς των
ΗΠΑ, πρόεδρος µιας µικρής τράπεζας, γιατί όλες οι µικρές τρά-
πεζες, δεν είναι συνδεδεµένες ως on line, µε την Αρχή Προστα-
σίας και µε την Αρχή Κατά Του Ξεπλύµατος Του Βρώµικου
Χρήµατος. Ένα σύστηµα, που ετέθη σε εφαρµογή, µόλις τον πε-
ρασµένο Μάρτιο, αγαπητοί συνάδελφοι. Δηλαδή µέχρι πέρυσι το
Μάρτιο έπρεπε να στέλνουν γραπτά σηµειώµατα, αν κάποιος µε-
τέφερε ποσά ή διακινούσε εκτός ή εντός της χώρας ποσά, από
οποιοδήποτε λογαριασµό και οποιαδήποτε τράπεζα.

Όχι, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, και σε ό,τι µας αφορά πράγµατι
η παράταξη αυτή και άλλοτε είχε την µοίρα, ναι, ας εξαφανιστεί,
ας µην υπάρξει στο µέλλον, αρκεί η χώρα να συνεχίσει να υπάρ-
χει. Δεν µε ενδιαφέρει και αυτό το µεγάλο κίνηµα ποια κατάληξη
θα έχει. Εάν συνδεθεί η δική του τύχη µε την τύχη της χώρας, η
χώρα προέχει. 

Και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ως µέλος της Κυβερνήσεως, πρέ-
πει να σας πω το εξής: Αποφάσεις για ειρήνη ή πόλεµο µόνο
όταν δεν λειτουργεί το δηµοκρατικό µας πολίτευµα λαµβάνονται
από ορισµένα πρόσωπα, όποιο ρόλο και όποια ιδιότητα και να
έχουν. Τα συγκεκριµένα πρόσωπα που ηγούνται σήµερα, κυρίως
των δύο µεγάλων κοµµάτων τα υπολήπτοµαι, αγαπούν την πα-
τρίδα. Δεν διανοούµε τίποτα το αρνητικό. Όµως η δηµοκρατία,
όσες φορές αφέθηκε -έτσι αφέθηκε και στη διάθεση του µακα-
ρίτη του Σοφούλη και του µακαρίτη του Τσαλδάρη όταν δόθηκε
η εντολή στον Ιωάννη Μεταξά µεταβατικής κυβέρνησης πλην του
Γεωργίου Παπανδρέου, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και του
αγροτιστή Αλέξανδρου Μυλωνά- όλοι είπαν «ναι», να γίνει µία µε-
ταβατική, όπως τώρα λένε να γίνει µία οικουµενική. Λάθη πάντως,
είναι έξω από το δηµοκρατικό κανόνα. 

Πιστεύω, ότι αυτό πρέπει να ληφθεί σοβαρότατα υπ’ όψιν. Και
επίσης πιστεύω ότι µε κάθε τρόπο -είµαι ευτυχής διότι διαπί-
στωσα ότι αυτή είναι βαθύτατη επιθυµία, πρόθεση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη- ο λαός πρέπει να αφεθεί ειρηνικά και
να προστατευθεί από τους προβοκάτορες που θέλουν ένα, δύο
ανθρώπους ξαπλωµένους κάτω για τα περαιτέρω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα µόνο λεπτό για το νοµοσχέδιο. 
Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ πάρα πολύ, εφόσον όπως αντι-

λαµβάνοµαι δέχεστε ότι υπό τις συνθήκες αυτές, είναι ενδεχό-
µενο αυτή η πρωτοβουλία για την εικαζόµενη βούληση του
οποιουδήποτε επικειµένου του θανάτου -δεν λέω ότι πάσχει συ-
νταγµατικώς, έχετε δίκιο. Και εσείς βέβαια καλύτερα από εµένα
είστε σε θέση να το υποστηρίξετε αυτό. Όµως, έχοντας πικρή
πείρα από το 1997 σ’ αυτήν την Αίθουσα κάναµε µία πανηγυρική
εκδήλωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε
Πρόεδρε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και πρώτος ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο τότε Πρωθυ-
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πουργός, ο οµιλών Πρόεδρος της Βουλής, οι Αρχηγοί των κοµ-
µάτων, εκατόν είκοσι Βουλευτές, πήραµε την κάρτα του εθελο-
ντή δότη. Είµαι υπερήφανος διότι την έχω στον χαρτοφύλακά
µου έκτοτε µονίµως, αν µου συµβεί κάτι, να γνωρίζουν. 

Πιστεύω ότι εκεί που µέχρι τώρα δεν κάναµε όσα έπρεπε να
κάνουνε ήταν η ενηµέρωση. Και ενηµέρωση σηµαίνει ότι την πι-
στεύουµε. Σας διέλαθε, διότι είναι ένα κείµενο εξήντα οκτώ άρ-
θρων. Ο συντάκτης δεν καταλαβαίνει τι εννοούµε όταν λέµε
ενηµέρωση. Άλλος δεν θα έγραφε: «Η ενηµέρωση σε ζώντα πρό-
σωπα». Μα, προφανώς είναι ζώντα τα πρόσωπα, «που επιθυ-
µούν». Μα, αν επιθυµούν, δεν χρειάζεται ενηµέρωση. Κατά
συνέπεια «η ενηµέρωση µε σκοπό τη µεταµόσχευση» συνεχίζει.
Τα άλλα σβήστε τα, δεν σας αφορούν. Εσείς έχετε την πολιτική
ευθύνη. Τη συντακτική, τη γραµµατολογική, την έχουν και οι επι-
τροπές µας. Γι’ αυτό εγώ επιµένω ότι δεν είναι έργο της Βουλής
εδώ, της Ολοµέλειας πλέον, αλλά των επιτροπών και η νοµοτε-
χνική ακόµη επεξεργασία. Μην επιµείνετε, λοιπόν, στην εικαζό-
µενη. Και εφόσον δέχεστε να αρχίσει, θέλετε µια διετία, να την
προετοιµάσουµε. Και βέβαια, σας πληροφορώ, ότι ο ΟΕΜ, ο Ορ-
γανισµός Εθνικών Μεταµοσχεύσεων, ο κ. Βλαχογιάννης και το
συµβούλιο του να µην το αδικούµε-, τέσσερις ανθρώπους έχουν
όλους και όλους. Ρώτησα εγώ: τι γίνονται αυτές οι κάρτες που
κάναµε; Μου είπαν ότι είναι αδύνατον να φτάσουν σε όλα τα χει-
ρουργεία, σε όλες τις µονάδες εντατικής θεραπείας, ώστε να
γνωρίζουν.

Δηλαδή έχουµε σύστηµα ολόκληρο, που πρέπει να αρχί-
σουµε. Και εκεί πρέπει να δώσετε περισσότερη προσοχή, να µην
κάνετε το λάθος που έκανε ο προκάτοχος σας ο κ. Αβραµόπου-
λος. Ζητούν κάποιοι εκεί τα ρέστα τώρα. Πέρασαν πέντε χρόνια,
το περίφηµο σύστηµα προµηθειών δεν λειτούργησε. Τώρα που
λειτουργεί και αποκεντρωµένο, τώρα σας λέει να παραιτηθείτε
και από πάνω. 

Εγώ σας συγχαίρω και για το νοµοσχέδιο και την όλη προσπά-
θεια που κάνετε. Θα ήθελα µόνο, να πω ότι η εµµονή για την
οποία σας συγχαίρω, πολλές φορές οδηγεί σε λάθη εάν -και
αυτό ως χαρακτήρας, το έχετε- δεν ζυγίζουµε κάθε φορά όπως
στην προκείµενη περίπτωση, κινήσεις που κάνουµε, θεωρητικά,
που στην πράξη µπορεί να µην αποδόσουν.

Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Πρόεδρε, µιλήσατε
είκοσι έξι λεπτά.

Μισό λεπτό, κυρία Μπακογιάννη, θα σας δώσω το λόγο. Επι-
τρέψτε και στο Προεδρείο να πει κάτι, γιατί τέθηκαν κάποια ζη-
τήµατα. 

Με αφορµή αυτά που είπατε, κύριε Κακλαµάνη, η δηµοκρατία
είναι πραγµατικά ένας ποταµός από ενέργεια, από ιδέες και δρά-
σεις. Ο κοινοβουλευτισµός είναι η ψυχή της δηµοκρατίας και η
ελευθερία της σκέψης και της έκφρασης είναι η ζωή της ψυχής.
Οι ειρηνικές διαµαρτυρίες είναι βαρόµετρο δηµοκρατίας και πο-
λιτισµού. 

Το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι θεµατοφύλακας της δηµοκρα-
τίας. Δεν σταµατά ποτέ, δεν διακόπτει τις εργασίες του και υπε-
ρασπίζεται το δικαίωµα των πολιτών για την ελεύθερη έκφρασή
τους και την ειρηνική διαµαρτυρία τους. Το ελληνικό Κοινοβούλιο
θωρακίζει το µήνυµα της ιστορίας και του µέλλοντος, υπερασπι-
ζόµενο διαχρονικά τη διάσωση της µνήµης της ελληνικής δηµο-
κρατίας.

Για να θυµηθούµε τον Κίρκεγκορ, που αρέσει και στον κ. Τα-
σούλα και να του κάνουµε µία παράφραση, πρέπει να πούµε το
εξής πάνω σε αυτά που είπατε, κύριε Κακλαµάνη: Η δηµοκρατία
πρέπει να γίνει κατανοητή προς τα πίσω, αλλά να βιωθεί ουσια-
στικά προς τα εµπρός. Και αυτό κάνουµε αυτήν τη στιγµή εδώ
και γι’ αυτό δεν υπήρχε κανένα πρόβληµα. Όλοι οι Βουλευτές
είχαν ελεύθερη πρόσβαση και βεβαίως, το Κοινοβούλιό µας λει-
τουργεί και η Ολοµέλειά του και οι επιτροπές, από το πρωί µέχρι
το βράδυ αδιαλείπτως. 

Έχει ζητήσει το λόγο η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Ντόρα Μπα-
κογιάννη.

Έχετε τρία λεπτά, µου λένε, από τον Κανονισµό. Κυρία Μπα-
κογιάννη, θα πάρετε πέντε λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω πως
υπάρχει κανείς µέσα σε αυτήν την Αίθουσα ο οποίος να µη νιώθει
πόσο βαριά είναι η ατµόσφαιρα γύρω µας και πόσο ιστορική και
ενδεχοµένως, δύσκολη είναι η σηµερινή µέρα. Ακούστηκαν
πολλά ήδη. Εγώ θέλω να προσθέσω τη δική µου φωνή. 

Είναι βέβαιον ότι εµείς οι τριακόσιοι, που απ’ έξω µας βρίζουν
και ενδεχοµένως, κάποιοι µας µουντζώνουν, έχουµε σήµερα ένα
πάρα-πάρα πολύ βαρύ έργο: να θυµίσουµε και να προστατεύ-
σουµε τη δηµοκρατία για την οποία κάποιοι –υπάρχουν ακόµα
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα- έδωσαν µάχη για την αποκατάστασή
της. Η δηµοκρατία αυτή εκφράζεται, όµως, µέσα από αυτό το
Κοινοβούλιο και αυτό το Κοινοβούλιο έχει Βουλευτές οι οποίοι
είναι όλοι αιρετοί, είναι όλοι επιλεγµένοι από το λαό και ο λαός
έχει τη δυνατότητα να τους στείλει και σπίτι τους, εάν θεωρήσει
ότι δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους. Ο λαός, όµως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, και κανείς άλλος.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να καταγγείλω ευθέως όσους προπηλακί-
ζουν αυτήν τη στιγµή -διότι παρά την άποψη της κυρίας Προέ-
δρου, προπηλακίζουν σήµερα, αυτήν τη στιγµή -Βουλευτές, για
να µην τους αφήσουν να µπουν στο Κοινοβούλιο. Και θα έλεγα
ότι οι Αρχηγοί των κοµµάτων θα έπρεπε σήµερα να είναι εδώ,
εντός του Κοινοβουλίου, όλοι! Και οι γραµµατείς των κοµµάτων
να καλέσουν τους Βουλευτές που λείπουν και να τους πουν ότι
ειδικά σήµερα δεν υπάρχει καµµία άλλη δουλειά, παρά να βρί-
σκεστε στο Κοινοβούλιο.

Διότι αλίµονο εάν ο Βουλευτής σήµερα δεν παρίσταται στην
Αίθουσα αυτή. Στέλνει δύο µηνύµατα: Ή το µήνυµα του φόβου,
το οποίο υπάρχει και δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι υπάρ-
χουν συνάδελφοι, οι οποίοι φοβήθηκαν. Σε κανέναν από εµάς δεν
αρέσει να µουντζώνεται, να υβρίζεται ή να προπηλακίζεται και
θα ήθελε κατά πάσα πιθανότητα να απαντήσει ότι δεν είµαστε
όλοι κλέφτες, ότι δεν είµαστε όλοι αυτό, ότι πες µου τι έχεις µαζί
µου κ.ο.κ., αλλά αυτήν τη στιγµή η απάντηση θα δοθεί µέσα από
το Κοινοβούλιο. Και θα δοθεί από το Κοινοβούλιο ενωµένη. Η
τιµή του πολιτικού κόσµου της χώρας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν είναι κουρελόχαρτο. Εάν ο καθένας από εµάς δεν
την υπερασπιστεί, αύριο το πρωί η δηµοκρατία θα έχει πρό-
βληµα. 

Έχω βαρεθεί να ακούω ανθρώπους οι οποίοι αυτοµαστιγώνο-
νται. Και αυτοµαστιγώνονται οι πολιτικοί οι ίδιοι. Δεν είναι λύση
αυτό. Εάν ο λαός θέλει να στείλει άλλους τριακόσιους, θα στείλει
άλλους τριακόσιους αντί για εµάς. Αλλά όσο εµείς έχουµε ορκι-
στεί σε αυτήν τη Βουλή, οφείλουµε εµείς να κρατήσουµε τη ση-
µαία του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας. Γι’ αυτό,
ειλικρινώς, παρακαλώ τους αρµόδιους µέσα στις Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες να κάνουν κίνηση, όπως όταν ο Αρχηγός τους µι-
λάει και να φέρουν τους Βουλευτές µέσα στην Αίθουσα αυτή.
Διότι µόνο ένα µήνυµα µιας ενωµένης πολιτικής ηγεσίας µπορεί
να σταθεί αυτήν τη στιγµή που µιλάµε.

Θα προσθέσω κάτι, κύριοι συνάδελφοι. Αναφέρθηκε πριν ο κ.
Κακλαµάνης για το αν είµαστε σε ειρήνη ή πόλεµο. Εγώ δεν
ξέρω, δεν έχω ζήσει εµπόλεµη στη χώρα. Θεωρώ, όµως, ότι αυτό
που ζούµε σήµερα είναι µία µορφή πολέµου. Και είναι µία µορφή
πολέµου πάρα πολύ άγριου, διότι δεν θα τελειώσει µε τέσσερα
ή πέντε χρόνια, αλλά θα είναι µία συνεχής µάχη, την οποία θα
πρέπει να δώσουµε για τα παιδιά και τα εγγόνια µας. Γι’ αυτό η
άποψή µου ήταν από εδώ και έξι µήνες ότι εδώ πέρα πρέπει να
συνεννοηθούµε στην Αίθουσα αυτή. Πρέπει να συνεννοηθούµε
µε αλήθειες µεταξύ µας, να δούµε τι, πραγµατικά, µπορεί να δου-
λέψει και τι δεν µπορεί να δουλέψει, τι θα είναι αποτελεσµατικό
και τι δεν θα είναι, πώς η χώρα θα αποκτήσει έσοδα, πώς θα µπο-
ρέσουµε να στείλουµε ένα µήνυµα ενότητας και προς αυτούς
τους τροϊκανούς, οι οποίοι µας κοιτάζουν σήµερα όπως µας κοι-
τάζουν και επιτρέπουν στους εαυτούς τους τα σχόλια που επι-
τρέπουν.

Επιτέλους, υπάρχουν κάποιες στιγµές -κάποιοι παλαιότεροι
ηµών τις έζησαν στη Βουλή αυτή- όπου η Βουλή στάθηκε όρθια.
Οφείλουµε να σταθούµε όρθιοι και εµείς σήµερα και αντί να προ-
σπαθούµε να επιµερίσουµε ευθύνες εάν ο ένας έκανε καλά, εάν
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ο άλλος έκανε καλά, είναι βέβαιο ότι τα κόµµατά µας ιστορικά
έχουν ευθύνες διαχρονικές –περί αυτού δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία- ας σταθούµε τώρα στο ύψος των περιστάσεων και ας
ξανατσακωθούµε όταν η Ελλάδα θα έχει πάρει αναπτυξιακή πο-
ρεία. 

Μέχρι εκείνη την ώρα, όµως, πρέπει να βρούµε έναν κοινό
τόπο, πρέπει να µπορούµε να συνεννοηθούµε ότι θα βάλουµε
την Ελλάδα πάνω από τα κόµµατά µας, πρέπει να συνεννοη-
θούµε ότι θα βάλουµε την Ελλάδα πάνω και από το δικό µας προ-
σωπικό όφελος, ο καθένας από εµάς. Αυτό είναι το στοίχηµα και
µόνο µία τέτοια ώριµη Βουλή των Ελλήνων µπορεί να στείλει ένα
µήνυµα αξιοπιστίας και σε όλους τους αγανακτισµένους που
είναι έξω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Μπακογιάννη.

Δεν διαφωνήσατε µαζί µου. Είπα ακριβώς ότι αυτό υπερασπι-
ζόµαστε, το να µπορεί ο ελληνικός λαός να εκφράσει ελεύθερα
την άποψή του, αλλά ειρηνικά γιατί αυτό είναι και το βαρόµετρο
της δηµοκρατίας µας και του πολιτισµού µας.

Παρακαλώ το κ. Βαγιωνά να λάβει το λόγο.
Έχετε το λόγο, κύριε Βαγιωνά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Μόνο ένα πράγµα θέλω να πω. Είναι

έµµεσα προσωπικό από τον πρώην Πρόεδρο και τον ευχαριστώ.
Θέλω να τοποθετηθώ, όµως, δηµόσια.

Και εντός και εκτός των τειχών προσπάθησαν και προσπαθούν
να λασπολογήσουν και να κάνουν και πολλά άλλα πράγµατα. Δεν
θα τα καταφέρουν. Μπήκα αρκετά µεγάλος στη Βουλή και έχω
επίγνωση του καθήκοντός µου. Δεν µπορώ να διαφωνήσω.

Και για του λόγου το αληθές, πριν από µια ώρα περίπου, στην
κοντά µου ευρισκόµενη εισηγήτρια του νοµοσχεδίου, είπα:
Έπρεπε σήµερα το Κοινοβούλιο να είναι γεµάτο. Διότι τα σύµ-
βολα και οι θεσµοί δεν είναι κουρελόχαρτα, δεν µπορεί να προ-
σβάλλει, όσο δίκιο και να έχει κανένας, τους θεσµούς. Το
Κοινοβούλιο είναι ο µεγαλύτερος θεσµός και ο ναός της δηµο-
κρατίας.

Όσον αφορά για τα κανάλια, κύριε Πρόεδρε, όχι απλώς συµ-
φωνώ µαζί σας, αλλά είναι και τρόπος ζωής. Προσκλήσεις υπάρ-
χουν πολλές. Μία φορά το χρόνο σε κάθε κανάλι είναι
υπεραρκετή και όταν υπάρχει ενδιαφέρον. Όταν δεν υπάρχει δεν
θέλω να είµαι –και να χρησιµοποιήσω την έκφραση- των «µαϊντα-
νών» που υπάρχουν µόνο για την τηλεθέαση.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Βα-

γιωνά.
Το λόγο έχει ο κ. Τασούλας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ασφαλώς δεν

παριστάµεθα εδώ σήµερα κάτω από συνηθισµένες συνθήκες.
Είναι εξαιρετικά ασυνήθιστες οι συνθήκες, τόσο ασυνήθιστες,
που -για να δανειστώ την έκφραση της κ. Μπακογιάννη- η γενιά
µας, η οποία έζησε σε περιόδους που οι θεοί ευλογούσαν, νιώθει
να αδυνατεί να κατανοήσει, ενδεχοµένως, το σύνολο των εξελί-
ξεων ή τη βαρύτητα των εξελίξεων, τώρα που δείχνει την περίοδο
που ευλογούσαν οι θεοί να τη διαδέχεται µία περίοδος που ξε-
χνούσαν οι θεοί.

Ωστόσο σήµερα, κύριε Πρόεδρε, εγώ αισθάνοµαι ότι η Βουλή
είναι γεµάτη. Και δεν µιλώ ποσοτικά, για όσους από µας είναι
εδώ παρόντες, αλλά είναι γεµάτη από µία απίστευτη έγνοια, η
οποία µας διακατέχει αδιακρίτως. Και εδώ είναι ένα από τα θε-
τικά αδιακρίτως, όταν έξω από εδώ υπάρχει ένα αρνητικό και
άδικο αδιακρίτως, το οποίο εκτοξεύεται προς αυτήν την Αίθουσα.
Αυτή η Αίθουσα είναι αδιακρίτως γεµάτη από µία έγνοια για την
πορεία του τόπου.

Η πορεία του τόπου, όµως, δεν µπορεί να µπει µέσα σε ένα
κανάλι στερεότυπων, γιατί η δυναστεία των στερεότυπων είναι
αυτή που οδήγησε τη χώρα σ’ αυτήν την κρίση. Βεβαίως το δι-
καίωµα της διαδηλώσεως, το δικαίωµα της διαφωνίας, της
οργής, της αγανακτήσεως, είναι αναφαίρετο στη δηµοκρατία.
Επειδή ακριβώς έχουµε Κοινοβούλιο και δηµοκρατία και διαφο-

ρετικές παρατάξεις, γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο σήµερα δεκάδες,
εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες να διαδηλώνουν το παράπονό
τους, την οργή τους έξω από τη Βουλή. Είναι η δηµοκρατία που
επιβάλλει, ανέχεται, επιτρέπει –όποιο ρήµα θέλετε διαλέξτε-
αυτήν την εκδήλωση. Η δηµοκρατία, όµως, έχει και το δικό της
όριο. Κι αυτό το όριο έχει να κάνει µε την επιβίωσή της, µε την
ύπαρξή της. Δεν µπορεί αυτό το οποίο νιώθεις, να κοντράρει
στην ύπαρξη και στην επιβίωση της δηµοκρατίας. 

Και εκεί που η δηµοκρατία απειλείται, εκεί που η δηµοκρατία
υπονοµεύεται, εκεί υπάρχει αυτή η αδιακρίτως έγνοια όλων µας,
και των πολιτών και των πολιτευοµένων και των πολιτικών, που
µας ενώνει η φωνή ότι πάνω απ’ όλα πρέπει να σεβόµαστε τη δη-
µοκρατία, πρέπει να σεβόµαστε το Κοινοβούλιο. Και το Κοινο-
βούλιο είναι αποτέλεσµα της ελεύθερης βουλήσεως των
πολιτών. 

Δεν είµαστε εδώ µέσα µε το ζόρι. Είµαστε εδώ γιατί µας επέ-
λεξαν και µας έστειλαν εδώ. Και αύριο δεν θα είµαστε εδώ και
θα είναι κάποιοι άλλοι καλύτεροι, ίδιοι, χειρότεροι, γιατί πάλι κά-
ποιοι θα τους επιλέξουν. 

Μιλάνε όλοι για την περίοδο του Ελευθερίου Βενιζέλου και την
κρίση η οποία κορυφώθηκε στη χώρα µε την πολιτική αλλαγή του
1909. Θυµίζω ότι το 1910 στην κρίσιµη εκλογή, σάρωσε ο Βενι-
ζέλος και το κόµµα του και οδηγήθηκε η Ελλάδα εν συνεχεία σε
πάρα πολύ θετικές εξελίξεις, εδαφικές, θεσµικές, αναπτυξιακές.
Υπό την ηγεσία του Βενιζέλου και µε ενωµένη την ηγεσία σε πο-
λιτειακό επίπεδο, οι εκλογές εκείνες ανανέωσαν το προσωπικό
του Κοινοβουλίου σε ποσοστό που ξεπερνάει το 80%. Και τότε
οι πολίτες, το 1910, δεν είχαν τα µέσα επικοινωνίας τα οποία
έχουν σήµερα, για να γνωρίζουν µε τόση ευκολία τους πολιτι-
κούς. Ωστόσο το ένστικτο της αλλαγής δηµοκρατικά, κοινοβου-
λευτικά, µε την ψήφο του λαού, λειτούργησε τότε και έδωσε
αυτήν την ώθηση.

Σήµερα αυτό που ζητάει ο κόσµος, κατά τη γνώµη µου κι αυτό
που πρέπει να δοθεί, είναι µια χειροπιαστή ελπίδα. Όχι µία ελπίδα
συµπαθητική, όχι µία ελπίδα, η οποία πρέπει να υποκύψει στην
αγωνία της αγανάκτησης, την οποία πρέπει κατά κάποιο τρόπο
να ταΐσουµε µε υποκριτική ή δηµαγωγική ελπίδα για να σταµα-
τήσει. Πρέπει να δοθεί γιατί υπάρχει µια σοβαρή και πειστική ελ-
πίδα. Και εκεί καλούµαστε όλοι να παίξουµε το ρόλο µας και να
κάνουµε το καθήκον µας.

Δεν συµφωνώ µε το αυτοµαστίγωµα. Πρέπει να µην καταδε-
χθούµε την ώρα που δεν είµαστε όρθιοι –γιατί στη συνείδηση
ενός µεγάλου µέρους της κοινής γνώµης δεν είναι όρθιο σήµερα
το πολιτικό σύστηµα- µε των δειλών τα παρακάλια και παράπονα,
να εκλιπαρούµε για τη συµπάθεια αυτοµαστιγώνοντας τον εαυτό
µας και κάνοντας απόπειρες -ξεχωριστές ο καθένας- να αποφύ-
γουµε το µένος ή την οργή. Δεν γίνεται έτσι να λυθεί το θέµα, µε
το να θελήσουµε να γίνουµε συµπαθητικοί καταγγέλλοντας τον
εαυτό µας. Δεν πρέπει να το καταδεχθούµε και νοµίζω ότι δεν
πρέπει να καταδεχθεί και η κοινή γνώµη τέτοιες συµπεριφορές.
Είναι δύσκολα τα πράγµατα. Έχουµε σοβαρότατες ευθύνες ή
φταιξίµατα κιόλας γι’ αυτό που έγινε, αλλά πρωτίστως έχουµε
την ευθύνη να κρατηθεί όρθια η χώρα.

Εµείς αυτήν την ευθύνη την αναλαµβάνουµε. Εµείς αυτήν την
ευθύνη ως κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως την έχουµε
αναλάβει. Προσπαθούµε να πείσουµε την Κυβέρνηση ότι υπάρχει
ένας δρόµος ελπίδας, όχι δρόµος χωρίς να βραχούµε, όχι δρό-
µος εύκολος, όχι δρόµος ο οποίος είναι µε λουλούδια και άνθη
ή µαγικός. Είναι ένας δρόµος ελπίδας, ο οποίος αν ακολουθηθεί,
θα µπορέσει να βγάλει τη χώρα από αυτήν την κρίση. 

Είµαστε εδώ όρθιοι, σοβαροί, υπεύθυνοι ως Νέα Δηµοκρατία
–µε τον Πρόεδρό µας τον κ. Σαµαρά- και παίζουµε αυτό το ρόλο,
κάνουµε αυτό το χρέος, για να βοηθήσουµε τη χώρα. 

Και είµαι βέβαιος ότι µέσα σ’ αυτό το κλίµα το δυσάρεστο,
µέσα σ’ αυτό το κλίµα το φορτισµένο, το σύνολο του πολιτικού
κόσµου αυτόν το ρόλο και θα τον αποδεχθεί και θα καταφέρουµε
–παρά το ότι είµαστε σε κατάσταση που µοιάζει µε απροχώρητη-
να βγάλουµε τη χώρα από την κρίση µε σοβαρότητα, υπευθυνό-
τητα, πειστικότητα και βάσιµη -όχι απαραίτητα συµπαθητική- ελ-
πίδα.

Ευχαριστώ.

12154 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τα-

σούλα.
Ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας

Λοβέρδος έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Κακλαµάνη, ευχαριστώ πολύ για τα καλά
σας λόγια. Με τιµά να µιλάτε καλά εσείς για µένα και για τη δου-
λειά µου, για το έργο µου. Ακριβολογήσατε όταν µιλήσατε για
αποφάσεις περί πολέµου και ειρήνης. Θα µου επιτρέψετε να συν-
δυάσω τους όρους του διλήµµατός σας.

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα αυτή η Κυβέρνηση της έκτακτης ανά-
γκης, όπως την αποκαλέσατε, διεξάγει ένα πόλεµο σε καιρό ει-
ρήνης. Δεν έχουν συµβεί πολλά τέτοια στη µεταπολιτευτική
ιστορία του τόπου. Ίσως είναι το µόνο τόσο κρίσιµο, θα έλεγα,
µε τις δικές µου ιστορικές προσεγγίσεις. Μετά τον εµφύλιο πό-
λεµο τέτοια δυσκολία η χώρα δεν έχει περάσει ξανά.

Θα την περπατήσουµε αυτήν την περίοδο –όπως και χθες µου
δόθηκε η ευκαιρία να πω- όσο πιο έντιµα µπορούµε και πιο απο-
φασιστικά. 

Ξαναλέω και τονίζω ότι πρέπει να έχουµε ψηλά το κεφάλι, να
µην καταδεχόµαστε τις αναδιπλώσεις σαν κι αυτές που ο συνά-
δελφος κ. Τασούλας ανέφερε και ταυτιζόµαστε σ’ αυτό. Δεν πε-
ριποιεί τιµή σε κανέναν να αναδιπλώνεται για να αρέσει και
προσβάλλει τον εαυτό του, προσβάλλει κι αυτούς στους οποίους
θέλει να αρέσει. Πρέπει να κάνουµε αυτό που η συνείδησή µας
επιβάλλει. 

Και σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περιποιεί τιµή στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η Ολοµέλεια δουλεύει µε πάθος, από
το πρωί, για ένα σχέδιο νόµου που σχετίζεται µε όσα σήµερα
τουλάχιστον έχουµε συζητήσει –αύριο έχουµε να συζητήσουµε
άλλα θέµατα- µε ένα κρίσιµο ζήτηµα δηµόσιας υγείας, που
αφορά τις Ελληνίδες και τους Έλληνες. Είµαστε από το πρωί
εδώ. 

Έχουµε σε λίγο, εµείς του ΠΑΣΟΚ, κοινοβουλευτικό τοµέα ερ-
γασίας για τα οικονοµικά και στη συνέχεια θα παραστούµε πολ-
λοί Υπουργοί -αλλά φαντάζοµαι και πάρα πολλοί Βουλευτές-
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων για τα θέµατα του µε-
σοπροθέσµου. 

Κανένας τραµπούκος δεν θα απαγορεύσει στη δηµοκρατία να
λειτουργήσει. Κανένας τραµπούκος δεν είναι ικανός -όσο κι αν
οι προβοκάτσιες πολλές φορές είναι ψευδοεπιτυχηµένες- να δια-
κόψει τη λειτουργία της τρίτης Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Ο Πρωθυπουργός εισερχόµενος πριν από λίγο στο Προεδρικό
Μέγαρο για τη συνάντησή του µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας,
είπε ότι η χώρα περνάει ιστορικές στιγµές, ότι αυτές οι στιγµές
είναι στιγµές εθνικής συνεννόησης, ότι επικοινώνησε µε τους Αρ-
χηγούς των κοµµάτων µιλώντας για τα σοβαρά θέµατα που αντι-
µετωπίζει αυτήν τη στιγµή η χώρα και πως πάντως δεν
αλλάζουµε πορεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πρωί ενηµέρωσα το Σώµα ότι

εκλογές δεν υπάρχουν. Υπάρχει ευθύνη και υπευθυνότητα. Ο κα-
θένας ας στοιχηθεί σ’ αυτήν την προσπάθεια, οπωσδήποτε όµως
µε το µερίδιο της ευθύνης, που του αντιστοιχεί. 

Εµείς δεν θέλουµε να φορτώσουµε τις ευθύνες µας στις πλά-
τες κανενός. Είµαστε εδώ για να κάνουµε αυτό για το οποίο
έχουµε υποχρέωση να πορευτούµε και να κινηθούµε.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώντας σας που µου δώ-
σατε το λόγο, θέλω να κάνω µία αναφορά στην προσπάθεια δη-
µόσιας υγείας που έκανε το Υπουργείο, οι δύο συνάδελφοί µου,
ο κ. Τιµοσίδης και ο κ. Αηδόνης, καθώς και ο Γενικός Γραµµατέας
Δηµόσιας Υγείας κ. Δηµόπουλος µε τη συµπαράσταση σε πολύ
δηµιουργικό πλαίσιο της Νέας Δηµοκρατίας, του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού και της Δηµοκρατικής Αριστεράς. Μπορεί να
διαφωνούµε, κύριε Λεβέντη, αλλά είχατε µια συνεισφορά και
στην επιτροπή και εδώ.

Κυρία Πρόεδρε, κάνουµε µία ριζοσπαστική παρέµβαση. Ριζο-
σπαστική παρέµβαση είτε υπό αίρεση είτε ριζοσπαστική παρέµ-
βαση που µπορεί και να µην είναι, δεν υπάρχει. Ή παρεµβαίνεις
για να λύσεις θέµατα ή καλύτερα άστο όπως είναι, άσε τη Βουλή

ήσυχη και κάνε αυτά που σου λένε οι νόµοι και οι υπουργικές
αποφάσεις, για να κάνεις πρακτικά πράγµατα καλύτερα, χωρίς
να χρειάζεσαι τοµές. Εµείς είµαστε εδώ για ένα θέµα δηµόσιας
υγείας, για το οποίο κάνουµε παρέµβαση και κάνουµε παρέµ-
βαση µε ριζοσπαστικά χαρακτηριστικά. Αναφέρθηκαν τα κόµ-
µατα, αναφέρθηκε η Κυβέρνηση και δεν υπάρχει κανένας λόγος
τώρα να καθυστερούµε τη λειτουργία µας επαναλαµβάνοντας τα
ίδια.

Αφού κλείνει η σηµερινή συνεδρίαση για τα περί µεταµοσχεύ-
σεως άρθρα µε τη δική µου παρέµβαση, θέλω να θυµίσω ότι αφ’
ενός µεν παρεµβαίνουµε για να λύσουµε ένα θέµα αυξάνοντας
τα µοσχεύµατα κατά βάση. Αυτό που είπε ο κ. Γείτονας είναι απο-
λύτως σωστό. Πρακτικά πράγµατα έχουµε στο µυαλό µας. Αφ’
ετέρου όµως ενσωµατώνουµε και µία κοινοτική οδηγία του Αυ-
γούστου για την ασφάλεια και την προστασία των µεταµοσχεύ-
σεων από το οργανωµένο έγκληµα και παρεµβαίνουµε µε τη
συνεργασία και συναδέλφων από την Εθνική Αντιπροσωπεία µ’
ένα πολύ αυστηρό πλαίσιο σ’ ό,τι αφορά τις επιβαλλόµενες ποι-
νές. 

Παράλληλα, επειδή η πράξη έχει µεγάλη σηµασία για το θέµα
που συζητάµε, από την επιτροπή έχουµε πει ότι το ΚΕΛΠΝΟ εκ-
παιδεύει τους συντονιστές εκείνους που στις µονάδες εντατικής
θεραπείας θα παίξουν τον κρίσιµο ρόλο ανάµεσα στις οικογέ-
νειες των ανθρώπων, που έχουν την ατυχία να είναι κοντά στο
θάνατο και της υπόλοιπης κοινωνίας που περιµένει τα µοσχεύ-
µατα, τα όργανα του σώµατος για να σωθεί ένας άρρωστος άν-
θρωπος, ένα άρρωστο παιδί.

Εδώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναδιπλωθήκαµε µε µία έν-
νοια παραπέµποντας στην εφαρµογή της διάταξης περί της ει-
καζοµένης δύο χρόνια µετά για να αξιοποιήσουµε αυτό το
ενδιάµεσο χρονικό διάστηµα κάνοντας όλες εκείνες τις ενέργειες
ενηµέρωσης που έχει ανάγκη ο Έλληνας πολίτης. Αντί για ένα
χρόνο ενηµέρωσης, πάµε στα δύο χρόνια. Το ενηµερωτικό πρό-
γραµµα θα διαµορφωθεί µε υπουργική απόφαση. 

Ζητάµε τη συνδροµή όλων των κοµµάτων σ’ αυτό, τουλάχιστον
των κοµµάτων που ψήφισαν επί της αρχής το σχέδιο νόµου και
δεν είναι σωστό ένα κόµµα για οποιαδήποτε ενδοκοµµατική ισορ-
ροπία να αρνηθεί αυτήν την πορεία της σχέσης προς τον ελλη-
νικό λαό. Το απόγευµα έχουµε τηλεφωνική επαφή µε τον κ.
Τζάκη. Τον καλούµε το πρώτο δεκαήµερο του Ιουλίου να έλθει
εδώ από την Αµερική. Στη συνέχεια ξεκινάµε από τα Χανιά την
ενηµερωτική µας εκστρατεία που θα πάρει δύο χρόνια.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη, σας ευχαριστώ πολύ. Εγώ
θεωρώ ότι είπατε κάτι καλό για µένα, όταν µιλήσατε για την εµ-
µονή µε την οποία αντιµετωπίζω τα θέµατα ορισµένες φορές. Με
τιµά αυτό που λέτε. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι εν προκειµένω
τα έχω σταθµίσει και είπα χθες στους συναδέλφους ότι στην ει-
καζοµένη συναίνεση, έτσι όπως τη διαµορφώνει το σχέδιο νόµου,
θα µπορούσα να συµπεριλάβω επιπρόσθετη προϋπόθεση και τη
συµφωνία των συγγενών. Μού είναι πάρα πολύ απλό να το κάνω.
Δεν θα είχε κανείς να µου πει τίποτα µετά. Επιµένω στην πιο ρι-
ζοσπαστική διατύπωση διότι σ’ αυτήν βασίζω…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι λάθος η συµφωνία των
συγγενών…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Αυτή είναι η συµπλήρωση της λεγόµενης θετικής
λίστας. Εδώ όµως ενηµερώθηκα από την Εθνική Αντιπροσωπεία
ότι ο κόσµος είναι ενήµερος για την ανάγκη που έχουν οι συνάν-
θρωποί µας και, παρ’ ότι ενήµερος, δεν δηλώνει δότης. 

Υπάρχει, λοιπόν, η πολιτική βούληση από την πλευρά µας για
µία παρώθηση των πολιτών να µπουν στο θέµα, να αγκαλιάσουν
το θέµα. Η διετία µας δίνει τη δυνατότητα να διαµορφώσουµε
δύο καταλόγους, τον κατάλογο που αφορά όσους αρνούνται και
εκείνον που αφορά εκείνους που θέλουν να δωρίσουν όργανα
του σώµατός τους. Συνεπώς µετά από δύο χρόνια αυτής της
προετοιµασίας και αφού έχει αξιοποιηθεί η παρώθηση που δίνει
η ρύθµιση ότι «αν δεν πεις τι θες, είσαι δότης», αυτό θα κινητο-
ποιήσει. 

Πιστεύοντας, λοιπόν, και στην κινητοποίηση που επιφέρει η
διάταξη αυτή καθ’ αυτή, προχωράµε στην εφαρµογή του σχεδίου
νόµου από αύριο το µεσηµέρι που µε το καλό θα το ψηφίσει η
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Βουλή.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θέλω να πω κάτι περισσό-

τερο. Είχα σηµειώσει ορισµένα θέµατα που έθεσαν συνάδελφοι
και θα ήθελα να τους απαντήσω, αλλά δεν νοµίζω ότι αυτή είναι
η ώρα. 

Κυρία Πρόεδρε, είµαστε εδώ για να κάνουµε τη δουλειά µας,
για να κάνουµε το καθήκον µας χωρίς να φοβόµαστε. Είµαστε
εδώ µε το θάρρος που µας δίνει η συνείδηση ότι κάνουµε το
καλό, η πίστη ότι δουλεύουµε για το καλό της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέα Λο-
βέρδο. 

Κάνοντας το καθήκον της κάθε στιγµής, µπορείς να ονειρεύε-
σαι για το µέλλον. Είµαστε όλοι εδώ. Όλη η ελληνική Βουλή, όλοι
οι Βουλευτές είµαστε στις επάλξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων 1 έως και 63 του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Δωρεά και µε-
ταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις» και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς, το άρθρο 9

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-

12156 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



φώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 38

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 39

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 40

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 41

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 42

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 45

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 46

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 47

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 48

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 49

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 50

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 51

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 52

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 53

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 54

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 55

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 56

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 57

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 58

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 59
έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 60

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 61

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 62

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 63

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.58’, λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 16 Ιουνίου 2010 και ώρα 09.30’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργα-
σία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατά-
ξεις, σύµφωνα µε την ηµερίσια διάταξη».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


